
مدير حوزه هاي علميه كشور با اشاره به اولويت مباحث فرهنگي بر 
ديگر امور در شهر قم طرح تفصيلي شهرداري قم را نيازمند بازنگري 
دانست و مد نظر قرار دادن جايگاه حوزه هاي عليمه در طرح تفصيلي 

شهر قم را مورد تاكيد قرار داد.
آيت الله حسيني بوشهري كه ميزبان شهردار قم بود با اشاره به اهميت ويژه 
حوزه عليمه و علما در شهر قم ابراز داشت: در طرح تفصيلي شهر قم بايد سهم 

حوزه هاي علميه و جايگاه علما در نظر گرفته شود.

 وي در ادامه با بيان اينكه شهر قم خاستگاه انقلاب اسلامي است و حوزه هاي 
علميه نيز جايگاهي بالا را در اين شهر دارند؛ افزود: پيشرفت شهر قم در حوزه هاي 
مختلف از دغدغه هاي حوزه است و مقام معظم رهبري هم توجه ويژه اي به شهر 
قم دارند. وي در ادامه با اشاره به اينكه شهر قم به دليل وجود بارگاه ملكوتي كريمه 
اهل بيت )س( ميزبان خيل عظيمي از زائران داخلي و خارجي است تصريح كرد: 
بايد از ظرفيت هاي متعدد اين شهر با برنامه ريزي صحيح استفاده مطلوب داشت 

و در راستاي استقبال از زائران نيز زيرساخت هاي لازم در اين شهر فراهم شود...

سهم حوزه های علميه و جايگاه علما ناديده گرفته شده است

انتقاد »حسینی بوشهری« از طرح تفصیلی شهر قم
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روزنامه

سيد عباس عراقچی و تعدادی از همکاران اش در وزارت خارجه روز سه شنبه در نهاد رياست 
جمهوری ميهمان معاونت حقوقی رياست جمهوری بودند در جلسه ای كه در طرف ديگر ميز ميهمانانی 
از جنس دانشگاه حضور داشتند، توافق جامع هسته ای وين به بحث گذاشته شد. در نهايت مذاكره 

كنندگان و حقوق دانان به يک جمع بندی مشترک می رسند.
 الهام امين زاده معاون حقوقی رئيس جمهور در روايت خود از اين جلسه می گويد» روز سه شنبه 
ما جلسه ای را با حدود 20 نفر از حقوق دانان، حقوق اساسی، عمومی حقوق بين الملل با دكتر عراقچی 
مذاكره كننده ارشد كشور و تعدادی از همکاران وزارت خارجه ای ايشان جلسه ای را برای بررسی ابعاد 

حقوقی توافق جامع هسته ای برگزار كرديم. 
در اين جلسه اين مسئله كه اين معاهده در مجلس بررسی شود يا به عنوان يک توافق سياسی مد 
نظر قرار گيرد مطرح شد در نهايت در اين جلسه عنوان شد طرفين اين توافق را سياسی می دانند و اين 
كه توافق جامع هسته ای تنها يک توافق سياسی است  و نيازی به تصويب مجلس نيست مورد تاييد 

همه قرار گرفت. 
مشروح گفت و گوی الهام امين زاده معاون حقوقی رياست جمهوری در مورد توافق جامع هسته ای 

در صفحه 7  آمده است:

معاون حقوقی رئيس جمهور :

توافق نامه جامع هسته ای نیاز به تصویب مجلس ندارد

رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزی استان هشدار داد

درياچه نمک بحرانی تر از درياچه اروميه

پيرو مطالب منتشرشده در رابطه با آموزش وپرورش قم با عناوين: برای تجزيه ناحيه 4 نظرسنجی كنيد، درخواست 
فرهنگيان از همتی، دبيرستان معلم را دريابيد، انحلال تنها دبيرستان منطقه محروم بنياد و جوابيه اداره كل آموزش وپرورش 
در خصوص تجزيه ناحيه 4 خاطرنشان می شود: با توجه به تعيين مقام عالی دولت در استان قم انتظار جامعه بزرگ فرهنگيان 
به ويژه فرهنگيان شاغل در ناحيه 4 توجه مجدد به درخواست های مشروعی است كه در زمان حجت الاسلام والمسلمين 
صالحی منش و سرپرستی دكتر همتی صورت پذيرفت ولی با توجه به شرايط ايجادشده در استان حق مطلب آن گونه كه 

شايسته و بايسته بود ادا نگرديد...

استمداد جمعی از فرهنگيان قم از »صادقی«

آقای استاندار!
لطفا رسیدگی کنید

آمار جالبی كه شهردار اسبق قم اعلام كرد

330 ميليارد اعتبار 
برای حفر 3 كيلومتر مترو!

محسن عابدينی پور شهردار اسبق قم كه مترو در زمان وی به قم آمد، آمار جالبی از اين پروژه ارائه كرده است. او می 
گويد كه پروژه مترو 5 ساله تعريف شده بود و بايد امسال به بهره برداری می رسيد. عابدينی پور اما نکته جالبی در خصوص 
اعتبارات تزريق شده به اين پروژه اعلام كرده است. 330 ميليارد تومان اعتبار كه با اين مقدار پول، مترو فقط 3 كيلومتر جلو 
رفته است. با يک حساب سرانگشتی به اين نتيجه می رسيم كه تا كنون هر كيلومتر از تونل مترو برای قم يک ميليارد و 100 

ميليون تومان هزينه داشته است ...

2

8

پس از حبيب، شادمهر هم برمی گردد؟

احتمال اعزام مجدد زائران به سوریه
8

8

سرمقاله:  حسين طالبی

توافق ميان ايران و گروه 5+1 
در كنار همۀ پيامدهای مثبت آن، 
ضمن نشان دادن قدرت ايران در 
زمينه ديپلماسی و گفتگو بيانگر 
آن بود كه تبليغات ايران هراسی 
رسانه های غربی نيز خنثی و بی 
معنی گرديده است. تبليغاتی كه از 

سوی كشورهايی خاص ...

نقشه انزوای ایران 
شکست خورد

8

7

2 2

نامه سرگشاده 
زیباکلام به قالیباف

برای بار چندم می خواهيد بخت خود را در انتخابات بيازماييد؟ 

7
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اخبار
آيت الله سعيدی در خطبه های نماز جمعه قم:

به دولت و تيم مذاكره كننده هسته ای 
اعتماد داريم

خطيب جمعه قم گفت: ما به دولت و سخت كوشی و صيانت تيم مذاكره 
كننده هسته ای اعتماد داريم ولی به دشمنان خود اعتماد نداريم و پس از اجرايی 

شدن توافق نيز به دشمنان بويژه آمريکا اعتماد نخواهيم كرد.
آيت الله سيد محمد سعيدی در خطبه های نماز جمعه قم در حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه )س( خاطرنشان كرد: اينكه 6 كشور قدرتمند جهان با همه ظرفيت های 
خود در يک طرف و جمهوری اسلامی ايران در طرف مقابل قرار داشت خود نشانه ارزش و 

غنای ايران و مسوولان نظام است. 
وی ادامه داد: به بركت توكل به خداوند متعال، توجهات حضرت وليعصر )عج(، خون 
شهدا، امام راحل، رهبر فرزانه انقلاب اسلامی و دانشمندان عزيز، امروز مردم اين مرز و بوم 
اين ظرفيت را پيدا كرده كه قدرتهايی كه حاضر نبودند با ايران پشت يک ميز برای مذاكره 

بنشينند، تن به اين كار بدهند. 
سعيدی اظهار داشت: اين مساله را كه آيا در شرايط موجود ما می توانستيم در 
مذاكرات هسته ای امتيازات كمتری بدهيم و در مقابل امتيازات بيشتری از طرف 
مقابل بگيريم »مجال ديگری می طلبد و فعلا نمی پردازيم ولی اگر دولت و ملت 
توصيه ها و نصايح دلسوزانه رهبر معظم انقلاب در عرصه های مختلف برای مقاوم 
سازی كشور در برابر تهديد و تحريم ها را به كار می بستند، امروز در مذاكرات از 

دستی بالاتر برخوردار بودند. 
وی ادامه داد: دولت و ملت بايد رهنمودهای رهبر معظم انقلاب بويژه در بعد اقتصاد 

مقاومتی را اجرايی كنند و خير دنيا و آخرت نيز در همين است. 
خطيب جمعه قم به سالروز حقوق بشر اسلامی اشاره كرد و از آمريكا به عنوان يكی 
از ناقضان اصلی حقوق بشر نام برد و گفت: كشوری كه به ظاهر دم از حقوق بشر می 
زند با سرخ پوستان در كشور خود چه رفتاری دارد؟ فرياد مردم از دست آمريكا همه 

جا بلند است. 
سعيدی گفت: كشور مظلوم يمن مورد تهاجم سنگين رژيم آل سعود است ولی آمريكا 
به جای دفاع از مظلوم، از ظالم حمايت می كند و مشوق آنها نيز در اين حمله و تهاجم 
است و بی جهت نيست كه رهبر معظم انقلاب در روز قدس فرمودند« مردم مواضع خود 
را در مورد امريكا و اسراييل اعلام كردند، فرياد مرگ بر امريكا و مرگ بر اسراييل در لسان 

مردم جاری است. 
وی با اشاره به سالروز تاسيس شورای هماهنگی تبليغات اسلامی گفت: اين شورا از كهن 
ترين نهادهای انقلابی است و حضور آيت الله جنتی در اين نهاد بسيار ارزشمند است و در 

صورت عدم وجود اين شورا، شاهد ناسازگاری های زيادی در مراسم ها بوديم. 
امام جمعه موقت قم همچنين با اشاره به سالروز ارتحال فقها و عالمان ربانی حضرت 
آيات بروجردی، مشكينی و شيخ فضل الله نوری، ياد و خاطره آن بزرگان را گرامی داشت 
و يادآورد شد: بيشتر عمر فقها و عالمان دينی در راه خدمت به اسلام و تربيت شاگردان 

به كار گرفته شد. 
وی اظهار داشت: هر كدام از شاگردان حضرت آيت الله بروجردی امروز مشعل دار 

فقاهت هستند. 
سعيدی با اشاره به سالگرد انقلاب مشروطه و شهادت شيخ فضل الله نوری و مرحوم 
بهبهانی گفت: اين شخصيت ها ابتدا توسط تبهكاران ترور شخصيت شده و بعد شيخ فضل 

الله را بالای دار بردند و مرحوم بهبهانی را به صورت ناجوانمردانه ترور كردند.

رييس شورای سياستگذاری ائمه جمعه كشور :

 نمازجمعه در 840 شهر كشور برگزار می شود
رييس شورای سياستگذاری ائمه جمعه كشور گفت: در 840 شهر كشور نماز 

عبادی و سياسی جمعه با حضور باشکوه اقشار جامعه برگزار می شود.
حجت الاسلام والمسلمين سيد رضا تقوی در سخنرانی پيش از خطبه های نمازجمعه 
قم خاطرنشان كرد: در كنار هر نمازجمعه يک ستاد تشكيل شده كه 39 هزار نفر شامل 25 
هزار نفر مرد و 14 هزار نفر زن فعاليت می كنند كه كار آماده سازی مصلی، صوت، برپايی 

مهدكودک در اطراف مصلی و ويزيت رايگان نمازگزاران و... برعهده دارند. 
وی تعظيم شعائر دينی، تقويت تفاهم اجتماعی، واكنش در برابر منكرات و تربيت 

نيروهای ارزشی و مومن را از ديگر وظايف ائمه جمعه ذكر كرد. 
وی گفت: نماز جمعه، نماز حاكميت است به گونه ای كه در زمان معصوم، توسط 
خود امام معصوم و در دوران غيبت به اذن ولی فقيه اقامه می شود و در مواردی نيز ولی 
فقيه به شورا يا نهادی اذن می دهند كه نمازجمعه ها را سامان دهند ولی همه چيز به 

اذن ايشان است. 
تقوی گفت: شركت در نماز جمعه، نوعی تجديد بيعت با ولايت فقيه و امام امت است، 
پيام شركت حاضرين در نماز جمعه اين است كه از راس حاكميت اسلامی و ولی فقيه 

زمان تبعيت می كنيم. 
وی ترويج اخلاق، صداقت، مقاومت، نشر معارف اسلامی را از جلوه های تقوا ذكر كرد و 
گفت: ائمه جمعه با حضور خود دراين سنگر همه را به تقوای الهی دعوت می كنند و پيام 

مقاومت و ايستادگی و آزادگی را به مردم می رسانند. 
تقوی خاطرنشان كرد: كسانی كه تقوا، اخلاق و اين پيام های مقاومت، ايثار و شهادت را 
در خود داشته باشند از رجزخوانی های آمريكا نمی هراسند، در برابر وعده های دشمنان، 
به طمع نمی افتند، اين روحيه دشمنان ما را شكسته است، ملت با همين روحيه مقاومت 
و عاشورايی خود، جنگ تحميلی و تحريم ها را پشت سر گذاشته و در برابر دشمنان با 

شجاعت ايستاد. 
رييس شورای سياستگذاری ائمه جمعه كشور گفت: روزی كه دشمنان ايران را تهديد 
به حمله موشكی كردند در تهران مردم بيشتر از گذشته در نمازجمعه شركت كردند و اين 

روحيه دشمن را شكست. 
وی درادامه با اشاره به مذاكرات هسته ای گفت: از تيم مذاكره كننده ايرانی و دولت به 
خاطر تلاش های آنان تقدير می كنيم ولی برداشت من اين است كه دشمنان خوب می 

دانستند ايران نه سلاح هسته ای دارد و نه دنبال توليد سلاح اتمی است.

حوادث
در كميسيون قرارگاه مشترک مبارزه با سرقت استان مطرح شد:

راهکار سردار مجتبايی
 برای كاهش سرقت های خرد در قم

فرمانده انتظامي استان قم گفت: با افزايش و تقويت گشت هاي نامحسوس و 
پياده، عرصه را براي سارقان خرد تنگ خواهيم كرد.

به گزارش پايگاه خبري پليس، سردار كاظم مجتبايي در بيست و ششمين كميسيون 
قرارگاه مشترک مبارزه با سرقت استان اظهارداشت: كاهش سرقت، نيازمند عملكرد مطلوب 
و همكاري پليس و دستگاه هاي مرتبط است. وي با بيان اينكه سرقت هاي خرد، بخش 
اعظم سرقت هاي استان را به خود اختصاص داده است، تصريح كرد: پليس قم با افزايش 
و تقويت گشت هاي نامحسوس، عرصه را براي سارقان خرد تنگ خواهد كرد. فرمانده 
انتظامي استان با اشاره به اينكه موضوع سرقت يكي از دغدغه هاي مسئولان كشوري و 
استاني است، افزود: بايستي با تمام توان در جهت كنترل، كاهش و مديريت آن تلاش كنيم.

سردار مجتبايي در ادامه بر جلب رضايتمندي مردم و احساس امنيت آن ها تاكيد و 
خاطرنشان كرد: وقتي جرمي اتفاق مي افتد بايد نتيجه كشف آن و دستگيري مجرمان 
رضايت بخش باشد و آن رابطه معناداري كه وجود دارد، دنبال شود و اتفاق بيافتد تا پس از 

كشف سرقت و دستگيري مجرمان، رضايتمندي حاصل شود.
پيشگيری كم هزينه تر از مقابله و كشف جرم

رئيس پليس آگاهي فرماندهي انتظامي استان نيز در ادامه اين جلسه با بيان اينكه 
پيشگيري بسيار كم هزينه تر از مقابله و كشف جرم است، گفت: بايد نسبت به مديريت 
جرم و پيشگيري از آن در جامعه تلاش كرده و با آسيب شناسي و بررسي تهديدات 

اجتماعي، به منظور كاهش آن ها تلاش كنيم.
وي در ادامه نقش آموزش و ارتقاء آگاهي جامعه را در پيشگيري از جرائم و به خصوص 
سرقت، بسيار مهم و تعيين كننده دانست و عنوان داشت: براي تحقق اين مهم، جلسات و 
كارگاه هاي آموزشي بسياري با همكاري سازمان ها و دستگاه هاي مختلف استاني از جمله 
معاونت اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم دادگستري استان و اداره پيشگيري از سرقت 

استانداري قم برگزار شده است كه اميد است نتايج مطلوبي به همراه داشته باشد.
سرهنگ مهدي قدمي ادامه داد: سال گذشته، جامعه هدف خود را مشخص كرديم و 
حدود 10 هزار نفر با برگزاري اين جلسات و كارگاه هاي آگاهي بخشي، آموزش هاي لازم 
را در زمينه پيشگيري از جرائم كسب كردند و برنامه ريزي شده است تا پايان سال 94، 

حدود 100 هزار نفر از اين آموزش ها بهره مند شوند.

رئيس پليس راهور استان قم خبرداد:

توقيف شش خودرو 
با 150 ميليون ريال خلافی

رييس پليس راهنمايی و رانندگی فرماندهی انتظامی قم از توقيف شش 
دستگاه خودرو با خلافی 150 ميليون ريال در اين استان خبر داد.

سرهنگ سيد كرم الله حسيني با اشاره به توقيف يک دستگاه سمند با چندين مورد 
تخلف و 40 ميليون ريال خلافي اظهارداشت: ماموران پليس راهور اين فرماندهي يک 
دستگاه خودرو سمند را به علت تخطي از قانوني توقيف كردند. وي افزود: پس از بررسي 
به عمل آمده مشخص شد خودرو سمند داراي چندين مورد تخلف و 40 ميليون ريال 
خلافي است كه براي طي مراحل قانوني به پاركينگ منتقل شد. رئيس پليس راهنمايي 
و رانندگي فرماندهي انتظامي استان قم با تاكيد بر رعايت قوانين راهنمايي و رانندگي و 
برخورد با متخلفان به خصوص افرادي كه با تخطي از قانون جان خود و مردم را به خطر 
مي اندازند، بيان داشت: قانون براي همه است و پليس با افرادي كه قصد برهم زدن نظم و 

امنيت اجتماعي را دارند، برخورد قاطع خواهد كرد
توقيف خودرو دليکا با بيش از 11 ميليون ريال خلافي

ريس پليس راهور قم هچنين از توقيف خودرو دليكا با بيش از 11 ميليون ريال خلافي 
خبرداد. وی در تشريح اين خبر گفت: يكي از تيم هاي گشت پليس راهور قم هنگام روان 
سازي ترافيک و كنترل خودروهاي عبوري يک دستگاه سواري دليكا را به علت تخطي از 
قانون متوقف كردند . سرهنگ حسيني افزود: پس از توقف خودرو و در استعلام  به عمل 
آمده مشخص شد اين خودرو داراي چندين فقره تخلف و 11 ميليون و 750 هزار ريال 
خلافي پرداخت نشده است. سرهنگ حسيني تصريح كرد: طبق قانون در صورتي كه مبلغ 
جريمه خودرويي به 10 ميليون ريال برسد پليس راهنمايي و رانندگي مراتب را به مالک 
خودرو اعلام و چنانچه ظرف مدت يک ماه از تاريخ ابلاغ، مالک خودرو نسبت به پرداخت 

جريمه اقدام نكند، خودرو توقيف و از تردد آن جلوگيري خواهد شد.
توقيف 3 خودرو با خلافي بيش از 67 ميليون ريال

رئيس پليس راهور فرماندهي انتظامي استان قم ا در ادامه ز توقيف 3 خودرو با خلافي 
بيش از 67 ميليون ريال در اين استان خبر داد.

سرهنگ حسيني در تشريح اين خبر گفت: ماموران راهور استان در راستاي طرح 
برخورد قانوني با رانندگان متخلف، 3 خودرو را در حين تخطي از قانون با دستور ايست 
متوقف كرده كه بعد از بررسي سوابق، مشخص شد هر 3 مورد داراي خلافي بيش از 10 
ميليون ريال هستند. اين مقام انتظامي افزود: خوروي پرايد با 17 ميليون و 950 هزار ريال، 
خودروي ام وي ام با 21 ميليون و 950 هزار ريال و خودروي پرايد با 27 ميليون و 500 

هزار ريال روانه پاركينگ شدند.

فرمانده انتظامي شهرستان قم تاكيد كرد:

به كارگيري تمام توان پليس 
در جهت حفظ نظم و امنيت عمومي

فرمانده انتظامي شهرستان قم گفت: طرح پيشگيري از سرقت و پاكسازي 
پاتو ق هاي مواد مخدر در سطح حوزه استحفاظي كلانتري 19 قم به مرحله اجرا 

گذاشته شد.

سرهنگ هادي ديده ور در تشريح اين خبر افزود: طرح پيشگيري از سرقت و پاكسازي 
پاتوق هاي مواد مخدر با هدف افزايش احساس امنيت و رضايتمندي همشهريان در حوزه 

استحفاظي كلانتري 19 به مرحله اجرا در آمد.
وی ادامه داد: در اجراي اين طرح، مأموران وارد عمل شده و 21 نفر را به اتهام ارتكاب 
انواع جرائم دستگير و همچنين 7 دستگاه موتورسيكلت و 1 دستگاه خودرو متخلف را نيز 
توقيف كردند. فرمانده انتظامي شهرستان قم ضمن تاكيد بر به كارگيري تمام توان پليس در 
جهت حفظ نظم و امنيت عمومي افزود: شهروندان نيز در صورت مشاهده موارد مشكوک 

مي توانند از طريق تماس با تلفن 110 ياري گر پليس در اين حوزه باشند.

 ـقم رخ داد: در اتوبان تهران 

تصادف 3 خودرو  بايک فوتی
سخنگوی سازمان آتش نشانی شهر تهران گفت: بر اثر تصادف سه خودرو در 
 ـقم يک نفر از رانندگان جان خود را از دست داد. جنوب به شمال اتوبان تهران 

جلال ملكی درباره حادثه يک تصادف، اظهار داشت: در ساعت 1 و 27 دقيقه بامداد 
 ـقم مقابل تير برق 132 به سامانه  ديروز يک تصادف در جنوب به شمال اتوبان تهران 
آتش نشانی شهر تهران اعلام و مأموران ايستگاه 50 به محل حادثه اعزام شدند. وی ادامه 
داد: با حضور آتش نشانان در محل حادثه مشاهده شد يک دستگاه خودروی فولكس واگن، 
خودروی نيسان و سواری ال 90 به دليل نامشخصی به شدت با يكديگر برخورد كردند و در 
اثر اين تصادف، راننده خودروی فولكس واگن از خودرو به بيرون پرتاب شده بود و راننده دو 

خودروی ديگر كه يک خانم و آقا بودند، در خودروهای خود محبوس شدند. 
 ملكی افزود: آتش نشانان پس از ايمن سازی های لازم، اين سه نفر را تحويل عوامل 
اورژانس دادند كه مشخص شد راننده فولكس واگن جان خود را از دست داده است. ملكی 
افزود: آتش نشانان برای بررسی علت حادثه، محل را تحويل عوامل پليس راهور دادند و در 

ساعت 2 و 14 دقيقه بامداد عمليات اين حادثه به اتمام رسيد.

استان  سازی  شهر  و  راه  مديركل 
اتمام پروژه تقاطع غيرهمسطح  از  قم 
صورت  در  آينده  ماه  طی 6  پرديسان 

رفع معارضات ملکی خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره كل راه و 
در  بهشتی  محسن  قم،  استان  شهرسازی 
بازديد از پروژه های عمرانی و ترافيكی بلوار 
شهروند و تقاطع غير همسطح پرديسان قم 
از نزديک روند پيشرفت فيزيكی اين پروژه ها 

را مورد بررسی قرار داد. 
و  عمرانی  طرح   های  تكميل  در  تسريع 

ترافيكی پرديسان 
وی در اين خصوص اظهار كرد: تسريع در 
تكميل طرح   های عمرانی و ترافيكی پرديسان 

قم در اولويت برنامه   های عمرانی اين اداره كل است.
مديركل راه و شهرسازی استان قم در ادامه افزود: با 

توجه به حجم عمليات انجام شده در احداث بلوار شهروند 
و افزايش اكيپ   های اجرايی توسط پيمانكار مربوطه ،ان 
شاءالله در شهريور ماه سال جاری اين بلوار در دو لاين رفت 

و برگشت آماده بهره برداری می شود.
تقاطع  پروژه  اجرای  به  همچنين  وی  
غير همسطح پرديسان اشاره و در خصوص 
اقدامات انجام گرفته برای تكميل تقاطع غير 
بايد توجه داشت كه  اظهار كرد:  همسطح 
طرح احداث تقاطع غير همسطح پرديسان 
تامين  منابع  خاص  شرايط  دليل  به  قم 
اعتباری كه ايجاد شد در مقطعی دچار وقفه 
شد كه هم اينک با تمهيدات به عمل آمده 

اين طرح در حال اجرا است.
بهشتی در خصوص بازه زمانی مشخص 
برای بهره برداری از تقاطع پرديسان افزود: از 
مهمترين مشكلات پيش رو بحث رفع مشكل 
معارضين ملكی بوده كه در صورت انجام امور 
تملک و تامين اعتبار لازم طی 6 ماه آينده اين تقاطع آماده 

بهره برداری می شود.

مدير عامل شركت آب منطقه ای 
استان قم با بيان اينکه بيش از 2 هزار 
وجود  قم  استان  در  مجاز  چاه  حلقه 
دارد، بيشترين استفاده غير مجاز از 
سفره های آب ز يرزمينی را مربوط به 

چاه های مجاز عنوان كرد. 
داشت:  اظهار  حسينی  حاج  احمد 
هوای  و  آب  خوش  مناطق  در  متأسفانه 
اسان قم داخل برخی منازل چاه های غير 

مجازی حفر شده است كه 10 درصد از 
آب  سفره های  از  غيرمجاز  برداشت های 
زيرزمينی را انجام می دهند و به شدت با 
اين گونه افراد استفاده كننده از اين چاه ها 
برخورد می شود.وی گفت: چاه های مجازی 
كه برداشت غيرمجاز از سفره های آب زير 
زمينی دارند در اولويت اول برخورد بوده 
و اهميت بيشتری دارند. برخورد جدی با 
چاه های مجازی كه برداشت غيرمجاز دارند 

منطقه ای  آب  شركت  عامل  مدير 
استان قم عنوان كرد: 2 هزار و 20 حلقه 
چاه مجاز در استان قم وجود دارد كه هزار 
حلقه چاه كشاورزی است كه 90 درصد از 
برداشت های غيرمجاز از سفره های آب زير 

زمينی توسط اين چاه ها انجام می  شود.
به گزارش مهر، وی ادامه داد: چاه های 
كاركردن  برای  مشخصی  ساعت  مجاز 
دارند كه بايد بر اساس اين مقدار مشخص 

برداشت كنند.
حاج حسينی با اشاره به برخورد جدی با 
چاه های مجازی كه برداشت غيرمجاز دارند، 
برای برخورد  اقدامی كه  بزرگترين  افزود: 
با اين عمل انجام گرفته نصب كنتورهای 
هوشمند بر روی چاه ها است تا بر اساس 
حق آبه های قانونی چاه تنظيم شده و پس 
از استفاده مجاز كنتور خاموش شده و حق 

استفاده از چاه وجود نداشته باشد.

با  كشور  علميه  حوزه هاي  مدير 
اشاره به اولويت مباحث فرهنگي بر 
ديگر امور در شهر قم طرح تفصيلي 
بازنگري  نيازمند  را  قم  شهرداري 
نظر قرار دادن جايگاه  دانست و مد 
تفصيلي  طرح  در  عليمه  حوزه هاي 

شهر قم را مورد تاكيد قرار داد.
آيت الله حسيني بوشهري كه ميزبان 
ويژه  اهميت  به  اشاره  با  بود  قم  شهردار 
ابراز  قم  شهر  در  علما  و  عليمه  حوزه 
داشت: در طرح تفصيلي شهر قم بايد سهم 
نظر  در  علما  و جايگاه  علميه  حوزه هاي 

گرفته شود.
اينكه شهر قم  بيان  با  ادامه   وي در 
خاستگاه انقلاب اسلامي است و حوزه هاي 
اين شهر  را در  بالا  نيز جايگاهي  علميه 
دارند؛ افزود: پيشرفت شهر قم در حوزه هاي 
مختلف از دغدغه هاي حوزه است و مقام 
معظم رهبري هم توجه ويژه اي به شهر قم 
دارند. وي در ادامه با اشاره به اينكه شهر قم 
به دليل وجود بارگاه ملكوتي كريمه اهل 
بيت )س( ميزبان خيل عظيمي از زائران 
داخلي و خارجي است تصريح كرد: بايد از 
ظرفيت هاي متعدد اين شهر با برنامه ريزي 
صحيح استفاده مطلوب داشت و در راستاي 
استقبال از زائران نيز زيرساخت هاي لازم 

در اين شهر فراهم شود.
 برنامه ريزی براي جبران 

عقب ماندگي هاي قم
مدير حوزه هاي عليمه كشور در ادامه 
پايبند  و  ارزشي  فرد  يک  را  قم  شهردار 
اسلامي  انقلاب  والاي  هاي  آرمان  به 
دانست و خاطر نشان كرد: سابقه بسيار 
شهرداري  در  نژاد  سقائيان  دكتر  خوب 
اصفهان و همكاري مطلوب ايشان با علما 
و روحانيون اميدها را براي همكاري هاي 
شهرداري و حوزه هاي علميه در اين مقطع 
بيش از پيش كرده است. وي با اشاره به 
اينكه شهرداري قم بايد براي جبران عقب 
داشته  برنامه ريزي  شهري  ماندگي هاي 
باشد تصريح كرد: بايد براي امور روزمره 
برنامه داشته باشيم و براي آينده نيز طرح 

نو ارائه شود و در كنار آن براي مسائلي كه 
بايد در گذشته انجام مي شد نيز برنامه ريزي 

كرد تا به انجام برسد.
توسعه ارزش مدارانه قم 

طرح ملی می خواهد
شهردار قم نيز در اين ديدار با اشاره به 
موقعيت ويژه قم در ميان ديگر شهرهاي 
قم  مدارانه  ارزش  توسعه  گفت:  كشور 

نيازمند يک طرح ملي است.
دكتر سقائيان نژاد شهر قم را خاستگاه 
اسلام شيعي دانست و افزود: اگر بخواهيم 
قم توسعه اي فرهنگ محور داشته باشد 
و در دام فرهنگ غيراسلامي نيافتد بايد 
شهر  اين  براي  را  ملي  و  ويژه  برنامه اي 

تدوين كنيم.
ضرورت تفاهم مديريت شهري 

با حوزه هاي علميه
وي در ادامه اهميت حوزه هاي علميه، 
روحانيون و علما در توسعه شهر قم را ويژه 
توصيف كرد و اظهار داشت: جايگاه حوزه 
علميه و علما در شهر قم بسيار والاست و 
تفاهم مديريت شهري با حوزه هاي علميه 

از ضرورت هاي توسعه شهر است.
شهردار قم در ادامه مختصات ويژه بلوار 
پيامبر اعظم )ص( را مورد توجه قرار داد و 
تصريح كرد: ابتدا و انتهاي اين بلوار حرم 
است و اين مهم موقعيت اين بلوار را بسيار 
درصدد  شهري  مديريت  و  مي كند  ويژه 
است از منظري تمدني براي توسعه اين 

بلوار برنامه ريزي كند. دكتر سقائيان نژاد 
با بيان اينكه يک اصل اساسي در توسعه 
پايدار مبحث فرهنگ است تصريح كرد: 
بحث  بايد  قم  شهر  در  اساسي  محور 
فرهنگ باشد چون انقلاب ما يک انقلاب 

فرهنگي بود.
توسعه شهر قم 

بايد فرهنگ محور باشد
نيز  قم  شهر  اسلامي  شوراي  رئيس 
در اين ديدار با بيان اينكه شهر قم مهد 
انقلاب اسلامي است گفت: توسعه شهر 
قم بايد فرهنگ محور باشد. ولي الله بياتي، 
تعامل ميان حوزه و مديريت شهري را از 
ضرورت هاي توسعه شهر قم دانست و از 
استفاده از ظرفيت حوزه علميه و علما در 
توسعه شهر قم تاكيد كرد. وي ضرورت 
توجه به فرصت هاي موجود در اين شهر را 
مورد تاكيد قرار داد و يادآور شد: اميدواريم 
استان  با همدلي و وحدت كلمه در  كه 
بتوانيم به انجام وظيفه و خدمت رساني به 
شهروندان بپردازيم. رئيس شوراي اسلامي 
شهر قم يادآور شد: اميدواريم كه بتوانيم در 
امر خدمت به مردم تلاش لازم را داشته 
باشيم و توفيقات الهي نيز شامل حال ما 

شود.
نمی توانيم به بلوار پيامبر اعظم )ص( 

رويکرد اقتصادي داشته باشيم
عضو شوراي اسلامي شهر قم نيز در 
اين ديدار با اشاره به جايگاه ويژه فرهنگي 

و مذهبي شهر قم گفت: نبايد نگاه تجاري 
به قم داشته باشيم. حجت الاسلام سيد 
محمد آتش زر با بيان اينكه شهردار فعلي 
قم تيم بسيار قوي براي اداره شهر را مهيا 
كرده است ابراز داشت: اميدواريم با حمايت 
علما و حوزه علميه بتوانيم قطار توسعه 

شهر را با سرعت بيشتري به پيش ببريم.
وي با اشاره به اينكه بايد دولت در اين 
زمينه شهرداري قم را حمايت كند اظهار 
بدهي هاي  سود  كه  داريم  انتظار  كرد: 
شده  بخشيده  دولت  سوي  از  شهرداري 
بدهي  اصل  بازپرداخت  براي  نيز  ما  و 

برنامه ريزي هاي لازم را خواهيم داشت.
آتش زر با اشاره به اينكه نمي توان به 
دليل ديدگاه آييني و تمدني به بلوار پيامبر 
اعظم )ص(، رويكرد اقتصادي و درآمدزايي 
بخواهيم  اگر  كرد:  اضافه  باشيم  داشته 
شود  حفظ  بلوار  اين  در  تمدني  رويكرد 

نيازمند حمايت دولت هستيم.
عضو شوراي اسلامي شهر قم با اشاره 
به مشكلات زيست محيطي شهر قم به 
ويژه در بخش ورودي هاي شهر گفت: اگر 
به ورودي هاي شهر قم توجه نداشته باشيم 
در سال هاي آينده هجوم ريزگردها شرايط 

نامطلوبي را در اين شهر رقم خواهند زد.
ضرورت توسعه متوازن شهر قم

عضو شوراي اسلامي شهر قم با اشاره به 
ضرورت توسعه متوازن شهر قم نيز در اين 
ديدارگفت: اقتصاد فرهنگي از راه حل هاي 

توسعه شهر قم است. 
مصطفي ملايي گفت: توسعه شهر قم 
بايد متناسب با هويت فرهنگي و مذهبي 

اين شهر باشد. 
وي در ادامه بحث اقتصاد فرهنگي را 
مورد توجه قرار داد و خاطر نشان كرد: در 
شهر قم ظرفيت هاي عظيم مذهبي مانند 
حرم مطهر، مسجد مقدس جمكران،  علما 
و حوزه هاي علميه و همچنين جمعيت 
كه  داريم  را  حوزويان  نفري  هزار   500
در  عظيم  ظرفيت هاي  اين  از  مي توانيم 
استفاده  فرهنگي  اقتصاد  بحث  مديريت 

كنيم.

در صورت رفع معارضات ملکی صورت می گيرد:

بهره برداری از تقاطع غيرهمسطح پرديسان تا پايان سال

مدير عامل شركت آب منطقه ای استان:

90 درصد چاه های آب مجاز قم برداشت غيرمجاز دارند

سهم حوزه های علميه و جايگاه علما ناديده گرفته شده است

انتقاد حسینی بوشهری از طرح تفصیلی شهر قم

رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزی استان قم 
به وضعيت درياچه نمک اشاره كرد و گفت: بحران 
درياچه نمک استان قم به دليل موقعيت جغرافيايی 
و گستره بحران از اهميت بيشتری حتی نسبت به 

درياچه اروميه برخوردار است.
از  مديران  بازديد  حاشيه  در  رضوی  حسن  سيد 
جنگل های كويری استان قم اظهار كرد: در استان قم شاهد 
تخريب جنگل های كويری هستيم و آثار مخرب اين رويه در 

محيط زيست استان شاهد است. 
گياهی  پوشش  توسعه  بايد  اينكه  به  اشاره  با  وی 
در نقاط مختلف استان قم به ويژه دشت مسيله مورد 
توجه قرار گيرد، اظهار كرد: در سال های اخير به دليل 
خشكسالی شاهد تخريب زمين و پوشش گياهی بوده ايم 
و تالاب ها و دشت های استان از نظر پوشش گياهی دچار 

فقر شده اند.
رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزی استان قم اظهار 
كرد: معضل گرد و غبار استان قم به شكل چشمگيری 
افزايش يافته است و اين مسئله موجب به مخاطره افتادن 

سلامت عمومی در كانون های جمعيتی شده است.
وی به مسئله تامين اعتبار و تدوين برنامه های لازم در 
خصوص حفاظت از جنگل های كويری اشاره كرد و افزود: در 

اين خصوص به دنبال تامين اعتبارات در سطح ملی هستيم.
رضوی به وضعيت درياچه نمک اشاره كرد و افزود: بحران 
درياچه نمک استان قم به دليل موقعيت جغرافيايی و گستره 
بحران از اهميت بيشتری حتی نسبت به درياچه اروميه 
برخوردار است و اميدواريم كه مسئولان امر نيز نسبت به اين 

مسئله توجه لازم را داشته باشند.
مديركل منابع طبيعی و آبخيزداری استان قم نيز در 
حاشيه اين بازديد طی سخنانی با اشاره به اينكه در شرايط 
كنونی بيابان ها به كانون های بحران تبديل شده اند، اظهار 
كرد: در استان قم به دليل خشكسالی ها پوشش های گياهی 
و جنگلی از بين رفته است و سفره های آب زيرزمينی نيز با 

افت بسيار شديد روبه رو شده است.
سيد محمدتقی سجادی ضرورت همكاری و مشاركت 
دستگاه های اجرايی را در راستای حفاظت از زيستگاه ها و 
منابع طبيعی مورد تاكيد قرار داد و اظهار كرد: بايد با وحدت 
همه دستگاه ها در مسير احيا و بهبود پوشش گياهی استان 

گام برداريم.
وقوع  بحران زيست محيطی  وسيع 

در درياچه نمک قم
مديركل حفاظت محيط زيست استان قم اشاره به آخرين 
وضعيت درياچه نمک و بحران زيست محيطی بوجود آمده 

در اين منطقه،  گفت : بحران آتی درياچه اروميه در حال 
حاضر با ابعاد وسيع زيست محيطی، كشاورزی، اقتصادی و 
اجتماعی در درياچه نمک رخ داده و به سرعت به سمت 

كلانشهرهای مركز كشور در حال پيشروی است. 
سيد رحمان دانيالی  در جلسه استانی كميته تخصصی 
شورای عالی آب كشور به منظور بررسی بحران زيست 
محيطی درياچه نمک و دشت مسيله با با بيان اينكه حوزه 
آبخيز درياچه نمک مهمترين كانون جغرافيايی و سياسی 
كشور بوده و بيش از 25 درصد جمعيت كشور را به خود 
اختصاص داده است، اظهار داشت: اين منطقه با مساحت 
حدود 9 ميليون هكتار، با بيش از يک ميليارد مترمكعب 
كسری مخزن سفره های آبی، بحرانی ترين شرايط را در بين 

30 حوزه آبخيز كشور دارد. 
وی بر ضرورت توجه مسوولان به چالش بزرگ زيست 
محيطی در درياچه نمک پس از سالها غفلت از اين موضوع 
حساس و حياتی تاكيد كرد و گفت: انتشار وسيع گرد و غبار 
و ريزگردها، تغيير اقليم، شور شدن آب و خاک، از ميان رفتن 
زيست بوم های طبيعی، نشست و رانش زمين، نابودی كامل 
كشاورزی، تخليه روستاها و افزايش هزينه توسعه شهر ها و 
شهرک ها از مهمترين پيامدهای اين بحران بر هفت استان 

مهم كشور است. 

های  شهرک  شركت  مديرعامل 
حمايتي  بسيج  امروز  قم،  صنعتی 
مسوولان استان را لازمه توسعه صنايع 

كوچک عنوان كرد.
منابع طبيعي  مديركل  نژاد  امير طيبی 
استان قم با اشاره به اهميت حمايت از توليد 
ايراني اظهارداشت: با توجه به نقش و اهميت 
صنايع كوچک در توليد و اشتغال پايدار لازم 
است همه مسوولان استان براي توسعه اين 
بخش بسيج شوندو شايد فردا براي اين كار 

دير باشد.
وي با اشاره به ظرفيت هاي استان قم در 
ايجاد، جذب و توسعه صنايع كوچک براساس 
سرمايه هاي خرد و كلان گفت: امروز عامل 

اصلي تمام بزه ها و مشكلات مردم بيكاري و دغدغه آنها 
اشتغال پايدار است و اين مشكلات با توليد و اشتغال كه در 

بستر صنايع كوچک بوجود مي آيد برطرف مي شوند.
مديرعامل شركت شهرک هاي صنعتي استان با تقدير از 
اقدامات منابع طبيعي قم در خصوص ايجاد و توسعه شهرک 

ها و نواحي صنعتي بيان داشت: تعامل ما و منابع طبيعي با 
يكديگر مصداق بارز همدلي و همزباني است. و برآيند اين 
فضاي مثبت و حمايت و پشتيباني به موقع منابع طبيعي 

آماده سازي بستر سرمايه گذاري در استان مي باشد.
لزوم تداوم توسعه فضاهاي سبز 

در شهرک هاي صنعتي قم 

مدير كل منابع طبيعي استان قم نيز در 
اين ديدار با تقدير از اقدامات زيست محيطي 
در شهرک ها و نواحي صنعتي استان قم گقت: 
شهرک صنعتي شكوهيه قم امروز بعنوان يک 
شهرک سبز در كشور معرفي و شناخته شده 

است.
مهندس سيد محمد تقي سجادي بر لزوم 
تداوم توسعه فضاهاي سبز در شهرک هاي 
صنعتي قم تاكيد و خاطرنشان ساخت: برخي 
افراد در توليد و توسعه ان صرفا به منافع خود 
فكر مي كنند و حتي در برخي مواقع قانون 
ناديده مي گيرند ولي خوشبختانه كليه  را 
اقدامات صورت گرفته در سطح شهرک ها 
و نواحي صنعتي قم حركت براساس  و مدار 

قانون بوده است.
وي يادآور شد با توجه به محدوديت هاي آبي در استان 
مي  قم  هاي صنعتي  سبز، شهرک  فضاهاي  توسعه  در 
تواند كمک شايان توجهي به توسعه اين بخش براساس 

توانمنديهاي خود انجام دهد.

رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزی استان هشدار داد

درياچه نمک بحرانی تر از درياچه اروميه

مديرعامل شركت شهرک های صنعتی استان قم :

توسعه صنايع كوچک قم  مشکل بيکاری را برطرف می كند 

سرمقاله
نقشه انزوای ايران 

شکست خورد
توافق ميان ايران و گروه 1+5 در كنار همۀ پيامدهای 
زمينه  در  ايران  قدرت  دادن  نشان  ضمن  آن،  مثبت 
ديپلماسی و گفتگو بيانگر آن بود كه تبليغات ايران هراسی 

رسانه های غربی نيز خنثی و بی معنی گرديده است. تبليغاتی كه از سوی كشورهايی خاص 
با اهدافی مشخص پيگيری و برنامه ريزی شده بود.

هر چند اين تبليغات در راستای انزوای ايران و محروم ماندن كشورمان از رشد و توسعه 
اقتصادی هدف گذاری و پی گيری شده بود، اما توافق برجام و به نتيجه رسيدن مذاكرات 
ضمن افزايش وجهه ايران نقشه كليه كشورهايی را كه در پی ايران هراسی بودند خنثی 

نمود و سرمايه گذاريهای آنان در اين راستا نيز به هدر رفت.
جمهوری اسلامی ايران با استفاده از توافق برجام بايد از فرصتهايی كه پس از توافق برای 
گشايش روابط اقتصادی و سياسی ايجاد شده است به نحو احسن استفاده نمايد. مزيتهايی 

كه ايران برای تعامل با دول اروپايی دارد می توان بدين شرح برشمرد:
مزيت های ايران برای دول غربی در تعامل با كشورمان:

1- ژئوپوليتيک: جمهوری اسلامی ايران از لحاظ ژئوپليتيک در بهترين نقطه خاورميانه 
قرار دارد. ايران با توجه به دسترسی به بندرها و جزاير بزرگ در خليج فارس و دريای خزر 
می تواند نقطه اتصالی ميان كشورهای غربی باكشورهای آسيای ميانه بوده و از سوی ديگر 
می تواند نقطه اتصال كشورهای آسيای ميانه به درياهای آزاد و اقتصاد بين المللی باشد. از 
سوی ديگر وجود 15 كشور همسايه با جمعيتی بالغ بر 450 ميليون نفر بازار بزرگی برای 
كشورهای غربی فراهم می كند تا ايران را به عنوان هاب منطقه ای در جهت گسترش 

فعاليتهای اقتصادی خود مد نظر قرار دهند.
2-   جمعيت تحصيل كرده: جمهوری اسلامی در منطقه دارای جمعيتی تحصيل 
كرده و با سواد است. بيش از 86 درصد مردم ايران دارای سواد خواندن و نوشتن هستند 
و كارگران ماهر نيز فرصتی ديگر را برای جذب سرمايه گذاری های خارجی فراهم خواهد 

آورد.
3- ثبات در ايران: از سوی ديگر كشور ايران در حالی كه اغلب مناطق خاورميانه به 
دليل حمايت برخی از كشورها از گروههای تروريستی در التهاب و نگرانی بسر می برند 
دارای ثبات و امنيتی قابل توجه است كه بيشتر مقامات دول غربی به اين مساله نيز اذعان 
دارند. ثبات و امنيت جمهوری اسلامی ايران خواهد توانست نسبت به جذب سرمايه گذاری 

خارجی در نقاط مختلف ايران بيانجامد.
4- منابع انرژی: ايران به عنوان سومين كشور دارای ذخائر نفتی و دومين كشور دارای 
منابع گازی می تواند نقطه اتكا و امنيت انرژی در جهان محسوب گردد. سرمايه گذاری در 
محصولات و فرآورده های نفتی و گازی )پتروشيمی، پالايشگاه و ....( می تواند بازاری جذاب 

را برای كشورهای اروپايی نيز فراهم آورد.
5- گسترش صنعت توريسم: جمهوری اسلامی ايران با وجود اماكن مذهبی و تنوع 
آب و هوايی )4 نوع آب وهوای متنوع در شمال، جنوب، غرب و شرق( و وجود آثار باستانی 
بسيار و امكانات و خدمات درمانی كشوری مناسب برای ورود و استقبال از كليه توريستهای 
اروپايی و توريستهای منطقه ای بوده كه می تواند پذيرای توريسم مذهبی، درمانی و 
فرهنگی گردد. سرمايه گذاری خارجی در زيربناها و شالوده های توريستی ايران نيز می 

تواند سود سرشاری را نصيب دو طرف نمايد.
6- مناطق آزاد: مناطق آزاد ايران می تواند محلی برای كشورهای غربی جهت سرمايه 
گذاری و استفاده از فرصتهای مناسب سرمايه گذاری باشد. زيرا در مناطق آزاد ضمن 
استقبال از سرمايه گذاری خارجی قوانين نسبتا متعدل تری نيز برای جذب سرمايه گذاری 

خارجی وجود دارد.

حسين طالبی 



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,861,000یک مثقال طلا

891,310یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,700,000سکه بهار آزاد ی

8,710,000سکه امامی

4,750,000نیم سکه

2,650,000ربع  سکه

1,690,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20636,700,000 تیپ 5

 206SD37,110,000وی 8

GLX 405 30,750,000پژو 

SLX 405 31,000,000پژو 

ELX 40,900,000پژو پارس 

 38,200,000پژو پارس سال

E2 90 44,000,000تند ر 

LX 32,200,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,400,000سمند 

LX EF7 31,400,000سمند 

ELX 36,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

 دبير انجمن مبلمان و دكوراسيون:

مبلمانمنزلتایکسالآیندهارزاننمیشود
 دبير انجمن صنفی مبلمان و دكوراسيون در خصوص تغييرات قيمت انواع مبلمان 
در شرايط پساتحريم گفت: حتی سياستگذاری جديد دولت و مجلس و تغييرات 

احتمالی نظام تعرفه ای واردات منجر به كاهش قيمت مبلمان منزل نخواهد شد.
 رئيس شورای مبلمان و دكوراسيون ايران در حاشيه برگزاری بيست و چهارمين نمايشگاه 
بين المللی مبلمان گفت: اين نمايشگاه با شعار مبلمان ايران در مسير بازراهای جهانی فرصت 
ــورها افزايش دهيم و بخشی از توانمندی و  ــبی است كه بتوانيم تعامل با ديگر كش مناس
تردستی صنعتگران و هنرمندان و توليدكنندگان و فروشندگان ايرانی را در معرض تماشای 
علاقه مندان و مشتريان ايرانی و خارجی قرار دهيم. وی افزود: توليدكنندگان ايرانی از گذشته 
ــبک، مدل، جايگاه و انديشه بودند و هستند و در شرايط  ــاهد س تاكنون در اين صنعت ش
ــعه بازار های خود در ساير كشورها  فعلی نيز تک تک فعالين اين بخش برای افزايش توس
تلاش دو چندان می كنند. ورود صنايع ايرانی از مرحله پيش ديجيتال به مرحله پس ديجيتال 
حكايت از به روز رسانی متولوژی ها، فناوری ها و سازوكار مدرن و متداول دنيای امروز دارند 
كه به ارتقای كيفيت، كاهش قيمت، رضايت مشتری، توليد ثروت به ارزش افزوده كمک 
می كند.رئيس انجمن مبلمان و دكوراسيون ادامه داد: بيست وچهارمين نمايشگاه مبلمان با 
گذشته تفاوت هايی درباره افزايش كيفی و كمی شركت كنندگان و ارتقای سطح محصولات 
ارائه شده دارد. وی افزود: تمايل كشورهای قدرتمند و توسعه يافته و در حال توسعه برای 
تعامل اقتصادی - تجاری در اين بخش افزايش يافته است. در ادامه دبير انجمن مبلمان و 
دكوراسيون درباره قيمت مبلمان در شرايط پساتحريم گفت: حتی سياستگذاری های جديد 
دولت و مجلس و تغييرات نظام تعرفه ای واردات منجر به كاهش قيمت مبلمان منزل نخواهد 
ــور و تغيير ساختار قيمتی انواع مبلمان در  ــد. وی افزود: تغيير وضعيت مبلمان در كش ش
خوشبيانه ترين حالت ممكن حداقل يک سال طول می كشد و در طی يكسال آينده شاهد 

نوسانات قيمتی در اين صنعت نخواهيم بود.

مديرعامل تعاونی  پرورش دهندگان بوقلمون؛

مصرفگوشتبوقلموندراروپا11برابرایران
مديرعامل تعاونی  پرورش دهندگان بوقلمون متوسط مصرف گوشت بوقلمون در 
اروپا را 11 برابر ايران عنوان كرد و گفت: قيمت هر كيلوگرم گوشت بوقلمون در 

بازار مصرف حدود 12 هزار تومان است.
سيد مهدی آذرمؤيد به وضعيت توليد گوشت بوقلمون در كشور اشاره و اظهار كرد: مزرعه 
پرورش بوقلمون مادر به منظور جوجه كشی فعال شده و همچنين تخم نطفه دار از فرانسه 

برای توليد جوجه يكروزه وارد می شود.
وی درباره مقدار گوشت بدست آمده از هر قطعه بوقلمون گفت: لاشه بوقلمون با كم 
كردن استخوان، حدود 75 درصد گوشت خالص دارد. بوقلمون تنها پرنده ای است كه دو 
نوع گوشت قرمز و سفيد دارد و گوشت قرمزش قابل قياس با گوشت گوسفند است و 

گوشت سفيد آن گوشتی رژيمی با 28 درصد پروتئين است.
آذرمؤيد گوشت بوقلمون را گوشت كاملا اقتصادی خواند و اظهار كرد: در حال 
حاضر مصرف كنندگان بوقلمون در كشور را اقشار متوسط و رو به پائين تشكيل 
می دهند. اين درحالی است كه در گذشته اين محصول پروتئينی گوشت اعيانی به 

شمار می رفت. 
مديرعامل تعاونی  پرورش دهندگان بوقلمون در ادامه با بيان اينكه به دليل قيمت مناسب 
و پروتئين بالا، گوشت بوقلمون می تواند جايگزين بسيار مناسبی برای گوشت قرمز 
باشد، گفت: با وجود 200 واحد پرورش بوقلمون در كشور، سرانه مصرف سالانه گوشت 
بوقلمون 350 گرم است. درحاليكه سرانه مصرف گوشت بوقلمون در اتحاديه اروپا حدود 

چهاركيلوگرم و در آمريكا هفت كيلوگرم است.
 وی افزود: پس گذشت 12سال كه از عمر صنعت پرورش بوقلمون در كشور، سرانه 

مصرف اين محصول با سرانه مصرف جهانی فاصله زيادی دارد.
 آذرمؤيد درباره هزينه های توليد و پرورش بوقلمون اظهار كرد: هزينه پرورش هر 
كيلوگرم بوقلمون زنده برای پرورش دهنده تقريبا 6000 تومان و در بازار مصرف هر 

كيلوگرم گوشت بوقلمون 11 تا 12 هزار تومان است. 
مديرعامل تعاونی  پرورش دهندگان بوقلمون در پاسخ به اين سوال كه وضعيت صادرات 
گوشت بوقلمون به چه صورت است؟ گفت: در حال حاضر صادرات به شكل دائمی انجام 

نمی شود. البته می توان برای صادرات اين محصول با تركيه رقابت كرد. 
وی شرط رونق صادرات بوقلمون را تخصيص يارانه به توليد و كاهش قيمت تمام شده 

عنوان كرد.
 آذرمؤيد در ادامه به ميزان توليد گوشت بوقلمون در سال گذشته اشاره كرد و گفت: 
پارسال سه ميليون جوجه ريزی و امسال 2.5 ميليون جوجه ريزی شده است كه افزايش 
سود تسهيلات بانكی برای توليدكنندگان، يكی از مهم ترين دلايل كاهش جوجه ريزی در 

سال جاری است.  

يک توليدكننده چای ارگانيک:

حمایتازواردکنندگان
چایایرانیرابهخاکسیاهنشاند

يکی از توليدكنندگان چای ارگانيک مدعی است كه حمايت از واردكنندگان 
چای، طی دهه های اخير و بی توجهی به توليد داخل كه سبب شد حدود 100 هزار 
تن چای ايرانی به كمترين قيمت  ممکن صادر شود، بازار چای ايرانی را برهم زد 

و اين محصول را به خاک سياه نشاند. 
زوبين اميری  اظهار كرد: چای ايرانی يكی از بهترين چای های موجود در جهان از نظر 
طعم، رنگ و بو است اما به دليل اينكه اين محصول نسبت به چای های وارداتی ديرتر دم 
می كشد، مردم كمتر به مصرف آن تمايل دارند. اين در حالی است كه براساس تحقيقات 

انجام شده بين المللی چای بايد بين 10 تا 15 دقيقه دم بكشد.
 وی افزود: پيش از انقلاب ايران 30 ميليون نفر جمعيت داشت و توليد چای خشک نيز 
حدود 60 هزار تن بود و امروز با جمعيتی حدود 80 ميليون نفر حدود 20 هزار تن چای 
توليد می كنيم كه توليد اين محصول در سال گذشته به دليل خشكی و سوختگی باغات 
به حدود 15 هزار تن كاهش يافت.   اين توليدكننده چای خاطرنشان كرد: طی دهه های 
اخير و از زمانی كه سياست های كشور برای واردات چای تغيير كرد و واردكنندگان اين 
محصول مورد حمايت قرار گرفتند، هدف برخی اين شد كه صنعت چای در كشور را از پا 
بيندازند و همين شد كه چای ايرانی به خاک سياه نشست.  اميری ادامه داد: نتيجه اين 
حمايت از واردكنندگان اين شد كه توليد حدود 100 هزار تن چای كه حاصل دسترنج 
چندين ساله چايكاران است، روی دستشان ماند و در انبارها ماند و نهايتا در دهه 80 اين 
محصول به جای تبديل شدن به كمپوست، به نام چای ايرانی و با كمترين قيمت به 
كشورهايفروخته شد و بازار چای ايرانی را بد نام كرد.  وی گفت: چای سنواتی ايرانی كه 
قابليت مصرف نداشت و به كشورهای ديگر صادر شده بود، در كشورهای ديگر با اضافه 
شدن رنگ و اسانس به بازارهای دنيا عرضه و از اين طريق حيثيت چای ايرانی زير سوال 
رفت.  اين توليدكننده چای اظهار كرد: با توليد چای ارگانيک ضمن حفاظت از سلامت 
مردم و محيط زيست، می توان از حيثيت از دست رفته چای ايرانی دفاع كرد و به جهانيان 

ثابت كرد كه اين محصول ايرانی يكی از بهترين چای های توليد شده در جهان است.

»هم اكنون در شرايطی بسر می بريم كه هنوز اتفاقی به طور عملی در عرصه 
اقتصاد كشور رخ نداده، ولی انتظارات به يکباره افزايش يافته است«، اين توصيف 
وزير اقتصاد از شرايط كشور پس از دستيابی به توافق هسته ای است، توافقی كه 
اولين انتظار جامعه از آن می تواند بهبود وضعيت اقتصادی كشور باشد، اما به اعتقاد 
طيب نيا و البته بسياری از كارشناسان اقتصادی اگرچه برداشته شدن تحريم ها زمان 
را برای ايجاد تحول اقتصادی فراهم می كند، اما مشکلات ساختاری در اين نظام 

می تواند سدی برای پيشبرد اهداف پساتحريمی باشد.
وزير اقتصاد، چندی پس از موفقيت ايران در دستيابی به توافق هسته ای اعلام كرد كه 
زمان حل مشكلات فرا رسيده  است، اما وی در ادامه اين صحبت ها اشاره می كند كه برخلاف 
انتظارات كوتاه مدت مردم، برای آنكه آثار رفع تحريم نمايان شود به چند ماه فرصت نياز است.

 به تعبير طيب نيا برداشته شدن تحريم ها به منزله برداشته شدن قيود و محدوديت های 
تحميلی از اقتصاد ايران است، اما اين بسته به هنر مسئولان اقتصادی است كه بتوانند از اين 

شرايط مساعد، برای شكوفايی اقتصاد كشور بهره ببرند.
 آزادسازی ارزهای بلوكه شده ايران كه به گفته وزير اقتصاد ممكن است به 100 ميليارد دلار 
برسد از جمله موضوعاتی است كه در اقتصاد پساتحريم در كانون توجه قرار می گيرد و البته 
نحوه استفاده از اين دلارها و تزريق آن به بازار نگرانی هايی را بين كارشناسان به وجود می آورد.

 در اين رابطه رييس كل بانک مركزی به دلواپسان هجوم نقدينگی پس از آزادسازی 
دارايی های بلوكه شده اطمينان داده كه منابع ريالی اين دارايی ها به خزانه وارد می شود و به 

هيچ  عنوان نقدينگی جديدی ايجاد نمی كند. 
در عين حال درباره نحوه استفاده از دارايی های بلوكه شده ای كه قرار است آزاد شود در بين 
كارشناسان نظرات گوناگونی وجود دارد؛ در اين بين رييس سابق انجمن اقتصاددانان ايران 
معتقد است كه دولت بايد از محل اين ارزهای آزادشده استفاده كرده و با تزريق ارز به بازار زمينه 

پايين آوردن نرخ ارز و در نتيجه كاهش انتظار تورم را ايجاد كند. 
نگرانی بسياری از كارشناسان در مورد اين ارزها اين است كه يا دولت آن را صرف نارسايی های 
خود كند و يا مشكلات ساختاری كه طی سال ها گريبان گير ساختار اقتصادی كشور شده است 

اين ارزها را به جای توليد به بخش های دلالی سرازير كند.
 محمدقلی يوسفی، يک كارشناس اقتصادی نسبت به لطماتی كه استفاده دولت از اين منابع 
برای جبران نارسايی ها ی خود به اقتصاد كشور وارد می كند ، هشدار داد و افزود: اين منابع بايد 

به عنوان ثروت نسل های ديگر و برای درآمدزايی مورد استفاده قرار گيرد. 
اما نگرانی مرتضی افقه، ديگر كارشناس اقتصادی از چرخه نادرستی است كه در اقتصاد 
كشور به وجود آمده و باعث شده ورود به فعاليت های دلالی از توليد و صنعت سودآور تر باشد، 
وی با تاكيد بر اينكه اقتصاد كشور با يک سری موانع ساختاری مواجه است كه البته اراده ای 

نيز برای رفع آن ها وجود ندارد، گفت: در يک دهه اخير ساختارهای اقتصادی به گونه ای شكل 
گرفته است كه فعاليت های غيرمولد سودآورتر است، بنابراين با وجود تلاش دولت، ممكن است 

نقدينگی وارد بخش های غيرمولد شود. 
از سوی ديگر كارشناسان بر اين نكته تاكيد دارند كه باز شدن مرز های كشور و به دست آوردن 
منابع ارزی نبايد وسوسه واردات بيشتر را در دولت به وجود آورد، سرمايه گذاری در بخش های 
مولد صنعت و كشاورزی، سرمايه گذاری های زيربنايی و اشتغالزايی ازجمله اهدافی است كه 

اقتصاددانان در برابر ارزهای آزداشده ترسيم می كنند.
 انتظارات كوتاه مدت از كاهش قيمت ارز و طلا تا كاهش قيمت ها

 اما تا چه حد و در چه بازه ای از زمان می توان از توافق هسته ای و به تبع آن برداشته شدن 
تحريم ها انتظار ايجاد تحولات اقتصادی داشت؟

 اقتصاددانان در پاسخ به اين سوال همچون وزير اقتصاد معتقدند كه آثار برداشته شدن 
تحريم ها در بلند مدت قابل مشاهده است.

 افقه درباره تاثيرات برداشته شدن تحريم ها در كوتاه مدت معتقد است كه به دست آمدن 
توافق هسته ای در كوتاه مدت می تواند موجب رونق بازار و همچنين رشد كاهنده در بازار ارز 

و طلا شود. 
پايين آمدن قيمت ها از ديگر آثاری است كه بسياری از كارشناسان برای آينده اقتصاد ايران 
پيش بينی می كنند و البته می توان گفت مهمترين انتظار جامعه در شاريط پساتحريمی است. 
رشيدی، رييس سابق انجمن اقتصاددانان در اين باره با اشاره به اينكه تزريق ارز به بازار می تواند 
قيمت های كالاهای وارداتی را پايين بياورد، درباره توليدات داخلی نيز با در نظر گرفتن افزايش 

امكانات توليدی در كارخانه ها، كاهش قيمت توليدات داخلی را نيز پيش بينی می كند.
 ديهيم نيز بهبود روابط اقتصادی در سطح بين المللی را عاملی برای افزايش اميد اقتصادی در 
كشور می داند و تاكيد دارد كه همين اميدواری به تنهايی می تواند باعث اشتغالزايی و افزايش 

سرمايه گذاری در كشور شود.
 توجه به بخش خصوصی و توليد لازمه بهره مندی از پساتحريم 

اما آثار بلند مدت رفع تحريم ها چيزی است كه نه تنها بيشتر از سوی كارشناسان ومورد تاكيد 
قرار می گيرد بلكه دستيابی به آن نيز نه تنها نيازمند برنامه ريزی بلند مدت است بلكه به حل 

مشكلات زيرساختی وابسته شده كه طی سال ها تحريم گريبان اقتصاد ايران را گرفته است.
 رييس انجمن اقتصاددانان در اين باره با اشاره به مشكل دولتی و شبه دولتی بودن اقتصاد بر 
تقويت توليدكنندگان بخش خصوصی تاكيد دارد كه می تواند به افزايش رقابت پذيری توليدات 

داخلی در بازار بين المللی شود.
 محمدباقر صدری، معتقد است كه صنايع ايران به علت محدوديت های ناشی از تحريم 
از قافله تكنولوژی جامانده اند و بنابراين امروز بايد ببينيم كه چه می توان كرد كه اين صنايع 
متحول شوند و قيمت توليد آنها به گونه ای شود كه امكان عرضه باكيفيت در يک بازار رقابتی 

را داشته باشند.
 افقه نيز با تاكيد بر همين مضوع، شرط كافی برای تحول در اقتصاد را اراده دولت بر رونق 
توليد در داخل می داند و در اين باره اظهار كرد: برای اين كار لازم است نيازهای ارزی و ريالی در 

بخش توليدات داخل تامين شود.
 به اعتقاد بايزيد مردوخی زمانی شاهد گشايش در وضع موجود خواهيم بود كه توليد و 
سرمايه گذاری اعم از خصوصی، دولتی، خارجی يا داخلی راه بيفتد و آدم هايی كه تخصص 

آنها " نه " گفتن به متقاضيان كار و سرمايه گذاری است، از سيستم اداری كشور كنار بروند. 
در نهايت رشيدی شرايط پساتحريم و بهبود روابط بين المللی ايران را به منزله فرصت طلايی 

می داند كه ايران به عضويت سازمان تجارت جهانی درآيد.

بار سنگین انتظارات اقتصادی روی دوش توافق

رئيس سنديکای صاحبان داروهای انسانی از اعلام آمادگی برخی شركت های 
داروسازی خارجی برای همکاری های مشترک با ايران خبر داد.

محمود نجفی عرب با بيان اينكه "با توافق ايران و 1+5 فرصت و تهديد در حوزه دارو 
برای توليدكنندگان داخل به وجود آمده است"، اظهار كرد: اين توافق در حوزه صادرات 
می تواند اثر بسيار مثبتی داشته باشد و بسياری از كشورهايی كه می توانستند در سال های 
اخير بازار داروهای ايرانی باشند و به دليل تحريم ها مشتری ايران نبودند، می توانند به 

بازارهای صادراتی ايران صادر شوند. 
وی با بيان اينكه "دارو، حوزه ای است كه روز به روز نيازمند بازسازی و نوآوری است"، 
گفت: در سال های اخير به دليل تحريم های ايجاد شده برای تجهيز و به روزسانی برخی از 

صنايع دارويی با مشكل مواجه بوديم. 
رئيس سنديكای صاحبان داروهای انسانی ادامه داد: هرچند كه تحريم ها در حوزه دارو 
نبودند اما برخی از ماشين آلات ما به دليل دوكاره بودن استفاده در ليست تحريم ها قرار 
گرفت و به همين دليل بازسازی صنعت داروسازی در برخی زمينه ها با مشكل مواجه شد.

 نجفی عرب با بيان اينكه بايد تلاش كنيم كيفيت محصولات خود را افزايش دهيم، 
اظهار كرد: در حوزه سرمايه گذاری مشترک می توانيم شركت های داروسازی بزرگ دنيا 
را وارد ايران كنيم و به تبع آن نوآوری و تكنولوژی در زمينه ساخت دارو وارد ايران شود.

 وی با اشاره به حضور برخی از شركت های خارجی در ايران و صحبت های اوليه برای 
همكاری های مشترک بعد از توافق صورت گرفته است، گفت: قطعا شركت های بزرگ 
دنيا از اين موضوع استقبال خواهند كرد و تاكنون نيز چند مورد اعلام آمادگی برای 

همكاری های مشترک دارند.
 رئيس سنديكای صاحبان داروهای انسانی در عين حال با بيان اينكه ورود شركت های 

بزرگ داروسازی به ايران تهديدی برای صنايع داروسازی ما نيز حساب می شوند، اظهار 
كرد: ممكن است با توجه به ورود داروهای خارجی به كشور بازار صنايع داروسازی ما از 
بين برود؛ بنابراين بحث ما اين است كه دولت كمک كند و بيشتر همكاری های ما با 

كشورهای خارجی در حوزه مشاركت های توليدی باشد.
 نجفی عرب همچنين با تاكيد بر ضرورت حذف قوانين مزاحم، گفت: بايد قوانينی كه 
باعث ايجاد رانت را از بين ببريم و شركت های خصولتی را سروسامان دهيم تا بتوانيم 

محيطی رقابتی ايجاد كنيم. 

و  كم چرب  شير  قيمت  خودسرانه  افزايش  درپی 
تعدادی از فراورده های لبنی از سوی برخی كارخانه ها، 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان اعلام 
كرد كه "ترفند در نحوه توزيع شير كم چرب از سوی 
يکی از كارخانه های لبنی به اسم شير كم چرب امگا 
3 و افزايش خودسرانه قيمت توسط يکی از ديگر از 

شركت ها منجر به افزايش قيمت موقت در بازار شد".
غلامرضا كاوه، سخنگوی سازمان حمايت مصرف كنندگان 

و توليدكنندگان  اظهار كرد: يكی از كارخانه های توليدكننده 
لبنيات با ترفند در نحوه توزيع شيركم چرب ويتامينه ) كه 
قيمت بالاتری نسبت به شيركم چرب معمولی دارد( به جای 
شيركم چرب معمولی منجر به افزايش قيمت موقت آن در بازار 
شد و اين القاء در بين مردم ايجاد شد كه شيركم چرب امگا3 
همان شيركم چرب معمولی است؛ بنابراين مردم تصور كردند 

كه قيمت ها افزايش يافته است.
وی گفت: يكی ديگر از كارخانه های لبنی از روز ششم 

مردادماه اقدام به افزايش خودسرانه شير كم چرب كرده بود 
كه بازرسان سازمان حمايت اين موضوع را متوجه شدند و به 
سرعت با آن كارخانه برخورد كردند و قيمت ها به روال سابق 

خود بازگشت.
هيچ گونه افزايش قيمتی برای لبنيات تصويب و 

ابلاغ نشده است
سخنگوی سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
در عين حال تاكيد كرد: هيچ افزايش قيمتی در رابطه با لبنيات 
از طرف كارگروه تنظيم بازار تصويب و ابلاغ نشده و بر اساس 
مصوبه 18 ستاد هدفمندی يارانه ها، از طرف سازمان حمايت 
نيز هيچ افزايش قيمتی در اين زمينه مصوب و ابلاغ نشده 

است.
افزايش قيمت لبنيات تخلف است

با  رابطه  در  را  قيمتی  افزايش  هيچ  اينكه  بيان  با  كاوه 
محصولات گروه اول لبنی نداريم، گفت: هرگونه افزايش قيمتی 
در رابطه با لبنيات تخلف بوده و در صورت مشاهده اعمال 
قانون می كنيم. از سوی ديگر رضا باكری، دبير انجمن صنفی 
صنايع لبنی نيز گفته است كه اين انجمن اطلاعی از افزايش 
قيمت لبنيات در بازار ندارد و بر اساس مكاتبات صورت گرفته 
با صنايع لبنی عضو اين انجمن، همه آن ها اعلام كرده اند كه 
از ابتدای امسال تاكنون افزايش قيمتی را در محصولات خود 

اعمال نكرده اند. 
طبق آنچه وی عنوان كرده اگر كسی از افزايش خودسرانه 
قيمت لبنيات مطلع شد، می تواند آن را به دستگاه های نظارتی 

اطلاع دهد. 

به گفته وزير صنعت، معدن و تجارت با ايجاد برندسازی داخلی در صنعت خودروی 
كشور می بايست اهداف صادراتی مدنظر بوده و از اين پس نبايد برند داخلی فقط 

برای بازار ايران منظور شود.
 ساسان قربانی - سخنگوی شورای سياست گذاری خودرو - اظهار كرد:  در سی و دومين 
نشست شورای سياست گذاری خودرو كه با حضور وزير صنعت، معدن و تجارت و اعضای 
شورای برپا شد، مهندس نعمت زاده تاكيد كرد كه بازار ما يک بازار جهانی است و ما هم بخشی 

از آن بازار هستيم.
وی گفت: وزير صنعت، معدن وتجارت در اين جلسه تصريح كرد كه اگر يک سرمايه گذار 
خارجی توليد خودرو را در ايران انجام دهد می تواند تا صددرصد سهام آن شركت را دارا باشد 
و در ادامه با اشاره به اينكه بايد به دنبال تكنولوژی روز باشيم افزود كه تفكر CKD كاری را 

از ذهنمان حذف كنيم.
سخنگوی شورای سياست گذاری خودرو گفت: در اين جلسه گزارش تحليلی از صنعت 
خودروی ايران با صنايع خودروسازی كشورهای اروپايی به ويژه آلمان توسط دكتر واورا، مشاور 
شركت ايران خودرو ارائه شد كه وی برداشت ها و مشاهدات خود را در قالب 10 سوال و جواب 
مطرح كرد؛ واورا سابقه كار در شركت مرسدس بنز آلمان را داشته همچنين مدير پلت فرم های 

شركت ياد شده بوده است.
سخنگوی شورای سياست گذاری خودرو در ادامه جمع بندی گزارش واورا به نقل از وی گفت: 
رعايت استانداردهای خارجی، توجه به كاهش آلايندگی، مصرف سوخت كمتر و توجه به مراكز 
صادرات و توليد در كلاس جهانی، توسعه محصول و اعطای حق انتخاب به مشتری در زمينه 

مشخصات فنی و آپشن به مورد نظر مشتری اشاره شد.
قربانی گفت: وزير صنعت، معدن و تجارت پس از استماع گزارش دكتر واورا با اشاره به اينكه 
اين گزارش واقعيت و در برخی موارد تلخ است و برای دستيابی به اهدافی كه داريم بايستی 
خلاقيت داشته و به طراحی اهميت دهيم و در يک جمله صنعت خودرو را رقابت پذير كنيم، 

ايجاد واحد تست را يک ضرورت دانست و به سرعت گرفتن ساخت واحد آزمون خودرو تأكيد 
كرد.

به گفته سخنگوی شورای سياست گذاری خودرو، نعمت زاده در ادامه يادآور شده است كه 
اطمينان دارد خودروسازی ما توان لازم را برای ايجاد واحد آزمون را داشته و نبايد منتظر 
حركت ديگران باشيم. چرا كه صنعت خودروی ايران صنعتی پيشرو است و بايد از تكنولوژی 
روز استفاده كند. خودروسازی بدون طراحی و توسعه معنا ندارد و همه خودروسازان و مديران 
مربوطه در اين ميان مسوول هستند. اگر صنعت خودروی كشور حركت كند، در واقع صنعت 

كشور حركت می كند، تاكيد كرد.
وضعيت توليد خودرو در 4 ماهه امسال

ساسان قربانی همچنين گفت: در اين جلسه آمار توليد خودرو در 4 ماهه امسال اعلام شد. 
طی 4 ماهه نخست امسال به تعداد 329 هزار و 55 دستگاه خودروی سواری در كشور توليد 
شد كه اين ميزان توليد نسبت به مدت مشابه سال قبل نمايانگر رشد 17.6درصدی داشته 
همچنين اين ميزان توليد نسبت به پيش بينی برنامه توليد سال 94 حكايت از تحقق رشد 84 

درصدی دارد.
سخنگوی شورای سياست گذاری خودرو افزود: در اين نشست تأكيد شد شركت های 

خودروسازی برنامه جبرانی برای باقيمانده سال تهيه و به اجرا بگذارند.
در ادامه جلسه سيد رضا مفيدی، مدير صنايع خودروی ايدرو گزارشی از راهنمای پيگيری 
اهداف، راهكارهای اجرای سياست ها همچنين شاخص های پايش صنعت خودروی كشور را در 
اين جلسه ارائه داد و اعم گزارش مورد اشاره به ارائه راهكارهايی در زمينه اجرای سند اهداف و 
سياست های توسعه صنعت خودرو در افق 1404 تمركز داشت كه در سال گذشته توسط وزير 

صنعت، معدن و تجارت ابلاغ شد.
سخنگوی شورای سياست گذاری خودرو در پايان گفت: در اين نشست مقرر شد تعيين 

مسوولان مختلف برای پيشبرد اهداف اين صنعت در جلسات آتی اين شورا بررسی شود. 

داروسازانخارجیبهایرانمیآیند

سازمان حمايت اعلام كرد؛
افزایشخودسرانهقیمتشیرکمچربباترفندامگا3!

در نشست شورای سياست گذاری خودرو مطرح شد؛

رشد17درصدیتولیدخودرودرکشور
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آنچهمردممیخواهند؛سوریانیازجنسطلا!

پرافتخارترين كشتی گير ايران اين روزها با آن كشتی گيری كه روزگاری بر 
روی تشک مبارزه آرام و قرار نداشت و حتی بردن نامش لرزه بر اندام حريفان 
صاحب نام كشتی دنيا می انداخت فاصله دارد اما او 40 روز فرصت دارد تا برای 

دفاع از اعتبار و عناوينش، سخت تلاش كند.
ــوريان نشان می دهد اسطوره كشتی  مروری بر اتفاقات چند ماه اخير در مورد حميد س
ايران با رقم زدن برخی اتفاقات نشان داده خواسته يا ناخواسته اسير برخی حواشی شده كه 
همين امر بر روی عملكرد او در نحوه تمرينات و همچنين مبارزاتش بر روی تشک اثرات 
سوء داشته است. سوريان بدون شک نام بزرگی در ورزش ايران است و توقع می رود به اندازه 
نامش و آنطور كه مردم و علاقمندان از او توقع دارند در همه موارد حرفه ای عمل كند و 
دوباره عزمش را جزم كند تا برای نام ايران افتخار آفرين باشد. پس از بروز اتفاقات ناخوشايند 
در رقابت های انتخابی تيم ملی كشتی فرنگی در مشهد از سوی اميد نوروزی و همچنين 
پشت كردن سوريان به قانون فدراسيون كشتی و نرفتن بر روی تشک مبارزه با وجوديكه او 
حتی اقدام به وزن كشی هم كرده بود و تنها لحظاتی پيش از شروع مسابقه اش اقدام به ترک 
سالن كرد، بسياری از علاقمندان و اهالی كشتی از چنين حركاتی آن هم توسط دو طلايی 
كشتی ايران در المپيک آزرده خاطر شدند. البته نوع تخلف اميد نوروزی و سوريان بسيار 
متفاوت بود و سوريان كاملا بر خلاف نوروزی اين شانس را داشت تا به حضور در مسابقات 
جهانی اميدوار باشد. با وجود اينكه فدراسيون كشتی پيش از آغاز رقابت های انتخابی تيم 
ملی تاكيد كرده بود در صورتی كه كشتی گيری در تشک رقابت های انتخابی حاضر نشود 
ديگر شانسی برای حضور در مسابقات جهانی را نخواهد داشت اما اعضای شورای فنی كشتی 
فرنگی با ديده اغماض، به قانون شكنی پرافتخارترين كشتی گير ايران نگريستند. گذشتن از 
نام سوريان می توانست تبعات زيادی را برای تصميم گيران كشتی فرنگی ايران داشته باشد 
و در نهايت به سوريان فرصت دوباره ای داده شد تا برای حضور در مسابقات جهانی خود را 
آماده كند كه البته اين فرصت دوباره با قانون شكنی همراه شد. البته نامه كتبی سوريان مبنی 
بر ابراز علاقه برای حضور در مسابقات جهانی نيز در اين امر تاثيرگذار بود. پس از آن قرار 
بر اين شد سوريان به اتفاق محسن حاجی پور كه موفق شده بود عنوان قهرمانی رقابت های 
انتخابی تيم ملی را كسب كند به تورنمنت پيتلاسينسكی لهستان اعزام شوند. اما سوريانِ 
پر افتخار و نامی در همان كشتی اول مقابل حريف نه چندان مطرح روس خود شكست 
خورد و از دور رقابتها كنار رفت تا اين اتفاق سبب بهت مردم عادی شود.البته حاجی  پور 
نيز كه نتوانسته در طول چندين سال حضور در تيم ملی و شركت در رقابت هايی چون 
آسيايی كه سوريان ميلی برای حضور در آن ها نداشت به عنوان ارزشمندی برسد اينبار نيز 
ناموفق بود تا بار ديگر نشان دهد نمی تواند مهره قابل اتكايی برای حضور در مسابقات مهمی 
چون جهانی باشد. بی شک با وجود ناكامی سوريان در اين تورنمنت، او بهترين انتخاب برای 
حضور در مسابقات جهانی است اما نكته ای كه در اين ميان حائز اهميت است ميزان تلاش و 
انگيزه اسطوره كشتی ايران برای تكرار افتخارات گذشته است. كارشناسان كشتی اين حذف 
را تلنگری برای سوريان می دانند تا او در فرصت كمتر از 40 روز تا آغاز مسابقات جهانی 
آمريكا خود را جمع و جور كند و همان سوريانی شود كه مردم می خواهند؛ همان سوريانی 
كه غير از برد انتظار ديگری از او نمی رود. اتفاقات رقابت های انتخابی تيم ملی بطور حتم 
سوريان را با حاشيه هايی روبرو كرد كه اين حواشی می تواند بر روی عملكرد هر ورزشكاری 
در هر سطحی كه باشد اثرگذار شود اما او بايد با جديت بيشتری در تمرينات و اردوهای تيم 
ملی حاضر شود و به ويترين افتخارات خود يک طلای جهان و يک طلای المپيک را نيز 
بيفزايد تا با اقتدار از دنيای كشتی خداحافظی كند. در واقع اگر سوريان در مسابقات جهانی 
ناكام بماند بيشتر از فدراسيون كشتی و كادر فنی كشتی فرنگی، اعتبار خود اين كشتی گير 
است كه خدشه دار می شود و سوريان برای خودش هم كه شده بايد در اين 40 روز تلاشش 
را چند برابر كند او بايد بار ديگر نشان دهد اگر بخواهد، همان سوريانی خواهد شد كه مردم 

می خواهند؛ سوريانی از جنس طلا! 

نايب رئيس هيئت تنيس قم:
حضورتیمتنیسناصرامینقم

درلیگبرترمنتفیشد

نايب رئيس هيئت تنيس قم گفت: حضور تيم تنيس ناصر امين قم در ليگ برتر 
منتفی شد و بدين ترتيب ويونا اسپورت، تنها نماينده قم در ليگ برتر بانوان است.

فائزه خداكرمی اظهار داشت: تيم تنيس ناصر امين قم فصل گذشته نايب قهرمان ليگ دسته 
اول كشور شد و به صورت خودكار به ليگ برتر راه پيدا كرد اما بنا به دلايلی از حضور اين 

تيم در ليگ برتر منصرف شديم.
 وی افزود: ناصر امين برای حضور در ليگ برتر نياز به جذب بازيكنانی در سطح ليگ برتر 
داشت و همين مسئله، هزينه های اين تيم را به نحو چشمگيری افزايش می داد و پس از 
بررسی های انجام شده در نهايت تصميم بر آن شد كه ناصر امين امسال نيز در ليگ دسته 

اول كشور شركت كند. 
نايب رئيس هيئت تنيس قم گفت: ناصر امين قم در ليگ دسته اول كشور با نفرات بومی و 
نوجوان شركت می كند چنان كه نازنين سادات حسينی كه در فهرست نفرات برتر رنكينگ 
زير 14 سال كشور است و مبينا علی آتشی به همراه يک بازيكن ديگر كه هنوز مشخص 

نشده در اين تيم بازی می كنند و من نيز به عنوان مربی بازيكن در اين تيم حضور دارم.
 خداكرمی بيان كرد: با وجود انصراف ناصر امين از حضور در ليگ برتر، ويونا اسپورت، تنها 
نماينده قم در ليگ برتر بانوان است و اميدواريم باشگاه در جذب بازيكن حمايت لازم را داشته 

باشد تا با نهايت توان در ليگ برتر بانوان حضور پيدا كنيم.
 وی عنوان كرد: مسابقات ليگ دسته اول تنيس بانوان كشور از 9 مرداد ماه در ساری برگزار 
می شود اما رقابت های ليگ برتر  از 6 شهريور كليد می خورد و اميدواريم هر دو تيم ما در 

دسته های مربوط به خود ماندنی شوند.
 نايب رئيس هيئت تنيس قم تصريح كرد: تنيس قم در بخش بانوان در چند سال گذشته 
با جهشی اساسی مواجه بوده و برای نخستين بار يک تنيسور دختر قمی در رده های سنی 
ــده است كه حاصل كار خانواده تنيس قم در چند سال  پايه به تيم های ملی فراخوانده ش

اخير است.

رئيس هيئت كونگ فوی قم:

نخستینمدرسهکونگفودراستانقم
راهاندازیمیشود

رئيس هيئت كونگ فوی قم با بيان اينکه كونگ فوی استان در بخش بانوان 
در ركود قرار داشـته است گفت: نخستين مدرسه كونگ فو در قم راه اندازی 

می شود.
محمد رشيد اظهار داشت: رشته كونگ فو و هنرهای رزمی در چند سال گذشته وضعيت 
خوبی را سپری نكرده است و در تلاش هستيم با برنامه ريزی مدون برای جذب علاقمندان 

به اين رشته در بازی های سنی پايه وضعيت اين رشته را متحول كنيم. 
ــته است و آمار ورزشكاران  وی افزود: كونگ فوی قم در بخش بانوان در ركود قرار داش
ــت اما بر اساس برنامه جديد تعداد  ــگاه های فعال ما نيز به تدريج كاهش يافته اس و باش

ورزشكاران سازمان يافته كونگ فو تا پايان سال حداقل به هزار نفر می رسد. 
رئيس هيئت كونگ فوی قم گفت: نخستين مدرسه كونگ فو در قم راه اندازی می شود و 
هدف از راه اندازی اين مدرسه كونگ فو، ساماندهی آموزش رده های سنی پايه و طی كردن 

مسير پيشرفت و قهرمانی در چارچوبی مشخص است كه تا كنون وجود نداشته است.
 رشيد بيان كرد: تعطيلی ليگ های كونگ فو در استان قم لطمه زيادی به اين رشته وارد 
ــت گرچه برخی سبک ها به صورت خودجوش مسابقات داخلی سبک خود را  كرده اس
برگزار می كردند اما اين موضوع عموميت نداشت اما از اين پس، ليگ كونگ فو راه اندازی 

می شود.
 وی عنوان كرد: تقويم كاری هيئت كونگ فو و هنرهای رزمی تا پايان سال 94 تدوين 
می شود و بلافاصله به مرحله عملياتی می رسد زيرا تخصيص اعتبارات با برنامه های هيئت 
كونگ فو نسبت مستقيم دارد و نمی خواهيم در اين زمينه از هيئت های ورزشی ديگر 

عقب بمانيم. 
ــته با  رئيس هيئت كونگ فوی قم تصريح كرد: در بخش مربيگری و داوری در گذش
مشكلاتی مواجه بوده ايم كه تلاش می شود در اسرع وقت نسبت به برگزاری دوره مربيگری 
ــيون كونگ فو نيز نسبت به اين امر قول  ــود و رئيس فدراس و ارتقای آن در قم اقدام ش

مساعد داده است.

رئيس هيئت اسكيت قم:

اسکیتبازانقم2مدالمسابقاتقهرمانی
کشورراکسبکردند

 رئيس هيئت اسکيت قم گفت: اسکيت بازان قم  در مسابقات قهرمانی نونهالان 
كشور خوش درخشيدند و 2 مدال اين مسابقات را كسب كردند.

محمد حسنی اظهار داشت: جشنواره اسكيت نونهالان كشور با درخشش اسكيت بازان 
قمی و كسب يک مدال نقره و يک برنز برای هيئت اسكيت استان قم برگزار شد. 

وی افزود: اين جشنواره در تهران و به ميزبانی آكادمی اسكيت مجموعه ورزشی انقلاب 
تهران برگزار شد و دختر و پسر در دو بخش جداگانه توانايی خود را در رشته اسكيت به 

نمايش گذاشتند. 
رئيس هيئت اسكيت قم گفت:  در رده سنی 8 و 9 سال هديه آقايی اسكيت باز آينده دار 
قمی  با درخشش خود توانست به عنوان دوم و نايب قهرمانی اين مسابقات دست پيدا كند 

و صدف محسنی در همين رده سنی به مقام چهارمی رسيد. 
ــال نيز ريحانه ماندگاری  ــنی 10 س ــنی بيان كرد: در بخش دختران و در رده س حس

اسكيت باز قمی چهارم شد و فاطمه آقايی به عنوان بهتر از رده ششم دست پيدا نكرد.
 وی عنوان كرد: دومين مدال اسكيت قم در اين مسابقات در بخش پسران به دست آمد 

و نيما عباس آمادی در رده سنی 10 سال موفق به كسب عنوان سوم و مدال برنز شد.
 رئيس هيئت اسكيت قم تصريح كرد:  در بخش پسران و در رده سنی 8 و 9 سال علی 
سبط نبی از قم چهارم شد و از كسب مدال باز ماند و  امير مهدی معماريان در جايگاه 
پنجمی ايستاد. حسنی خاطرنشان كرد: اين جشنواره ويژه آن دسته از نونهالانی بود كه 
ــنواره قهرمانی اسكيت نونهالان كشور در سال گذشته موفق به حضور نشده و  در جش
فدراسيون به منظور كشف استعدادهای موجود در اين رده سنی، فرصتی دوباره به آينده 

سازان اسكيت كشور داده بود كه با استقبال خوبی نيز رو به رو شد.

صبا و استقلال اهواز امتيازات را تقسيم كردند؛

تساوی شاگردان دایی در نخستین ایستگاه لیگ برتر 
ديدار تيم های فوتبال صبای قم و استقلال اهواز از چارچوب 
رقابت های ليگ برتر فوتبال باشگاه های كشور با تساوی بدون 

گل و تقسيم امتيازات پايان يافت.
 از نخستين هفته رقابت های ليگ برتر فوتبال باشگاه های كشور عصر 
امروز يک ديدار بين تيم های صبای قم و استقلال اهواز در ورزشگاه 

يادگار امام قم برگزار شد.
در اين ديدار كه با استقبال حدود 800 تماشاگر روبه رو شده بود دو 
تيم بازی پاياپايی ارائه كردند و البته تيم صبا توانست موقعيت های 

بيشتری نسبت به ميهمان خود خلق كند.
در اين ديدار تيم صبای قم با تركيب حامد لک، مسعود حق جو، 
آرام  امين  زمانی 88(،  آقا  زاده)سامان  بيک  هاشم  ماچادو،  خوزه 
طبع، ابوالفضل ابراهيمی، رضا حقيقی)فرشيد باقری89(، ابوالقاسم 
دهنوی، جلال الدين علی محمدی، محمد اوسانی و محمد قاضی به 

سرمربيگری علی دايی به ميدان رفت.
همچنين تيم فوتبال استقلال اهواز نيز با تركيب پرويز كريمی، 
محسن حميدی، سعيد سالارزاده،سعيد قزل گچلی، مبين مير دورقی، 
صالح ريكانی،سيد علی حسينی ، محمد اسماعيل نظری، فرزاد 
آشوبی)شاهين مجيدی 60(، عادل كلاه كج و محمد غلامی)حمزه 

خضيراوی87( پا به ميدان مسابقه گذاشت.
داوری اين بازی بر عهده بيژن حيدری بود و  رضا سخندان و عليرضا 

ايلدروم وی را در اين قضاوت ياری كردند.
حيدری در اين ديدار به ابوالفضل ابراهيمی، محمدامين آرام طبع 
و فيليپه ماچادو از صبا و محمداسماعيل نظری و محمد غلامی از 

استقلال اهواز كارت زرد نشان داد.
صبا كه در اين ديدار بهتر از حريف ظاهر شده بود در دقيقه 20 با 
ضربه سر محمد قاضی دروازه استقلال اهواز را تهديد كرد ولی پرويز 

كريمی توانست اين ضربه را مهار كنند.
همچنين در ادامه نيمه اول بازی در صحنه ای مشكوک توپ به دست 

مدافع استقلال اهواز برخورد كرد ولی داور دستور به ادامه بازی داد.
در دقيقه 27 نيز محسن حميدی بازيكن تيم استقلال اهواز دروازه 

صبا را تهديد كرد ولی شوت وی از كنار دروازه صبا به بيرون رفت.
در ادامه و در دقيقه 30 بازی آشوبی شوتی سركش را به سمت دروازه 

صبا شليک كرد كه اين شوت از بالای دروازه صبا راهی اوت شد.
در ادامه اين بازی بازهم اين قاضی مهاجم صبا بود كه يک موقعيت 
گل را از دست داد و از محوطه 6 قدم توپ را به دستان دروازه بان 

استقلال اهواز زد.
در ادامه و در نيمه دوم بازهم دروازه بان استقلال اهواز قاضی را ناكام 

گذاشت و شوت وی را مهار كرد.
در دقيقه 51 تيم صالح ريكانی توپ را از ميانه ميدان تا پشت محوطه 
جريمه صبا حمل كرد و شوتی را روانه دروازه صبا كرد كه لک توانست 

به خوبی اين توپ را مهار كرد.
در دقيقه 71 ضربه ايستگاهی پشت محوطه جريمه استقلال اهواز را 

بيک زاده با اختلاف كمی به اوت زد.
ناكام اين بازی يعنی محمد قاضی در دقيقه 73 نيز بار ديگر با پرويز 
كريمی دروازه بان استقلال اهواز تک به تک شد ولی قاضی با ضربه ای 

ضعيف توپ را تقديم كريمی كرد.
در نهايت اين ديدار بدون گل و با تساوی امتيازها به پايان رسيد.

 علی دايی: قمی ها تيم شهرشان را حمايت كنند
 سرمربی تيم فوتبال صبای قم با بيان اينكه صبا روز به روز بهتر 
می شود گفت:با 800 تماشاگر كه تيم روحيه نمی گيرد و در دل 
حريفان نيز ترس ايجاد نمی شود بايد مردم قم به ورزشگاه بيايند و 

سكوها را پركنند تا ما نيز بتوانيم روحيه بگيريم.
علی دايی پس از تساوی تيمش در ديدار با استقلال اهواز در نشست 

خبری پس از بازی حاضر شد و به سئوالات خبرنگاران پاسخ گفت.
وی در بخش نخست سخنان خود به تقدير از استاندار قم و مالک 
جديد باشگاه پرداخت و گفت: از كسانی كه موجب شدند كه صبا در 

قم بماند تشكر می كنم.
سرمربی تيم فوتبال صبای قم اظهار كرد: در نخستين بازی و با توجه 
به اينكه تمرينات لازم را نداشتيم عملكرد بدی نداشتيم از استقلال 

اهواز بهتر بازی كرديم و توانستيم سه موقعيت گل خلق كنيم.

وی از عملكرد بازيكنانش ابراز رضايت كرد و افزود: در بازی های آينده 
و به ويژه بازی با تيم نفت تهران عملكرد بهتری خواهيم داشت و به 

تيم خودم اميدوارم و هر روز بهتر خواهيم شد.
 دايی با اشاره به اينكه صبا قصد داشت با سرعت دادن به بازی از 
فشردگی دفاع استقلال اهواز عبور كند افزود: در بازی از كناره ها 
خوب نبوديم و سانترهای خوبی روی دروازه استقلال اهواز ارسال 
نشد ولی به عنوان بازی اول كه تيم 60 درصد تغيير كرده بود عملكرد 

رضايت بخشی داشتيم.
 وی با اشاره به اينكه از نتيجه راضی نيست افزود: البته بازيكنان تلاش 
خود را به كار گرفتند و اميدواريم هرچه زودتر به تيم ايده آلی كه در 

نظر داريم برسيم. 
سرمربی تيم فوتبال صبا در خصوص تعويض دو بازيكن تيمش 
اظهار كرد: بايد از بازيكنان شناخت بهتری داشته باشيم و زمانی 
كه احساس كرديم كه ديگر بازيكنی كشش بازی ندارد او را تعويض 

كرديم.
 دايی با تاكيد بر اينكه تيم صبا در ليگ پانزدهم حرف های زيادی برای 
گفتن خواهد داشت اظهار كرد: زمان می برد تا بتوانيم برنامه های خود 

را در تيم پياده كنيم.
 وی با اشاره به اينكه صبا با وجود ورود دير در بازار نقل و انتقالات 
توانست بازيكنان بسيار خوبی را جذب كند اظهار كرد: در خط حمله 
سه بازيكن يعنی قاضی، اوسانی و كريم اسلامی را در اختيار داريم كه 

می توانيم از آنها بهره  بگيريم. 
سرمربی تيم فوتبال صبا اظهار كرد: با وجود شرايط سختی كه داشتيم 
توانستيم چنين تيم خوبی را آماده كنيم و در اين راستا همكاران من 

تلاش زيادی كردند و كار بزرگی را رقم زديم. 
وی در خصوص حمايت مردم قم از تيم صبا اظهار كرد: با 800 
تماشاگر كه تيم روحيه نمی گيرد و در دل حريفان نيز ترس ايجاد 
نمی شود بايد مردم قم به ورزشگاه بيايند و سكوها را پركنند تا ما نيز 

بتوانيم روحيه بگيريم.

حاشيه ديدار صبای قم و استقلال اهواز
»نه قرمز، نه آبی، فقط علی دايی«

استقبال و تشويق گسترده علی دايی از سوی هواداران در بخش های 
مختلف مسابقه از جمله حاشيه های ديدار هفته نخست صبا بود و 

تماشاگران شعار »نه قرمز، نه آبی، فقط علی دايی« سر دادند.
ديدار تيم های صبای قم و استقلال اهواز از چارچوب رقابت های ليگ 
برتر باشگاه های كشور در هفته نخست در حالی برگزار شد كه با وجود 

تساوی دو تيم با برخی از حاشيه ها همراه بود.
بر خلاف بازی های صبای قم در فصل قبل كه با اقبال بسيار اندک 
تماشاگران روبه رو بود، اين بازی در هفته نخست ليگ برتر 800 
تماشاگر داشت. همچنين اندک تماشاگران تيم استقلال اهواز نيز در 

اين بازی در طول 90 دقيقه به تشويق تيم خودشان پرداختند.
از جمله اتفاقات اين بازی قرار گرفتن دهنوی و حقيقی بازيكنان سابق 

تيم پرسپوليس در تركيب صبا بود.
محمد قاضی كه در آخرين بازی های فصل گذشته در تركيب تيم 
فوتبال فولاد حضور نداشت با تشخيص علی دايی به عنوان مهاجم در 
تركيب اصلی صبا قرار گرفت ولی اين بازيكن نتوانست از موقعيت های 
مناسبی كه در اختيارش قرار گرفت بهره برداری مناسبی داشته باشد.

استقبال و تشويق گسترده علی دايی از سوی هواداران در بخش های 
مختلف مسابقه از جمله نكات ديدار هفته نخست صبا بود و تماشاگران 

شعار »نه قرمز، نه آبی، فقط علی دايی« سر دادند.
باز هم مشكل اسكوربورد ورزشگاه يادگار امام قم پابرجا بود و در طول 

زمان بازی اسكوربورد روشن نشد.
از جمله مهمانان ويژه بازی صبا سيد مهدی صادقی استاندار قم و 

عبدالرضا موسوی مالک جديد باشگاه صبا بودند.
جيمی جامپ قمی كه در بازی فصل گذشته صبا با استقلال تهران 
موفق شده بود به زمين مسابقه وارد شود اجازه حضور در ورزشگاه 

يادگار امام را نيافت.
در دقايقی پايانی بازی كه صبا سعی داشت فشار بيشتری بر روی 

دروازه استقلال اهواز وارد كند بازيكنان استقلال اهواز به اتلاف وقت 
پرداختند و در پايان نيز پس از كسب نتيجه تساوی به خوشحالی 

پرداختند.
سرمربی استقلال اهواز :

فرصت بيشتر داشتيم 3 امتياز از قم می گرفتيم
سرمربی استقلال اهواز گفت: اگر برای بستن تيم فرصت بيشتری 
داشتيم و تمرينات بيشتری نيز داشتيم امكان داشت كه امروز با سه 

امتياز قم را ترک می كرديم.
 سياوش بختياری زاده امشب در نشست خبری پس از بازی تيم های 
صبای قم و استقلال اهواز در چارچوب رقابت های ليگ برتر فوتبال 
باشگاه های كشور از كسب نخستين امتياز تيمش در ليگ برتر ابراز 
خرسندی كرد و افزود: من و تيمی كه توانست در سه روز جمع شده 

و بتواند از صبا يک امتياز بگيرد شايسته تشويق هستيم.
 وی گفت: حال ببينيد اگر 10 روز فرصت داشتم ببينيد چه تيمی را 

روانه مسابقات می كردم.
 سرمربی استقلال اهواز به علی دايی به دليل تشكيل تيم صبا و 
بهره گيری از بازيكنان ملی پوش و با تجربه تبريک گفت و افزود: البته 
ما اگر برای بستن تيم فرصت بيشتری داشتيم و تمرينات بيشتری 

نيز داشتيم امكان داشت كه امروز با سه امتياز قم را ترک می كرديم.
 وی با اشاره به برخی از مشكلات كه در حوزه مديريتی اين باشگاه 
رخ داد خاطرنشان كرد: رئيس هيئت مديره و ديگران تلاش زيادی 
داشتند و ما نيز با وجود اينكه دير كار را شروع كرديم ولی عملكرد 

خوبی داشتيم.
 بختياری زاده با اشاره به اينكه خبرنگاران قمی شناختی از وی ندارند 
ولی مردم خوزستان اين شخصيت را می شناسند و او را دوست 
می دارند اظهار كرد: به دليل اتفاقاتی كه در ليگ يک افتاد امروز كمک 

اول، كمک دوم و آناليزور از همراهی تيم محروم بودند.
 وی در پايان از خبرنگاران قمی به دليل حاضر نشدن در نشست 

خبری پيش از بازی در روز گذشته عذرخواهی كرد.

تاج:بازیهایلیگبرگزارنمیشد3.۵میلیاردتومانضررمیکردیم
نايب رئيس دوم فدراسيون فوتبال معتقد است كه بايد 
انتظارات حداقلی سرمربی پرتغالی تيم ملی فوتبال 

فراهم شود.
مهدی تاج در خصوص اينكه انتقادهايی به مراسم معرفی 
برترين های ليگ چهاردهم وجود داشت كه اين انتقادها به 
هزينه ها و نوع انتخاب ها بازمی گردد، اظهار داشت: ابتدا بايد 
بگويم 100 درصد هزينه های اين مراسم را اسپانسر پرداخت 
كرده بود و حتی سازمان ليگ از اين مراسم درآمدزايی هم 

كرد. 
وی ادامه داد: در بحث برگزاری مراسم و انتخاب برترين ها دو 
قسمت اجرا و انتخاب وجود داشت، در بحث اجرا بايد قضاوت 
را به مردم سپرد، اما شكی نداريم كه در اين بخش بسيار قوی 
عمل كرديم. اكنون كاری نو در حال انجام است و ما خودمان 
را به استانداردها نزديک می كنيم. سه سال است كه اين مراسم 
برگزار می شود و هميشه نيز انتقادهايی وجود داشته است، اما 
ما سعی می كنيم ضعف هايی را كه داريم، از بين ببريم، مثلًا 
در قرعه كشی ليگ بسيار قوی عمل كرديم و مراسمی شكيل 
انجام شد كه اين گونه نبود در ليوان قرعه كشی را انجام دهيم.

 رئيس سازمان ليگ با اشاره به نحوه انتخاب برترين های ليگ 
چهاردهم گفت: در اين بخش از مربيان، مديران و كاپيتان های 
ليگ برتر نظرسنجی كرديم و حتی مربيان سه دوره آخر ليگ 
)ليگ های يازدهم، دوازدهم و سيزدهم( كه اكنون در جايی 
مربيگری نمی كنند، سؤال پرسيديم. بخش بعدی هم سؤال از 
سردبيران خبرگزاری ها، روزنامه ها و صدا و سيما بود كه در اين 
بين يک عده محبت كرده پاسخ دادند، اما برخی پاسخی به 
نظرسنجی ما ندادند. برترين ها براساس انتخاب بود و ما هيئت 
ژوری نداشتيم كه به اين شكل بخواهيم برترين ها را انتخاب 
كنيم.  تاج تأكيد كرد: شايد بهتر بود نظرات را در سايت منتشر 
می كرديم، اما متأسفانه بالای برگه ها نوشته شده بود كه اين 
نظرات محرمانه است كه به نظرم اين كار درست نبود، نيازی 
نيست كه به اين شكل نظرسنجی صورت بگيرد كه اين يكی 
از راه های كم كردن انتقادهاست و راه ديگر هم اين است هيئت 
ژوری تشكيل بدهيم و از حال بخواهيم كه آنها بازيكنان را زير 
نظر بگيرند. البته بايد بگويم انتخاب های فيفا هم مانند همين 
كاری است كه ما انجام داديم و انتقادهايی نيز در اين بين وارد 
بود.  وی گفت: اينكه چرا   بهترين گلزن ليگ ما بود، اما بهترين 
مهاجم نشد، جای سؤال داشت، ضمن اينكه دو نفر از برترين ها 
نيز انتخابی نبودند كه به اينها نيز انتقادهايی وارد شد، يكی در 
بحث داوری كه كميته داوران برترين داورها را انتخاب كرد و 
در اين بين داورها انتقادهايی به سازمان ليگ داشتند، اما نامه 
كميته داوران نزد ما وجود دارد كه هر سه انتخاب از سوی آنها 
بوده است. در انتخاب اخلاق مدارترين بازيكن هم ما براساس 
اخطارها و اخراج ها برترين نفر را انتخاب كرديم. به نظرم بهترين 
كار اين است كه همين روش را ادامه دهيم، اما فردای برگزاری 

مراسم نظرات را منتشر كنيم. 
رئيس سازمان ليگ درباره اينكه بحث تيم های بدهكار به 
كجا رسيد و سازمان ليگ مدعی شده بود مقابل بازی كردن 
تيم های بدهكار را خواهد گرفت، گفت: راجع به بدهكارها بحث 
چيز ديگری بود، تا شب قبل از بازی هم مشخص نبود كه صدا 
و سيما اين بازی ها را پخش كند يا نه، چون می گفتند تيم های 
بدهكار بازی نمی كنند و به همين دليل بازی ها نيز پخش 
نمی شود. تيم هايی مانند استقلال، پرسپوليس، ذوب آهن، 
تراكتورسازی، صبای قم، ملوان، راه آهن و ... بدهكار هستند 
و بايد تكليف آنها روشن می شد. درست است كه ما كمی 
دير اين مسئله را اعلام كرديم، اما ضرورت داشت كه اين 
موضوع اعلام شود، چون نمی شد كه تيم های بدهكار هر روز 
به بدهی هايشان بيفزايند و هيچ فكری هم برای رفع بدهی ها 

نكنند. 
تاج كه در برنامه ورزش و مردم حضور داشت، ادامه داد: ما 
اعلام كرديم كه می خواهيم محكم مقابل تيم های بدهكار 
بايستيم و بسيار جدی از آنها خواستيم با طلبكاران شان تسويه 
حساب كنند. در اين بين سايپا، نفت تهران، ذوب آهن، فولاد 
خوزستان، استقلال خوزستان، پديده خراسان و سياه جامگان 
جای  موضوع  اين  كه  كردند  حساب  تسويه  بدهكاران  با 

خوشحالی دارد.
 وی با اشاره به نامه ای كه از سوی شورای تأمين به سازمان 
ليگ و فدراسيون فوتبال رسيد، اظهار داشت: شورای تأمين 
به تيم های پرسپوليس  بازی  اجازه  بود كه  نامه ای نوشته 
و استقلال داده شود، چرا كه اين تيم ها به وزارت ورزش و 
جوانان تعلق دارند، ما هم با كفاشيان گفتيم نمی شود بازی 
دو تيم برگزار شود و ساير تيم ها بازی نكنند، ضمن اينكه اگر 
يک هفته از بازی ها برگزار نمی شد مانند سه هفته ای كه فصل 
گذشته دوربين ها را راه نداديم و از بخش اسپانسر متضرر 
شديم، باز هم در درآمدها متضرر می شديم و شايد برای همين 
هفته 3.5 ميليارد ضرر می كرديم. با توجه به اين موضوع و 
درخواست شورای تأمين بر لزوم برگزاری بازی ها تأكيد شد 
و شايد اگر يک هفته را برگزار نمی كرديم در برنامه های تيم 
ملی بزرگسالان، كارلوس كی روش و محمد خاكپور در تيم 
اميد خلل ايجاد می شد.  »تصميم بر اين است كه بخشی از 
بدهی های باشگاه ها را از محل درآمدشان به طلبكاران پرداخت 
كنيم«، مهدی تاج با بيان اين جمله درباره موضوع حق پخش 
تلويزيونی و تفاهم نامه ای كه به امضا رسيده است، گفت: 
 IPTV تفاهم نامه ای كه با صدا و سيما انجام داده ايم بحث
است كه در اين خصوص با صدا و سيما به توافق رسيده ايم. 
اين موضوع نيز حق پخش نيست و خدمات ويژه ای است كه 
صورت می گيرد. به اين شكل كه شما يک موقع خدمات 
پايه ای داريد و اين خدمات رايگان صورت می گيرد كه نمونه 
آن تلفن های ثابت است، اما يک موقع خدمات ويژه می خواهيد 

كه اين خدمات ويژه تلفن همراه به شما ارائه می كند.
 رئيس سازمان ليگ يادآور شد: به طور مثال ما نمی دانستيم 
كه می توانيم از تلفن همراه درآمد ويژه ای داشته باشيم و 
اكنون هم بحث IPTV خدمات ويژه ای است كه به ما تعلق 
می گيرد. اين خدمات ويژه بحث درآمد مسابقات، بارگذاری و 
ساير خدماتی است كه ارائه می كنيم و به ازای آن وجه اين 
خدمات را از صدا و سيما می گيريم.  در بحث درآمدی اين 
خدمات هم با صدا و سيما شريک هستيم و البته يک سری 
خدمات ويژه كه پيش از اين مردم نمی ديدند، اكنون خواهند 
ديد، به طور مثال تصاويری از رختكن، زندگی بازيكنان و 
شرايط آنها خدماتی است كه به آنها ارائه خواهد شد و اين 
مسائل مانند خدماتی است كه روی تلفن همراه به مشتريان 
ارائه می شود.  وی در پاسخ به اين سؤال كه آيا با صدا و سيما 
قراردادی در اين خصوص امضا شده است يا نه، گفت: هنوز 
قراردادی امضا نكرده ايم و اكنون تفاهم نامه ای امضا شده كه 

قرار است برای بستن قرارداد زمان ديگری مشخص شود.
 تاج در خصوص اينكه گفته می شود هيئت رئيسه سازمان 
ليگ به طور غيرقانونی به كارش ادامه می دهد، اظهار داشت: 
نمی دانم بر چه مبنايی چنين حرف هايی مطرح می شود، البته 
اساسنامه را همراه خود آورده ام، چون می دانستم چنين بحثی 
مطرح می شود. به هر حال يكی دو روزنامه در اين خصوص 
بحث هايی را مطرح كرده اند كه شايد اين موضوع نظر شخصی 
برخی افراد بوده است. بحث هايی كه در آنها مطرح شده حضور 
افرادی همچون عابدينی، رحيمی، جعفری و... در هيئت 
رئيسه سازمان ليگ غيرقانونی است.  رئيس سازمان ليگ 
افزود: براساس اساسنامه سه نفر از مديران ورزشی می توانند 

در هيئت رئيسه قرار گيرند، اما در اساسنامه اشاره ای نشده كه 
اين سه مدير ورزشی حتماً بايد مديرعامل يک باشگاه باشند، 
به عنوان مثال عابدينی يک مدير ورزشی است كه تا سال 

گذشته مديرعامل باشگاه داماش بوده است.
 وی تأكيد كرد: براساس اساسنامه سه نفر از مديران باتجربه 
فوتبالی بايد در هيئت رئيسه حضور داشته باشند كه اين 
موضوع كاملاً در هيئت رئيسه سازمان ليگ رعايت شده است.

 تاج خاطرنشان كرد: يكی از بحث هايی كه مطرح كرده بودند 
اين بود كه تاريخ اين انتخاب ها گذشته است، براساس بند 
5-15 ،6-15 و 7-15 حضور افراد فعلی در هيئت رئيسه 
سازمان ليگ بلامانع است، تا اگر به هر دليلی هر يک از اعضا 
كنار بروند، تا تاريخ مجمع بعدی می توانند حضور داشته باشند.

 رئيس سازمان ليگ در پاسخ به اين پرسش كه با اين حساب 
مجمع بعدی سازمان ليگ چه زمانی برگزار می شود، گفت: در 
نشست هيئت رئيسه سازمان ليگ كه در تاريخ 20 ارديبهشت 
94 با حضور كفاشيان برگزار شد، مقرر شد كه مجمع بعدی 
سازمان ليگ مردادماه 1394 برگزار شود. به هر حال خيلی 
بد است كه چنين گزارش هايی را برخی از رسانه ها با اين نوع 
ادبيات مطرح می كنند.  وی در پاسخ به اين پرسش كه چقدر 
از درآمدهای سازمان ليگ به ويژه در زمينه تبليغات به باشگاه ها 
تذكرهای  با  دوستان  از  برخی  گفت:  است،  شده  پرداخت 
دلسوزانه خود به ما می گفتند: "شما نمی توانيد پول كامل حاصل 
از درآمدهای تبليغات محيطی را از شركتی كه با آن قرارداد 
بسته ايد بگيريد"، چون قرارداد ما با آن شركت 60 ميليارد تومان 
بوده و دوستان اين موضوع را كار سختی می دانستند. آخرين 
پولی كه بابت تبليغات محيطی گرفته شد 18 ميليارد تومان 
بوده كه بخشی از آن را گرفته و بخشی ديگر به صورت تفاهمی 
حل شد. خوشبختانه با تلاشی كه اعضای هيئت مديره انجام 
دادند، توانستيم 41 ميليارد تومان از 60 ميليارد را بگيريم، البته 
باقی مانده اين پول به دليل تعطيلی 51روزه ليگ، راه ندادن 
دوربين ها به ورزشگاه ها، نبودن رينگ سوم تبليغات و... قابل 

وصول نيست و به صورت تفاهمی حل شد. 
تاج خاطرنشان كرد: به عنوان مثال ما در سال 92 حدود يک 
ميليارد و 800 ميليون تومان و در سال 93 يک ميليارد و 
900 ميليون تومان به باشگاه سپاهان داده ايم، يا 2 ميليارد و 
200 ميليون تومان به باشگاه تراكتورسازی داديم، همچنين 
به باشگاه نفت و ساير باشگاه های ديگر، البته بايد بر اين نكته 
تأكيد كنم كه به اشتباه اعلام شده بود كه باشگاه های نفت 
تهران جزو باشگاه های بدهكار است و اين باشگاه هيچ گونه 
بدهی ندارد.  رئيس سازمان ليگ با اشاره به موضوع حق 
پخش و درآمدهای حاصل از اين موضوع گفت: امسال قطعاً 
درآمدهای خوبی از تلويزيون خواهيم داشت و اگر بتوانيم 
طلب فصل گذشته را هم وصول كنيم، درآمد خوبی از اين 
موضوع به دست خواهيم آورد.   وی ادامه داد: اگر بخواهيم 
باز هم اعلام كنيم كه دوربين های تلويزيونی را به ورزشگاه راه 
نمی دهيم كه اين كار را فصل گذشته هم انجام داديم، ادبيات 
خوبی نخواهد بود. حتی اين موضوع به ضررمان خواهد شد و 
اكنون صدا و سيما بابت پخش نشدن سه هفته از مسابقات 
فصل گذشته از ما خسارت معنوی هم خواسته كه مشتريانش 
را از دست داده است.  تاج درباره اينكه گفته می شود قرار 
است بليت های بازی های ليگ ارزان شود، گفت: اين كار 
قرار است در ورزشگاه آزادی با يكسان سازی قيمت ها صورت 
بگيرد و قيمت بليت های طبقه اول همسطح خواهد شد و 
هر تماشاگری كه زودتر به ورزشگاه بيايد می تواند در جايگاه 
بهتری هم بنشيند. اين كار صورت خواهد گرفت و پيش بينی 
ما اين است كه ميزان استقبال كننده ها بيشتر شود تا بار ديگر 

بازی ها رونق بگيرد.



علمیوسلامت

برنامهغذاییمناسببرایشاغلین
بسياری از افراد وعده های غذايی خود را سرسری می گيرند. در صورتی كه 

می توانند با يک برنامه غذايی مناسب سلامتی خود را تضمين كنند.
در اكثر افراد شاغل به علت شغل شان و رژيم های اشتباه درمانی خودشان، وعده های 

غذايی خود را تغيير می دهند و اين موضوع سبب به خطر افتادن سلامتی شان می شود.
 مرتضی صفوی متخصص تغذيه در مورد افراد شاغل گفت: اكثر افراد شاغل به علت 
شغل شان وعده های غذايی خود را تغيير می دهند.  وی ادامه داد: هرم غذايی شامل 
گروه های كربوهيدرات، سبزيجات، ميوه ها، لبنيات و پروتئين ها است كه بايد هر كدام از 
اين گروه ها را به مقدار متعادل توجه فراوانی نمود.  وی افزود: با توجه به سه شرط اصلی 
تنوع )استفاده از گروه های غذايی متنوع(، تعادل )به اندازه خوردن مواد غذايی( و متناسب 
)توجه به وضعيت فيزيولوژيكی، پاتولوژی و جنس( در رژيم غذايی بايد به سهم مواد غذايی 

هر يک از اين گروه ها هم آگاه باشيد.
 وی بيان كرد: گروه های غذايی كربوهيدرات 6-11 سهم كه شامل يک كف دست 
نان سنگگ )صبحانه(، دو كفگير برنج )نهار( و دو كف دست نان است و مجموعا 6 سهم 
را به خود اختصاص می دهند. سبزيجات و ميوه ها هر يک 3-5 سهم است كه می توانيد 
به صورت يک ليوان سبزی خام يا سبزی پخته شده در غذا )مثل كرفس، قورمه سبزی( 
مصرف كنند.  صفوی با اشاره به بقيه گروه های غذايی گفت: لبنيات  2-4 سهم كه به 
صورت ميانگين برای افراد سه سهم به صورت يک ليوان ماست، شير، 45 گرم پنير كافی 
است. البته گفتنی است كه نوجوانان در حال رشد 4 سهم بايد در برنامه غذايی خود داشته 
باشند.  اين متخصص تغذيه در مورد سهم پروتئين ها، سه سهم را به صورت كباب يا تخم 
مرغ توصيه كرد.  وی در پايان در مورد افراد شاغل با توجه به شغل شان )كار فيزيكی، شبانه 
و بی تحركی( گفت: اين افراد به غير از توجه به سهم غذايی در برنامه خود بايد به صرف 
جبران آن مثل ويتامين D )شاغلين شبانه(، كربوهيدرات )شاغلينی كه كار شبانه می كنند( 

و افرادی كه ميزنشين هستند به تحرک خود توجه فرمايند.

کفشهاییکهبلایجانمیشوند
استفاده از كفش های پاشنه بلند، مضرات زيادی برای سلامتی بدن دارند، 

عمده اين عوارض بر روی استخوان پا می باشد.
ساختمان پا با عملكرد آن ارتباطی نزديک دارد برای انتخاب نوع كفش همواره بايد 
كفشی را انتخاب كنيم كه حالت طبيعی پا را حفظ كند. پا قسمتی از اندام تحتانی در 
زير ساق با بيش از 24 استخوان و تعدادی مفصل، ربات، عضلات كوچک و 34 مفصل از 

ساختمان پيچيده ای تشكيل شده است.
 از دست رفتن حالت طبيعی پا

محمد اكبری استاد گروه فيزيوتراپی دانشگاه علوم پزشكی ايران گفت: استفاده طولانی 
از كفش های پاشنه بلند باعث می گردد تا محل توزيع نيرو در كف پا تغيير كند و بيشتر 
در سمت سينه پا تمركز می يابد و مچ را از حالت طبيعی به حالت خم شده به سمت 

پايين در می آورد 
كفش های پاشنه بلند و آرتروز

وی افزود: در نتيجه ی از بين رفتن حالت طبيعی پا اين قسمت از بدن مستعد آسيب 
می شود و عضلات پا مجبورند كارهای بيشتر از حد معمول انجام دهند. اين امر باعث 
يک ميزان خم شدن به مفصل زانو و ران تحميل می شود. سطوح مفصلی كه در حالت 
كفش های معمولی بار وارد به مفصل را تحمل می كنند در كفش های پاشنه بلند مساحت 
سطح كاهش می يابد و وقتی مساحت سطحی كه نيرو را تحمل می كند كم شود نيروی 
وارد شده به واحد سطح افزايش می يابد و در نهايت مفاصل مستعد آرتروز اوليه می شوند. 
آرتروز اوليه، آرتروز ی است كه دليل مشخصی برای آن نيست و با افزايش سن بروز می كند.

 )morton's nevorome(بروز بيماری نورومای مورتون 
وی افزود: نورمای مورتون يک بيماری مادرزادی است كه يک آنرمالی و يک ساختار غير 
طبيعی در يكی از استخوان هايی است كه انگشت دوم پا به طور مادرزادی در برخی افراد 
وجود دارد، كه در اثر استفاده مداوم از كفش های پاشنه بلند اين عارضه بيشتر بروز پيدا 
می كند.  وی اضافه كرد: اين بيماری در هر سنی ممكن است بروز پيدا كند. ممكن است 

فردی در سن 20 سالگی و فردی ديگر در سن ميانسالی دچار اين عارضه شود.
 علاوه بر اين، اين بيماری هنگامی رخ می دهد كه بافت های فيبری اطراف يک عصب 
به طور دائم تحريک و فشرده شده و عامل اصلی آن پوشيدن كفش های پاشنه بلند است، 

زيرا بزرگترين گروهی كه از اين بيماری رنج می برند زنانی با سن 40 تا 69 سال هستند.
 گفته می شود كه اين شرايط به دليل سال ها پوشيدن كفش های پاشنه بلند يا تنگ كه 

استخوان های پا را در برابر عصب فشار می دهند به وجود می آيد. 
آندره كريگ )ارتوپد( می گويد: به نظر می رسد اين شرايط عمدتا روی زنان ميانسال تاثير 

می گذارد، حدس می زنيم كه كفش پاشنه بلند، تنگ و غير طبيعی مقصر اصلی باشد.
 آيا پوشيدن كفش های پاشنه بلند در كوتاه مدت هم عوارضی دارد؟

مصطفی ولی نژاد متخصص ارتوپد گفت: معمولا عوارض و آثار منفی پوشيدن كفش های 
پاشنه بلند در طولانی مدت، بسيار بيشتر و شديدتر از عوارض پوشيدن كفش های تخت 
است بنابراين استفاده اين كفش ها بايد به مراسم و مهمانی های خاص محدود شود البته 
ماهی يكی و دوبار پوشيدن كفش های پاشنه بلند آن هم برای مدت زمان كوتاه، اشكالی 
ندارد بهتر است در روزهای معمولی كفش های سبک لژدار يا طبی استفاده كنيد. آنهايی كه 
به هر دليل كمر درد يا زانو درد مزمن دارند بايد دور كفش های پاشنه بلند را خط بكشند.

 فشار بر روی زانو ها
يكی از عوارض كفش های پاشنه بلند فشار بيشتری بر روی زانو هاست براساس نتايج 
تحقيقات دانشمندان دانشگاه هاروارد، كفش های دارای پاشنه بلند و پهن، 26  درصد 
ميزان فشار روی زانو فرد را افزايش می دهد. همچنين كفش هايی با پاشنه بلند و نازک، 
22 درصد فشار روی زانو را افزايش می دهند. از طرفی سلامت غضروف بين استخوان های 
بين مفاصل زانو و مايع مفصلی زانو بستگی دارد، چرا كه تغذيه اين غضروف از طريق همين 

مايع صورت می گيرد.

نزدیکبینیشایعترینناهنجاریبینایی
نزديک بينی شايع ترين ناهنجاری بينايی است كه شيوع روز افزونی دارد.

دكتر محمد كی پور متخصص اپتومتريست گفت: معمولا عيوب انكساری چشم از شايع 
ترين ناهنجاری های بينايی به شمار می رود كه از علل آن می توان به سبک زندگی جامعه، 
كاربرد روز افزون رايانه ها، عدم رعايت صحيح اصول كاربردی و گذراندن ساعت های فراغت 
در منزل اشاره كرد، كه اين موارد ذكر شده زمينه را برای بروز نزديک بينی مساعد می سازد.

 دكتر كی پور در ادامه گفت: مساله بعد كه می توان به آن اشاره كرد، انواع  حساسيتهای 
چشم است كه به دليل استفاده از لوازم آرايشی غير استاندارد و يا لوازم آرايشی كه تاريخ 
مجاز مصرف آنها سپری شده بوجود می آيند، و مردم بايد در اين راستا نسبت به تاييد 
محصولات بهداشتی توسط ارگان های ذی صلاح اطمينان حاصل نمايند و همچنين بايد 

نوع اين لوازم آرايشی را با متخصصين چشم و يا پوست در ميان بگذارند.  
وی افزود: استفاده از لنزهای تماسی غير استاندارد كه معمولا توسط مراكز غير مجاز و 
آرايشگاه ها عرضه می گردند نيز منجر به عوارض چشمی ناگواری مانند، عفونت های چشمی 
و زخم های قرنيه ای می گردد.   وی خاطر نشان كرد: خشكی چشم نيز از ناهنجاری های 
چشمی شايع می باشد و معمولا به كاربرد گسترده و مستمر رايانه ها و آلودگی های محيط 
زيست و برخی بيماری های زمينه ای ديگر مرتبط می باشد، اين مشكل با احساس وجود 
جسم خارجی يا سنگ ريزه در چشم همراه است و معمولا هم در سنين سالمندی 
ظاهر می گردد. گفتنی است، بيماری های آب مرواريد و آب سياه بويژه در افرادی كه 
سابقه خانوادگی ابتلا به آن را دارند عموما در دهه پنجم زندگی با نخستين علائم آشكار 
می شوند، كه لزوم انجام معاينات منظم چشمی و غربالگری نشانه های احتمالی وقوع اين 
نوع بيماری ها را اجتناب ناپذير می كند.   يادآوری می شود: امكان بروز بيماری های چشمی 
نظير آب مرواريد، آب سياه و ناهنجاری های شبكه ای در بيمارانی كه ديابتی هستند و يا 
قند خون نامنظم دارند به مراتب بيشتر است.  لازم به ذكر است: امكان ايجاد آب مرواريد، 
آب سياه و بيماری  لكه ی زرد چشم در افرادی كه دارای فشار خون بالايی هستند و 
از تحرک كافی در زندگی روزمره برخوردار نيستند، افزايش می يابد.   وی خاطر نشان 
كرد: بيماری های چشمی معمولا با عوامل پاتولوژيک مواجه می باشد مواردی مانند آب 
مرواريد،آب سياه،  لكه ی زرد چشمی و اختلالات شبكه ای كه در اثر ديابت ايجاد می شود و 
موسوم به رتينوپاتی ديابتی می باشد، از شايع ترين انواع آن ها به شمار می رود.   وی در پايان 
گفت: سندرم كار با كامپيوتر هم از فراگير ترين اختلالات بينايی محسوب می شود، كه اين 
سندرم در اقشار مختلف مردم بويژه دانش آموزان و دانشجويان كه ساعات طولانی با رايانه 
سرو كار دارند، ظاهر می شود و از علائم چشمی آن می توان به احساس تاری ديد، سردرد، 
خستگی و خشكی اشاره كرد كه می توان با انجام استراحت های منظم، پلک زدن مستمر و 
استفاده از عينک های ويژه رايانه  توسط كاربران، به كاهش علائم سندروم كار با رايانه رسيد.

تاثیراتنوشیدنآبدرهنگامخوردنغذا
به نظر اكثر متخصصان تغذيه نوشيدن آب به همراه غذا از نظر گوارشی، شيره 

معده، آنزيم معده به بدن انسان آسيب می رساند.
محمد حسين عزيزی متخصص تغذيه اظهار داشت: به نظر اكثر پزشكان آب خوردن 
در هنگام غذا به شيره معده، اسيد معده و همچنين از نظر گوارشی به بدن انسان آسيب 
می رساند.  وی افزود: خوردن آب در هنگام غذا يا قبل و بعد آن به وضعيت فيزيولوژيكی 
انسان بستگی دارد.  اين متخصص تغذيه ادامه داد: كسانی كه بسيار تشنه هستند می توانند 
آب بخورند و خوردن غذا را به مدتی بعد بسپارند.  وی افزود: خوردن آب بايد يک يا دو 
ساعت بعد از خوردن غذا باشد.  عزيزی خاطرنشان كرد: برای رفع تشنگی در هنگام غذا 
می توان از ماست در كنار غذا استفاده كرد البته پزشكان طب سنتی خوردن ماست در 

هنگام غذا را درست نمی دانند اما پزشكان طب جديد می گويند ايرادی ندارد.

با گرم تر شدن هوا، حشرات ريز و درشتی چون سوسک، پشه و مگس در طبيعت 
و همچنين خانه ها بيشتر مشاهده می شوند. افراد هم برای راحت شدن از شر اين 
حشرات و نيز حفظ بهداشت، با انواع حشره كش ها به جنگشان می روند. نکته مهم 
آن است كه بيشتر مواقع به دليل ناآگاهی و رعايت نکردن موارد ايمنی با استفاده 

غيراصولی از حشره كش ها، بيشتر به خودمان آسيب می زنيم تا حشرات. 
 محسن رياحی پور، كارشناس زراعت و اصلاح نباتات و مدرس كمک های اوليه درباره انواع 

حشره كش و مسموميت ناشی از آن می گويد: 
 اسپری های حشره كش كه در قديم با نام امشی و به صورت دستی استعمال می شد، امروزه 
به صورت از پيش آماده )افشانه(، پودری يا مايع و با نام های مختلف تجاری در تمام فروشگاه ها 
و سوپر ماركت ها قابل دسترسی است و همه ساله در اثر استفاده نادرست و مصرف بيش از حد 

مجاز، برای افراد مشكل آفرين می شود و برخی را راهی بيمارستان می كند. 
مسموميت بـــا انــواع حشره كش های خانگی مشابه سموم كشاورزی است، اما بنابر قدرت سم، 

علائم خفيف يا شديد بروز می كند. 
 نشانه های مسموميت با حشره كش  با علائمی شبيه سرماخوردگی و با آبريزش از بينی و دهان، 
اشک ريزش و تعريق پوستی همراه است و چنانچه سم زيادی وارد بدن شود، ريه ها درگير و 

مشكلات تنفسی و حتی مرگ عارض می شود.
  هنگام مسموميت چه اتفاقی می افتد

هنگامی كه اسپری حشره كش به مقدار زياد در هوا پاشيده شود، يا مستقيما به سمت فرد زده 
شود يا بر سطح ميوه يا غذا بنشيند، احتمال بروز مسموميت بالا می  رود. 

 گاهی هم حشره كش ها هنگام اسپری كردن دچار اشكال می شوند و به جای اين كه روی هوا 
پاشيده شوند، به صورت مايع از جداره حشره كش حركت و با دست فرد تماس پيدا می  كنند كه 
در اين مواقع، سم حشره كش  بسرعت در چربی روی سطح پوست حل و سريع جذب و سبب 
مسموميت می شود. ضمن اين كه زمينه ساز ابتلا به بيماری های پوستی يا علائمی چون تورم، 

قرمزی ، خارش ، درد يا تاول می شوند.
اغلب حشره كش هايی كه اسپری می  شوند، چنانچه از راه تنفس، پوست يا اتفاقی خورده شوند، 
علائم وخيمی نداشته، حداكثر تا شش ساعت بدن را درگير می كنند، ولی حشره كش های پودری 
چون اغلب اثر قوی و متوسط دارند، مسموميت های جدی تری ايجاد می كنند، چراكه هم باعث 
اختلالات خونی و مغزی می شوند و هم نسبت به اسپری، علائم شديد و طولانی مدت دارند و اگر 

سريعا به بيمار رسيدگی نشود عوارض طولانی مدت در پی خواهد داشت. 
 در صورت تماس مكرر و غيراصولی با انواع حشره كش ها احتمال ابتلا به نارسايی كبد و كليه، 

 ـعروقی و مشكلات تنفسی بسيار زياد است.   بيماری  قلبی 
مصـرف صحيح حشره كش ها

استفاده از حشره كش  در فضای بسته خانه خطرناک است و پيش از استفاده از اين مواد بايد در 
و پنجره ها را كاملا باز و پس از استفاده مدتی محل را ترک كرد.

 بهتر است در مصارف خانگی از انواع حشره كش اسپری استفاده شود و در هر بار استفاده به 
اندازه سه تا چهار پاف اسپری كافی است و بايد تا 10 دقيقه كسی وارد اتاق نشود. 

 زنان باردار، كودكان و افراد مسن بيشتر در معرض مسموميت ناشی از تماس با حشره كش  
شيميايی قرار دارند. 

  اثر سموم موجود در حشره كش  ها بسته به نوعی كه مورد استفاده قرار می  گيرد، می  تواند تا 
مدت  ها روی در و ديوار خانه باقی بماند و در صورت تماس فيزيكی افراد خانه، وارد گردش خون 

و باعث بروز اختلالات گوارشی شود.  
خطرات قرص حشره كش

يكی از بزرگ ترين موارد استعمال ناصحيح و خطرناک حشره كش ها قرص های حشره كش 
است. اين قرص ها حاوی ماده ای هستند كه با مختل  كردن سيستم اعصاب حشرات باعث مرگ 
 آنها می شوند.  قرص  های حشره كش، همان  طور كه روی اعصاب حشرات اثر می  گذارد، می  تواند به 

مرور زمان روی اعصاب پاراسمپاتيک انسان هم تاثير نامطلوب بگذارد. 
 ضمن اين كه پودر يا بخاراتی كه از قرص های حشره كش ساطع می شود می تواند به ريه افراد 
بخصوص سالمندان راه يابد و باعث خس  خس سينه، تنگی نفس، سرفه  شديد يا حمله آسم شود.

 معمولا قرص های حشره كش در دستگاه های برقی مخصوصی قرار می گيرد و در بسياری از 
خانه ها و رستوران  ها استفاده می  شود.  

پرتوهای ماورای بنفش ساطع شده از اين وسايل، حاوی مواد گندزدايی هستند كه می توانند 
به مرور زمان روی بافت  های بدن انسان تاثير سوء گذاشته، بيماری های پوستی يا انواع سرطان ها 

را ايجاد كنند. 
 در نتيجه دستگاه حشره كش را روی فرش يا نزديک محل خورد و خوراک و اتاق خواب قرار 
ندهيد. ضمن اين كه آن را در جهتی نگذاريد كه نور آن به صورت مستقيم به سمت شما بتابد. 

 در صورتی كه دستگاه برقی حشره كش روشن است از دست زدن به ميله  های آن اجتناب كنيد 
و پيش از جا به جا كردن، آن را خاموش كنيد. می توانيد به جای استفاده مكرر از اين دستگاه يا 

استفاده از انواع حشره كش شيميايی خانگی، با كمک گرفتن از عطاری ها در محيط خواب تان از 
گياهانی استفاده كنيد كه دور كننده حشرات موذی هستند.

  اقدامات لازم هنگام مسموميت با حشره كش ها
اگر آلودگی از طريق تنفس باشد، بايد بلافاصله فرد را به فضای آزاد برد تا اكسيژن دريافت كند 
و اگر فردی از طريق مخاط چشم آلوده شده باشد، بايد چشم را از داخل به خارج به مدت پنج تا 

شش دقيقه با آب شست وشو داد. 
 اگر راه تماس با حشره كش از طريق پوست است، موضع را سريعا با آب و صابون بشوييد و 
چنانچه علائم خفيفی همچون سرماخوردگی، خس خس سينه و تنگی نفس بروز كرد و رو به 

وخامت بود به اولين مركز درمانی مراجعه كنيد.
 بهترين راه مبارزه با حشرات استفاده از برچسب رنگی چسبناكی است كه بدون هيچ گونه 
عارضه و بويی، حشرات به طور غريزی به رنگ آن جلب می شوند و به آن می چسبند و در نهايت 

از بين می روند.
سموم كشاورزی

هر ساله برای كنترل آفات در كشاورزی، از سموم مختلف شيميايی استفاده می شود كه با توجه 
به باقی ماندن اين سموم در مواد غذايی ممكن است خطراتی برای فرد مصرف كننده پيش آيد. 
 لذا كاربرد كنترل نشده اين سموم باعث آلوده كردن مواد غذايی در محيط زيست می شود، 
مثلا كاربرد بی رويه سم ددت باعث می شود اين سم در آب رودخانه ها و حتی شير مادر هم 

يافت شود.
 1- آفت كش های آلی كلردار مانند ددت: از طريق باقی ماندن آفت كش در مواد غذايی، وارد 
بدن می شوند و يا از طريق آلودگی محيط زيست به بدن راه پيدا می كنند و خاصيت تجمعی 

در چربی های بدن دارند. 
اين سموم تجمع يافته در بافت های چربی به مرور از طريق ادرار، مدفوع و شير دفع می شود، 

ولی دفع شان بسيار كند است. 
2- آفت كش های آلی فسفردار: اين تركيبات، پرمصرف ترين گروه آفت كش ها هستند و 
برخلاف دسته ی قبلی، به راحتی هيدروليز می شوند. با وارد شدن اين سموم به بدن، تشكيل 

آنزيم كولين استراز دچار وقفه می شود.
 در صورت كاهش و از بين رفتن آنزيم كولين استراز تحريكات مداوم روی عضلات از طريق 
تحريک اعصاب پاراسمپاتيک ادامه می يابد و باعث ايجاد تشنج های شديد، آسيب به سيستم 
عصبی مركزی، تهوع و استفراغ، دفع غير ارادی مدفوع و ادرار، تاری ديد و در نهايت مرگ می 

شود.
  توصيه هايی درباره سموم كشاورزی

بهتر است موقع سمپاشی محصولات كشاورزی، در جهت جريان باد قرار گرفت و از سيگار 
كشيدن و غذا خوردن خودداری كرد.  

بهترين ساعت برای سمپاشی كردن محصولات كشاورزی، ساعات خنک روز است.
 با توجه به اين كه سموم آلی كلردار می تواند از طريق شير دام يا شير مادر منتقل شود، بايد در 
توليد شير نهايت دقت را به عمل آوردو به همين منظور علوفه ای كه برای تغذيه دام استفاده می 

شود، نبايد با حشره كش های آلی كلردار سمپاشی شود. 
 علاوه بر آن از پاشيدن اين سموم به محل نگهداری دام ها و يا به طور مستقيم روی بدن آنها 

بايد خودداری شود. 
 با توجه به اينكه آفت كش های آلی فسفردار در دستگاه گوارش دام ها دچار شكنندگی و 

تخريب می شوند، بايد برای تغذيه دام از حشره كش های آلی فسفردار استفاده شود.

۵

دانشمندان آلمانی به تازگی دريافته اند پوست فضانوردانی كه اوقات طولانی را در 
فضا می گذرانند، نازک تر می شود.

ناسا و آژانس فضايی اروپا از تيمی از محققان گروه بيوفتونيک و فناوری ليزر در دانشگاه 
Saarland در آلمان خواستند به اين پرسش پاسخ دهند.

دانشمندان سه فضانورد را پيش و پس از سفرشان به فضا بررسی كردند و با استفاده از فناوری 
تصويربرداری پيشرفته از واكنش های ساختار پوست آن ها به ماموريت فضايی تصويربرداری 
كردند. گفته می شود اين فناوری تصويربرداری به بيوپسی بافت واقعی شباهت دارد و اطلاعات 
دقيقی ارائه می دهد كه به محققان در بررسی لايه های پوست پس از گذراندن اوقاتی در فضا 
كمک می كند. محققان دريافتند ريخت شناسی پوست در طول سفرهای فضايی دچار تغييراتی 
می شود. در طول اين ماموريت، پوست سطوح بالاتری از كلاژن را در فضا توليد كرده و پوست 
بيرونی آن ها به ويژه در ناحيه سلول های زنده نازک شد. دانشمندان اعلام كردند پوست بيرونی 
فضانوردان تقريبا 20 درصد از حد معمول نازک تر شد. هنوز تحقيقات بيشتری توسط تيم علمی 
لازم است و محققان به اطلاعات بيشتری در اين زمينه نياز دارند.  آن ها به دنبال يافتن عوامل 

نازک كردن پوست فضانوردان و شيوه های جلوگيری از اين موضوع هستند. 

سلولیبرایذخیرهسازیانرژیخورشیدیدرتماماوقات

ساعتهوشمندجدیدبراینابینایان

تعییننمرهعینکدرخانهبافناوریجدید

ساختنانوحسگریباقابلیتاندازهگیریگازدیاکسیدکربن

يک شركت نوبنيان در شيکاگو به نام Opternative تست چشم آنلاينی را 
ارائه داده كه به كاربران امکان دريافت نسخه برای داشتن عينک يا لنز را در خانه 

يا دفتر كارشان فراهم می كند.
هم اكنون با انجام آزمايش های بالينی اين آزمون قرار است در اختيار عموم قرار گيرد.

آزمون آنلاين چشم موسوم به Opternative مجانی بوده و كاربران فقط به گوشی 
هوشمند، وای فای و رايانه نياز دارند. اين آزمون از قواعد حكمفرما در مطب چشم پزشک 
پيروی می كند و به بيماران پس از پاسخ گفتن آن ها به تعدادی سوال، مجموعه ای از تصاوير 
بر روی صفحه رايانه نشان داده می شود. اين افراد با استفاده از گوشی هوشمند نشان 

می دهند تا چه وضوحی می توانند اين تصاوير را ببينند . 
تمامی اين فرآيند بين 20 تا 25 دقيقه زمان می برد و نتايج سپس برای بازبينی به يک 

چشم پزشک باصلاحيت ارسال می شود.
 تا پيش از اين مرحله چنين خدماتی رايگان است با اين حال، از اين مرحله به بعد بيماران 
می توانند 40 دلار برای عينک و لنز يا 60 دلار برای هر دوی آن ها بپردازند. آن ها می توانند 

ظرف 24 ساعت يک نسخه امضاشده در اختيار داشته باشند. 
يک آزمايش بالينی نشان داده آزمون آنلاين در مقايسه با آزمون های سنتی به همان اندازه 

دقيق است.  قرار است اين آزمون برای افراد 18 و 40 ساله و دارای سلامتی كامل استفاده 
شود. در حال حاضر اين خدمات در 25 ايالت امريكا در دسترس است و قرار است در آينده 

به كشورهای ديگر نيز بسط يابد. 

محققان سوئيسی موفق به ساخت حسگر گازی 
شده اند كه از قابليت اندازه گيری گاز دی اكسيد 

كربن در غلظت های كم برخوردار است.
محققان با استفاده از ساختاری جديد موفق به ساخت 
 CO2  حسگری شده اند كه غلظت گاز دی اكسيد كربن
را شناسايی و اندازه گيری می كند. اين حسگر از اندازه ای 
كوچک اما ساختاری ساده برخوردار است. اين نانوحسگر 
حاصل همكاری يک تيم تحقيقاتی از ETH زوريخ و 
همينطور همكاری محققانی از موسسه »ماكس پلانک« 

آلمان است. اين حسگر از تفاوت های ويژه ای با حسگرهای 
فعلی برخوردار است كه از ميان آنها می توان به ساختاری 

ساده و همينطور مصرف انرژی محدود آن اشاره كرد.
اين حسگر در ابعادی در اندازه يک تراشه ساخته شده 
است. پايه اصلی اين كامپوزيت از رشته های زنجيره ای 
مولكولی يا همان پليمر است كه از نمک هايی با نام سيال 
يونی ساخته شده و در دمای محيط به صورت مايع است. 
محققان برای ساخت اين حسگر نوعی از نانوذرات معدنی 
را درون اين پليمر قرار داده تا نانوذرات با دی اكسيد كربن 

برهمكنش نشان دهند.
زيرا پليمر يا نانوذرات به تنهايی قادر به عبور الكتريسته از 
خود نيستند اما زمانی كه اين دو در نسبت های مشخص 
با يكديگر تركيب شوند، می توان هدايت الكتريكی نانو 

كامپوزيت ها را افزايش داد. 
جريان يا هدايت الكتريكی اين نانوكامپوزيت ها در دمای 
اتاق به غلظت CO2 بستگی دارد. اين موضوع در حالی 
است كه در حسگرهای فعلی، مواد شيميايی استفاده شده 

و برای فعاليت نياز به گرم شدن دارند.  

درمان»انحرافشستپا«با
روشابداعیمحققانکشور

محققان يک شركت دانش بنيان مستقر در پارک علم و فناوری لرستان با 
طراحی نوعی دمپايی، روشی را برای درمان عارضه »هالوكس والگوس«)انحراف 
انگشت شست پا( ارائه كرده اند كه به ادعای آنها نسبت به پدهای لا انگشتی 

متداول در درمان اين عارضه اثربخش تر است. 
مهديه احمدی فر، مجری طرح در گفت وگو با خبرنگار علمی ايسنا اظهار كرد: در بيماری 
هالوكس والگوس كه خصوصا در ميان خانم ها شايع است، استخوانی در كنار انگشت شست 
پا ايجاد می شود كه باعث درد و عفونت شده و گاهی بيمار در اثر شديد شدن انحراف انگشت، 
 )splint( ناچار به انجام عمل جراحی می شود.  وی خاطرنشان كرد: دمپايی اسپلينت
طراحی شده در دانشگاه علوم پزشكی لرستان بر روی دو گروه آزمايش و شاهد مورد ارزيابی 
و بررسی قرار گرفت.  وی اضافه كرد: گروه 30 نفره آزمايشی از اين دمپايی و گروه 30 نفره 
شاهد از پدهای لا انگشتی برای درمان بيماری هالوكس والگوس به مدت يک سال استفاده 
كردند. طی اين يک سال از وضعيت پای اين افراد تصويربرداری شد و در نهايت اين تصاوير با 
استفاده از نرم افزارهايی مورد ارزيابی و تحليل قرار گرفتند و نتايج نشان داد كه گروهی كه از 
دمپايی توليد شده استفاده كردند، به ميزان 25 درصد و افرادی كه از پد لا انگشتی استفاده 
كرده اند به ميزان پنج درصد بهبود يافته اند.  احمدی فر با بيان اينكه عارضه انحراف شست 
پا زمينه وراثتی دارد، خاطرنشان كرد: اين بيماری به مرور زمان و با افزايش سن شديدتر 
می شود؛ از اين رو اين دمپايی به عنوان روشی برای پيشگيری از اين بيماری نيز محسوب 
می شود.  مجری طرح با بيان اينكه نتايج اين تحقيقات در مجلات ISI نمايه سازی شده 
است، تصريح كرد: اين اختراع از سوی بنياد ملی نخبگان و دانشگاه علوم پزشكی استان 

لرستان و گروهی از پزشكان و متخصصان ارتوپدی و تجهيزات پزشكی تائيد شده است. 

چهبرسرپوستفضانورداندرفضامیآید؟

دانشمندان نوعی سلول خورشيدی موسوم به سلول فتوالکتروشيميايی )PEC( ارائه داده اند 
كه نور خورشيد را جمع آوری كرده و آن را برای جداسازی آب و توليد هيدروژن جهت استفاده 

در سوخت های فسيلی، يا به جريان برق و يا به انرژی شيميايی تبديل می كند.
 دانشمندان دانشگاه تگزاس در آرلينگتون شيوه ای را برای ذخيره سازی جريان برق توسط سلول PEC در 

بازه های زمانی طولانی ارائه داده اند كه امكان ارائه برق را در هر زمان مطلوب فراهم می كند.
سلول جديد دارای نوعی فتوالكترود ويژه است كه فوتون های ورودی را به الكترون تبديل می كند. اين 
فتوالكترود هيبريدی تری اكسيد تنگستن/دی اكسيد تيتانيم )TiO2/WO3( می تواند الكترون ها را به 
صورت كارآمد و برای بازه های زمانی طولانی ذخيره كند و راه را برای ايفای نقش سلول های PEC در 

شبكه انرژی هوشمند هموار كند.
سلول جديد همچنين دارای يک باتری VRB است كه نوعی سلول ذخيره سازی انرژی است و برای 

برآوردن نيازهای شبكه برق گزينه مطلوبی است.
اين سلول می تواند بدون از دست دادن شارژ، برای بازه های زمانی دوام بياورد، استفاده از آن در مقايسه با 
سلول ليتيم-يون ايمن تر است، در مقابل دماهای بی نهايت بالا و پايين ايمن است و می توان آن را به آسانی 

مقياس بندی كرد.
دانشمندان به دنبال ساخت نمونه بزرگتری از اين سلول هستند و اميدوارند اين فناوری را بتوان برای 

يكپارچه كردن بهتر سلول های فتوالكتروشيميايی در شبكه برق هوشمند به كار برد. 

يک شركت نوبنيان كره ای نخستين ساعت هوشمند بريل را برای نابينايان ارائه داده كه Dot نام 
دارد.

صفحات لمسی اغلب مورد كاربرد نابينايان نيستند زيرا اين افراد پيكسل های در حال تغيير را بر روی صفحه 
نمی بينند.

اين موضوع نه تنها سواد فناورانه را برای نابينايان كند كرده بلكه سواد خواندن آن ها را با مشكل مواجه كرده و اين 
افراد از بسياری از اطلاعات كه به صورت كاغذی نيست، محروم اند.

ساعت هوشمند Dot كه توسط شركتی به همين نام ارائه شده، دارای سلول های با نقاط تغييركننده است. اين 
گجت ارزان می تواند نابينايان را به ساعت های هوشمند متصل كند و آن ها همچنين می توانند از آن به عنوان ابزاری 
آموزشی استفاده كنند. ابزار پوشيدنی مزبور دارای سلول هايی است كه هر يک از آن ها شش نقطه فعال دارد و تعداد 
اين نقاط افزايش يا كاهش می يابد تا در هر بار چهار حرف بريل را بسازند. اين سيستم برای تبديل متن دريافتی از 
برنامه های نرم افزاری مانند iMessage به حروف معادل بريل با دستورات صوتی كاربر، به بلوتوث متصل می شود. 

اين ابزار در هر بار شارژ می تواند پنج روز كار كند.
 يكی از ويژگی های مهم ابزار پوشيدنی بهای آن است؛ زيرا برخلاف خوانشگرهای الكتريكی بريل كه هزاران 
دلار ارزش دارند، فناوری ابداعی كمتر از 300 دلار قيمت دارد و ماه دسامبر در بازار ايالات متحده عرضه می شود. 

چایمادهایاعجابانگیزدردرمانبیماریها
چای نوشيدنی است كه بيشترين مصرف را بعد از آب در تمام دنيا دارد و دارای 

خواص بسياری است كه در جلوگيری و درمان بيماری ها می تواند مفيد باشد.
دكتر حسنی متخصص تغذيه گفت: چای سياه كه پر استفاده ترين چای در دنيای غرب 
است در واقع همان چای سبز است كه برگ هايش را بيشتر خشک می كنند، و اين كار باعث 

می شود طعم و رنگ آن تغيير كند. 
وی افزود: برگ چای حاوی كلسيم، منيزيم، سديم، پتاسيم، ويتامين، تانن و مقدار كمی 
كافئين است كه از تشكيل لخته خونی در سرخرگ های اصلی جلوگيری می كند. پلاک ها 
در واقع تركيبی از چربی خطرناک و كلسترول هستند. محققان هلندی به اين نتيجه 
رسيدند كه فالونوئيد داخل چای سياه باعث كاهش LDL كلسترول بد خون می شود كه 
می تواند منجر به حمله قلبی و مغزی شود. علاوه بر آن مردانی كه بيش از 4 فنجان چای 
سياه در روز می نوشند، نسبت به مردانی كه فقط دو يا سه فنجان چای سياه می نوشند به 

مراتب در معرض خطر كمتری قرار دارند. 
وی ادامه داد: هر يک فنجان چای بين 150 تا 200 ميلی گرم فالونوئيد دارد. علاوه بر 
اينها ميزان فالونوئيد موجود در چای سياه درست به اندازه چای سبز می باشد. اين نوع چای 
همچنين می تواند باعث جلوگيری از رشد سرطان شود زيرا تركيبی به نام TF-2 در چای 
سياه باعث می شود سلول های سرطان كولوركتوم )قسمتی از روده( دست به خودكشی بزنند 

ضمن آنكه اين تركيب تاثيری بر سلول های سالم ندارد. 
وی خاطرنشان كرد: چای سياه می تواند ميكروب ها از جمله ميكروب هايی كه باعث اسهال، 
ذات الريه، التهاب مثانه و عفونت های پوستی می شوند را خنثی كند. از خواص ديگر چای 
سياه كمک به جلوگيری از پوسيدگی دندان ها، كاهش كلسترول خون، تسكين آرتروز، 

تبخال و شايد هم سوختن چربی باشد. 
وی در پايان گفت: نوشيدن مرتب چای، حافظه را تقويت كرده و راه جديدی برای 

پيشگيری و درمان آلزايمر است كه متاسفانه امروزه زياد شده است.

نشانههایسکتهقلبی
يک متخصص بيماری های قلب و عروق گفت: شناخت علائم سکته ها به درمان  

زودهنگام بيمار كمک شايانی می كند. 
دكتر بابک فغفوريان اظهار كرد: درد قفسه سينه و پشت جناق سينه همراه با تعريق، تهوع 

و استفراغ از علائم ابتلا به سكته قلبی به شمار می رود. 
وی با بيان اينكه در برخی موارد سكته های قلبی با علائمی نظير درد فک، بالای ناف و 
گردن نيز همراه است، تصريح كرد: درد ناشی از سكته قلبی معمولا بيش از 20 دقيقه طول 

می كشد و با گذشت زمان نيز بر شدت آن افزوده می شود. 
وی در خصوص كيفيت درد ناحيه قلبی ناشی از سكته گفت: درد شديد، مبهم و منتشر 
است و بيمار فشار و سنگينی را در قلب خود احساس می كند و گاهی نيز به صورت سوزش 
سردل است.  اين متخصص قلب و عروق عنوان كرد: سكته قلبی بر اثر انسداد يكی از 
رگ های قلبی اتفاق می افتد كه درمان آن نيز با توجه به شرايط بيمار از دارو درمانی تا 
جراحی متفاوت است.  فغفوريان افزود: سكته قلبی يک بيماری شايع ميان افراد است كه 
بعد از سنين ميانسالی شيوع آن بيشتر می شود؛ به طوری كه مردان بالای 40 سال و زنان 
سنين بالای 50 سال بيش از ديگران در معرض خطر ابتلا به سكته های قلبی قرار دارند.  
وی ادامه داد: عواملی مانند فشار خون بالا، چربی خون، چاقی، ديابت، سابقه فاميلی و ديگر 
عوامل زمينه ساز، خطر بروز سكته های قلبی را در ميان افراد افزايش می دهد.  اين متخصص 
قلب و عروق در پايان توصيه كرد: فردی كه دچار سكته قلبی شده را تا جايی كه ممكن 
است حركت ندهيد و هر چه سريع تر به مركز اورژانس برای انجام اقدامات درمانی برسانيد. 

حشره کش مسموم تان نکند
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اجتماعی 6

منفیبافیچیست؟
راههایمقابلهباافکارمنفیکدامند؟

منفی باف آدميست كه هميشه آيه ياس می خواند و جنبه منفی كار را می بيند و 
می گيرد و حتی المقدور از انجام دادن كار يا اظهار اميدواری درباره آن خودداری 

می كند و بيشتر به شرح معايب و موانع و مشکلات آن می پردازد.
تفكر منفی چيست؟

1 – هر تفكری كه باعث ناكارامد جلوه دادن امور می شود و آنها را عوامل شكست جلوه 
می دهد.2 – هر انديشه ای كه مانع موفقيت درانجام اموری است كه به طور قطع از 

سرانجام آنها خبر نداريم.
 الگوهای فکری منفی  كه ما را به سمت افسردگی می برند

- تفكر همه يا هيچ: او اخيرا در شركت تقاضای ترفيع كرده بود اما آنها ترفيع را به كارمند 
ديگری دادند كه تجربه اش بيشتر بود. حالا او به اين نتيجه رسيده است كه هيچ وقت 

ترفيع نمی گيرد. او احساس می كند كاملا در شغلش شكست خورده است.
- زياده از حد عموميت دادن: او خيلی تنهاست و بيشتر وقتش را در منزل می گذراند، 
بعضی اوقات مردم به او می گويند كمی بيرون برود و با آدم ها ارتباط داشته باشد اما او 
احساس می كند اينكار بی فايده است چون بر اين باور است هيچ كس نمی تواند واقعا او 

را دوست داشته باشد.
- غربال كردن روانی: او روز بدی داشته است. حين رانندگی به سمت منزل، راننده ای 
مهربان به كمک او آمد تا از ترافيک سنگين نجات پيدا كند. درست بعد از آن راننده بی 
دقت ديگری با ماشين او تصادف كرد. او به اين نتيجه رسيده است كه در اين شهر همه 

بی دقت، بی مسئوليت و خطاكارند.
- بی ارزش كردن موارد مثبت: اخيرا او در عكاسی عكس انداخته بود. دوستش با ديدن 
عكس به او گفت بسيار خوب افتاده است اما او با عصبانيت شاكی شد كه اتفاقا اصلا 
عكس خوبی نيست. اين درحالی است كه همه می گفتند تا به حال چنين عكس خوبی 

از او گرفته نشده است.
- نتيجه گيری سريع و سطحی: منتظر دوستش در رستوران نشسته است. دوستش 
20 دقيقه دير آمد. او بلافاصله به اين نتيجه رسيد كه دوستش حتما سراغ چند تا كار 
ديگر رفته و برای اين قرار ارزش قائل نيست. اين در حالی است كه دوستش در ترافيک 

گير كرده بود.
- بزرگنمايی و كوچک نمايی: مشغول بازی فوتبال است. اما حين بازی دچار خطای 
بزرگی شد كه هم بازی ها را كمی ناراحت كرد. اما بلافاصله بعد از آن گل زد. در آخر بازی 

دائم اشتباهش را به ياد می آورد و اصلا گلی را كه زده فراموش كرده بود.
- استدلال عاطفی: او به خانه نگاهی انداخت. كاملا به هم ريخته بود. بلافاصله احساس 
بدی به او دست داد: به هم ريختن خانه يعنی اينكه من ناتوانم. اصلا اميدی به تميزی 
نيست پس اصلا چرا بايد سعی كنم كه همه جا تميز و مرتب باشد؟! - بايدهای بی مورد: 
در مطب دكتر منتظر بود. دكتر تاخيرداشت. او دائم به خود می گفت: وقتی پول ويزيت 
می دهم او بايد سر موقع به مطب بيايد. بايد بيش از اين توجه و دقت داشته باشد. اصلا 
بايد قانونی باشد كه اين جور آدم ها را درست كند. كه البته اكثرا نتيجه اين بايد و بايدها 

چيزی به جز تلخی و عصبانيت نيست.
- انگ زدن اشتباه و بی مورد: او يک بار در طول رژيم لاغری خود بيسكوئيت خورد. 
هنوز كه هنوز است می گويد من آدم چاق و بی عرضه ای هستم كه يک بار رژيم خودم 

را به هم زدم.
- به خود نسبت دادن: فرزندش در درس ضعيف است. او دائم حس می كند كه مادر 

خوبی نيست و همه اين مشكلات به خاطر كوتاهی و قصور او به وجود آمده است.
دور كردن ذهن از افکار منفی

برخی از ما استاد منفی جلوه دادن اتفاقات مثبت هستيم
   - اعتماد به نفستان را افزايش دهيد

برخی از ما استاد منفی جلوه دادن اتفاقات مثبت هستيم! بخشی از اين كار به خاطر 
كمبود اعتماد به نفسمان است. ما حس می كنيم كه شايستگی چيزی را نداريم در نتيجه 
مثلا وقتی يكی از اطرافيان يا همكاران از ما تعريف می كند سريعا در مقابل تعريفش گارد 
می گيريم و تصور می كنيم مشغول چاپلوسی است و يا قصد دارد به طور غيرمستقيم 
برخی از نقايص ما را به رخمان بكشد. از طرفی تعدادی از افراد با اين تصور كه »من 
دوست داشتنی نيستم«، بسياری از رفتارهای همسرشان را به گونه ديگری تعبير و تفسير 
می كنند. اين دسته از افراد حتی رفت و آمد همسر با خانواده پدری اش را اين گونه تفسير 

می كنند: او نسبت به من »بی اعتنا و بی تفاوت« است.
- عيبجويی از خود را كنار بگذاريد

در مسيرتان انتظار دست انداز هم داشته باشيد و آن ها را بپذيريد. افكار منفی، بدگويی و 
عيبجويی از خود را از ذهنتان بيرون كنيد. در مورد مسائل و اتفاقات گذشته فكر نكنيد، 
فقط از آن ها تجربه بگيريد و به راهتان ادامه بدهيد. تغيير ديدگاهتان در مورد دنيا به شما 

اجازه می دهد تا در مشكلات و گرفتاری ها دنبال شانس باشيد.
-خودتان را درست آن طور كه دوست داريد باشيد، تصور كنيد

هر روز تصوری مثبت از خود داشته باشيد مثلا تصور كنيد در برنامه ريزی كه كرده ايد 
به نتيجه خوبی رسيده ايد و موفق شده ايد. به موفقيت ها و شادی های گذشته فكر 

كرده و آنها را دقيقا در ذهنتان دوباره مجسم كنيد. اين كار روحيه شما را بهتر می كند.
- خود را با شرايط وفق دهيد

زمان هايی را كه در گذشته منفی بينی به سراغتان آمده را به ياد آوريد و به خود ياد آور 
شويد كه چگونه آن را پشت سر گذاشته ايد. حتی برای يک فرد مبتلا به منفی بينی يا 
كسی كه دچار افسردگی است هم اميد هميشه وجود دارد. سعی كنيد اعتماد به نفستان 

را بالا ببريد و با اين كار، رفتارهايتان جنبه ی مثبت بيشتری خواهند گرفت.
- از جملات مثبت استفاده كنيد

صبح كه از خواب بلند می شويد در آينه نگاه كنيد و بگوييد:) امروز من چقدر سرحال 
هستم. چهره ام زيباتر از قبل شده است. من آنقدر باهوش و باكفايت هستم كه مطمئنا 
بيشتر مردم مرا دوست دارند.( در طول روز هم افكار مثبت و حتی اعمال مثبتی را كه 

انجام داده ايد بنويسيد. اين كار اعتماد به نفس شما را تقويت می كند.
- از هم نشينی با افرادی كه افکار منفی را به شما تزريق می كنند دوری كنيد

مطمئنا افرادی كه نمی توانند درباره خودشان و توانايی هايشان به گونه ای مثبت 
بينديشند و جملاتی از اين قبيل استفاده می كنند كه »من يک آدم بد شانسم و هميشه 
در زندگی يک بازنده بودم«، فكرهای فلج كننده خود را به شما نيز منتقل خواهند كرد. از 
طرفی دسته ای از افراد نيز وجود دارند كه اگر چه همواره درباره خود مثبت انديشند اما 
موفق نمی شوند افكار منفی خود را درباره ديگران متوقف كنند. همنشينی با اين دسته از 
افراد نيز باعث می شود شما دير يا زود تحت تاثير افكار منفی آن ها حتی درباره اطرافيان 

خود قرار بگيريد.

آخریناخبارازجریمهریالیسربازی

جانشين رييس سازمان وظيفه عمومی ناجا از عدم موافقت با 5000 درخواست 
جريمه ريالی خبر داد و زمان پايان رسيدگی به درخواست ها و تعيين تکليف 

جريمه ريالی مشمولان را اعلام كرد.
سردار ابراهيم كريمی گفت: در طرح جريمه ريالی مشمولان غايب 288 هزار نفر ثبت نام 
كردند كه در حال حاضر تنها 50 هزار نفر از آنان درخواست شان بررسی نشده و مابقی 

تعيين تكليف شده اند.
وی با اشاره به اينكه برای بيش از 120 هزار نفر از متقاضيان پيامک تعيين تكليف صادر 
شده، گفت: بيش از 70 هزار تن از متقاضيان نيز وجوه جريمه را پرداخت كرده و كارشان 

به پايان رسيده است.
جانشين رييس سازمان وظيفه عمومی ناجا درباره اينكه چه تعداد از درخواست كنندگان 
مشمول اين طرح نشده اند، گفت: از ميان درخواست هايی كه مورد رسيدگی قرار گرفته، 
تنها درخواست 5000 تن رد شده است كه البته اين افراد نيز با مراجعه به پليس 10+ 
می توانند هم از علت رد درخواست شان مطلع شده و هم برای يک بار اعتراضشان را به 

ثبت برسانند.
زمان پايان رسيدگی به درخواست مشمولان غايب

كريمی درباره اينكه چه زمانی پروسه رسيدگی به درخواست ها به پايان می رسد، 
خاطرنشان كرد: طی 10 تا 15 روز آينده به وضعيت تمامی ثبت نام كنندگان رسيدگی 

خواهد شد و تا پايان مرداد نيز اين پروسه به پايان خواهد رسيد.
وی ادامه داد: در نامه ای كه به ستاد كل نيروهای مسلح نوشتيم اعلام كرديم كه آمادگی 
اجرای مرحله دوم از طرح جريمه ريالی مشمولان غايب سربازی برای سال 94 را داريم 
كه در اين خصوص ستاد كل است كه در صورت صلاحديد اين مجوز را به ما خواهد داد.

به گفته جانشين رييس سازمان وظيفه عمومی ناجا، تاكنون مجوزی برای فراخوان دوباره 
و ثبت نام از مشمولان دارای بيش از هشت سال غيبت از سوی ستاد كل نيروهای مسلح 
صادر نشده اما در صورتی كه اين اجازه داده شود، سازمان آمادگی رسيدگی به درخواست 

متقاضيان را خواهد داشت.

ویژگیهوشاحساسی
قادر  اگر  نداريد،  اگر خودآگاهی  نداريد،  زيادی  توانايی های احساسی  اگر 
به مديريت احساسات ناخوشايندتان نيستيد، اگر نمی توانيد همدردی يا 
روابط كارآمدی ايجاد كنيد، آنگاه مهم نيست كه چقدر باهوش هستيد؛ زيرا 

نمی توانيد خيلی پيش برويد.
 EQ اين چيزی است كه دكتر گولمن، نويسنده معروف كتاب »هوش احساسی: چرا
شما از IQتان مهم تر است« و پژوهشگر در زمينه رهبری می گويد. گولمن زندگی 
اش را وقف دانستن اين موضوع كرده كه چه چيزی باعث موفقيت مردم می شود. و 
عنوان كتاب او باعث شگفتی است زيرا او معتقد است كه هوش احساسی باعث موفقيت 

مردم می شود. 
هوش احساسی چيست؟ 

1. توانايی شناسايی درست احساسات خود و ديگران 
2. توانايی استفاده از احساسات و به كار گيری آنها در وظايف و كارها مانند تفكر و 

حل مسئله
 3. توانايی مديريت احساسات، از جمله كنترل احساسات شخصی و همچنين سرحال 

كردن يا آرامش بخشيدن به شخص ديگر 
مفهوم هوش احساسی از سال 1990 وجود داشت. در آن سال، جان دی. می ير و پيتر 
سالووی، روان شناسان دانشگاه Yale اين مفهوم را به دنيای آكادميک عرضه كردند. اما 
گولمن پا را فراتر گذاشته و متوجه رابطه مستقيمی بين هوش احساسی كاركنان يک 

شركت و موفقيت آن شركت شده است.
 • كاركنانی كه هوش احساسی بالايی دارند، از خودآگاهی ای برخوردارند كه باعث 

می شود بتوانند همكاران را بهتر درک كرده و كارها را سر موعد مقرر تحويل دهند. 
• افرادی كه هوش احساسی بالايی دارند از انتقاد مشتريان ناراحت نمی شوند. آنها بر 

روی نتايج متمركز هستند، نه بر روی رنجش خاطر شخصی شان. 
• اگر دو متقاضی شغلی يک شركت دارای ضريب هوشی برابری باشند، بهتر است فردی 

استخدام شود كه هوش احساسی بالاتری دارد. 
اگر مطمئن نيستيد كه چگونه می توانيد اين ويژگی را تشخيص دهيد، مطلب زير كه 

حاوی 7 ويژگی افرادی با هوش احساسی بالاست را بخوانيد.
 1. آنها به تغيير و تحول علاقه دارند. افرادی كه هوش احساسی بالايی دارند از تغيير 
نمی هراسند. آنها می دانند كه اين موضوع بخش ضروری ای از زندگی است و در نتيجه 

خود را با آن وفق می دهند.
 2. آنها خودآگاه هستند.آنها می دانند كه در چه چيزهايی تسلط دارند و چه چيزهايی 
را هنوز بايد بياموزند. ضعف های اين افراد آنها را عقب نگه نمی دارد. آنها می دانند كه 

چه نوع محيط كاری با سبک كاری آنها همخوانی دارد. 
3. آنها همدل هستند.مهمترين ويژگی افرادی كه هوش احساسی بالايی دارند اين است 
كه می توانند به خوبی با ديگران ارتباط برقرار كنند. آنها به طور ذاتی می توانند درک 
كنند كه همكاران يا مشتريان با چه مسائلی سروكار دارند و بدين شكل می توانند در 

مواقع سخت به آنها كمک كنند.
 4. آنها كمال گرا نيستند.عليرغم اين كه اين افراد انگيزه بالايی دارند، اما می دانند 
كه رسيدن به كمال و بی نقصی غيرممكن است. آنها سعی می كنند از اشتباهاتشان 

درس بگيرند.
 5. آنها متعادل هستند.خودآگاهی اين افراد بدان معناست كه آنها به طور طبيعی 
می دانند كه اهميت حفظ تعادل بين زندگی شخصی و حرفه ای چقدر زياد است و 
سعی می كنند كه به شكل متعادلی رفتار كنند. آنها به خوبی غذا ميخورند، خواب كافی 

دارند و علايق شخصی شان را دنبال می كنند. 
6. آنها كنجكاو هستند.حس پرسش و كنجكاوی مادرزادی اين افراد باعث جذابيت آنها 
می شود. آنها قضاوت نمی كنند بلكه به بررسی احتمالات می پردازند. آنها سوال می كنند 

و به دنبال راه حل های جديد ميگردند.
 7. آنها قدردان هستند.افرادی كه هوش احساسی بالايی دارند می دانند كه هر روز بايد 
شكرگزار باشند. آنها مانند خيلی از افراد ديگر به نيمه خالی ليوان نگاه نمی كنند؛ بلكه 
حس خوبی نسبت به زندگی شان دارند و اجازه نميدهند كه انتقادهای بيجا و افراد 

سمی بر زندگی شان اثرگذار باشند.
افرادی كه هوش احساسی بالايی دارند می دانند كه چطور بايد كار و دنيايشان را به 

جای بهتری تبديل كنند. آيا شما هم از اين دسته افراد هستيد؟

اینترنت و دنیای جدید 
 همه ما از فوايد وجود اينترنت در زنگی روزمره آگاه هستيم، 
اما از طرفی شاهد تغييرات و تاثيرات منفی آن در زندگی 
شخصی، خانوادگی، فرهنگ  و روابط و رفتار های اجتماعی 

نيز هستيم.
  ارتباط:

اينترنت نحوه ی تعامل و ارتباط را با دوستان و حتی در محيط كاری، 
با همكاران تغيير داده است. به عنوان مثال برای ابراز احساساتمان 
كافی است به جای خنده ی بلند از سه حرف )lol( استفاده كنيم 

و احساس خوشحالی يا خنده مان را ديجيتالی به اشتراک بگذاريم.
  سرعت:

ارتباطات، سطح توقع و  دسترسی سريع و آسان به اطلاعات و 
استاندارد ها را بالا برده است. بدين صورت كه با عادت كردن به 
سرعت بالا، رفته رفته فرهنگ عجول بودن در شخصيتمان شكل 
می گيرد، به طوری كه آمار نشان داده است اگر ويديويی آنلاين 
در 2 ثانيه اول نمايش داده نشود، بيشتر مردم شروع به ترک آن 

صفحه می كنند.
  همچنين اين دسترسی آسان، سطح تحمل زمان پاسخگويی را كم 
كرده، به طوری كه بيشتر افراد با عدم دريافت پاسخ سريع، دلخور و 
ناراحت می شوند يا حتی در بعضی مواقع باعث نگرانی و دلشوره ی 

آنها می شود.
  دوستی:

اينترنت، دوستی ها را تغيير داده است. گذشته را به زمان حال آورده 
است و رخداد های گذشته را طوری ثبت كرده است كه در زمان حال 
نيز بسياری از مردم همچنان می بايستی پاسخگو باشند. دوست های 
حقيقی و مجازی طوری تثبيت شده اند كه حذف و دوری از وقايع و 

زندگی خصوصيشان تقريبا غير ممكن شده است.
  رقابت:

دسترسی آسان به عكس های اطرافيان باعث مقايسه و رقابت بيشتر 
شده است. با وجود آگاهی نسبت به اينكه عكس ها فقط لحظات 
خوش زندگی را ثبت می كنند و نمای واقعی زندگی و مشكلات آن 
را به تصوير نمی كشند، اما نا خودآگاه خود را با ديگران مقايسه می 
كنيم و با تمركز بر زندگی ديگران با واقعيت زندگی خود فاصله می 
گيريم و با گذشت زمان دلسردی و سر افكندگی را جايگزين آرامش 

و آسايش خود و عزيزانمان می كنيم.
  قدرت:

اينترنت به مردم، افكار و صدايشان قدرت بخشيده است. با به اشتراک 
گذاشتن عكس ها و فيلم هايشان توانسته اند چهره ای از خود بسازند 
كه با واقعيتشان تفاوت دارد. همچنين به وجود آمدن شغل های 
كاذبی مانند فروشنده، مشاور، مانكن، بدن ساز و ... را شاهد هستيم كه 
معمولا بدون اعتبار و مدرک، مجوز و تجربه كافی هستند اما دوستان 

و طرفداران بسياری در سر تاسر دنيا دارند.
  تعريفی ديگر:

پس بياييد تعريفمان را از دوستی عوض كنيم كه دنيای دوستی هم 
اكنون به شكل ديگريست، از همسايه ی خود بی خبريم در حالی كه 
از افراد غريبه ی آن سر دنيا با خبريم. معاشرت و تفريحمان در دنيای 

مجازی، بدون حضور فيزيكی دوستان حقيقی محدود شده است.  
دريافت اخبار دنيا نيز به صورت ديگريست. امروز فقط دنبال اخبار 
زندگی آدم های معروف نيستيم، بلكه زندگی شخصی كسانی كه 
به هر دليلی معروف شده اند يا كاراكتر های مجازی جالبی در ذهن 
مردم ايجاد كرده اند، برايمان جذاب تر است و آنقدر در اين رخداد ها 
و اتفاقات بيهوده غرق شده ايم كه مسائل و مشكلات زندگی خودمان 
را فراموش كرده ايم و ارزش خود و زنديگيمان را در يک لايک يا 

كامنت خوب از طرف ديگران می بينيم.
  سفر:

سفر، معنا و مفهوم خود را از دست داده است. سفر های داخلی ديگر 
سفر محسوب نمی شوند چرا كه در برابر عكس های به اشتراک 
گذاشته شده دوستان و كاربران اينستاگرام  در سر تا سر دنيا، رفتن به 

شمال يا ديگر شهرستان ها خيلی به چشم نمی آيند.  
مردم بيشتر از آنكه از سفرشان لذت ببرند، بر روی ثبت و به اشتراک 
گذاشتن آن در دنيای مجازی متمركز شده اند. بخشی از لذت های 
با دوستان و نزديكان خود بودن و گردشگری، منتقل شده به اشتراک 
گذاری وجه و نمای لذت بردن با دوستان در فضای مجازی، هر چند 

واقعيت نداشته باشد.
  ازدواج:

اينترنت با آنكه دسترسی به مردم را آسان كرده و شرايط آشنايی بين 

افراد را فراهم آورده است اما، انتخاب را دشوار تر كرده و به دليل وجود 
گزينه های بيشتر و بهتر تصميمگيری را مشكل كرده است.

  به وجود آمدن روابط احساسی تند و سريع، عشق های كاذب، موقت 
و سطحی روند ازدواج و ارزش ها را تغيير داده است و باعث متزلزل 
شدن روابط زنا شويی شده است. در دنيای جديدمان انسان بودن، 
عشق، اعتماد، احترام، مهربانی، صبر و گذشت كه پايه های اصلی 

زندگی و روابط زناشويی هستند كمرنگ شده است.  
حتی با مدرنيزه شدن كه اينترنت نقش بسزايی در آن دارد، ازدواج 
های نا همگون از لحاظ اجتماعی، فرهنگی، مالی، مذهبی و تحصيلی 
بيشتر شده است كه می توانند دلايلی برای نا موفق بودن و حتی 

جدايی زندگی زنا شويی باشند.  
عمل زيبايی:

بنا به گزارش  NewMediaTrendWatchتقريبا بيش از يک 
ميليارد نفرسرتاسر جهان ازشبكه های اجتمايی استفاده می كنند كه 
بيش از نيمی از آنان بطور روزانه بيش از يک بار از آن استفاده می 
نمايند. متخصصين می گويند كه محبوبيت اين شبكه های اجتماعی 
نه تنها در نحوه تربيت بچه ها تاثير گذاشته بلكه حتی باعث ازدياد 
عمل های زيبايی شده و حتی شاخص های جديد عمل های زيبايی 

نيز بوجود آورده.
  خوب است بدانيم كه چرا تعداد جراحی های زيبايی به شدت 

افزايش يافته است؟
افراد با در اختيار قرار دادن عكس و چهره ی خود در فضای مجازی و 
به دنبال آن با توجه به نظرات مثبت  و منفی ديگران راجع به چهره 
يا بدن خود تصميم می گيرند و به عمل های زيبايی سينه، شكم، 
بينی، چانه، تزريق ژل در نقاط مختلف بدن روی می آورند تا مطابق 
ميل و استاندارد شبكه های اجتماعی شوند غافل از اينكه اين عمل ها 
و تغييرات غير قابل برگشت هستند و در برخی موارد عوارض جدی 

به همراه دارند كه سلامت فرد را به خطر می اندازد.
  تمركز:

مقابل  در  شده  باعث  روزمرگی  زياد  و  سريع  اطلاعات  جريان 
تاخيربيشتر حساس باشيم و همچنين روی توان تمركزو حافظه بلند 
مدت تاثيرگذاشته  و ذهن را به تصميمات كوتاه مدت و آنی سوق 
داده. ميزان اثر بخشی و كارايی افراد در هر زمينه ای نيز بخاطر همين 

عدم تمركز كم شده.
  حريم خصوصی:

زندگی شخصی، كاری و حريم خصوصی افراد تحت تاثير اين مدرنيزه 
شدن قرار گرفته است به طوريكه اگر شخصی نخواهد وارد اين 

عرصه و دنيای مجازی شود، دوستان با به اشتراک گذاشتن عكس يا 
اطلاعات ديگر به حريم خصوصی فرد بی احترامی كرده اند. همچنين 
باعث شده كه مردم جور ديگری رفتار كنند و بر رفتار، گفتار و نوشتار 

خود محتاط شوند كه اين عاملی است بر تغيير فرهنگمان...
  نتيجه گيری:

در جواب به 2 مطلب می بايست اشاره كرد: آگاهی و مديريت، كه 
البته شكل آن برای هر كس منحصر به فرد و متفاوت است و فرمول 

خاص و مشتركی ندارد.  
بطور كلی می بايستی مديريت زندگی شخصی را با توجه به تغييرات 
سريع پيرامونمان، تقويت و تمرين كنيم. از آنجايی كه جلوی اين 
تغييرات را نمی توانيم و يا نمی خواهيم بگيريم بايد خود را با دنيای 
جديد وفق دهيم و سعی كنيم بر روی اهداف اصليمان متمركز باشيم 
تا از مسير منحرف نشويم و به بيراهه نرويم. اين عوامل فقط انحراف 
ايجاد كرده كه با توجه به سرعت زندگی بالا می تواند روز به روز فاصله 
مان را از اهداف اصلی بيشتر كند لذا در وهله اول به شناخت خود و 
آگاهی از ضعف های خود ميبايستی  پی ببريم  و در وهله  دوم از 
تغييرات، عامل های بجود آورنده و ريشه تغييرات آگاه باشيم  و سپس 

راه های مقابله با آن را در حد ممكن بشناسيم.
 در نهايت نيز توصيه ميشود كه خود را در نكات مثبت متمركز كنيد 

تا از اين تغييرات بهره بجوييد.  
هم چنين منطبق شدن سريع به محيط دنيای جديد و تمرين عدم 
مقايسه پی در پی و متمركز شدن روی خوبی های هر دوره از زندگی 
)در هر جا و هر شرايطی( و تغيير تاثير منفی بر خود چيزی است كه 

همگی بايد تمرين كنيم.
    دنيای ديگر:

عادت و نياز روزمره به اينترنت اعتياد آور شده بطوری كه عدم 
دسترسی به آن باعث سلب آرامش و آسايش شده و عدم ارتباط 
با دوستان در فضای مجازی از مدت زمانی بيشتر باعث  افسردگی 

هم ميتواند بشود.
  • بيش از 230 ميليون توئيت روزانه ارسال می شود.

• بيش از 800 ميليون آپديت در فيسبوک رخ می دهد.
• چهار ميليارد نفر هر روز در يوتوب ويديو می بينند.

• بيش از يک ميليارد جستجو بتنهايی در سايت گوگل بطور روزانه 
انجام می گيرد. • روزانه 4 ميليارد بازديد از سايت به اشتراک گذاری 

ويديو يوتوب صورت می گيرد.
• در هر دقيقه در يوتوب بيش از60 ساعت ويديو آپلود می شود.

  ميانگين ساعت های سپری شده توسط كاربران اينترنتی در جهان 

در هر ماه 16 ساعت بوده كه:
  • 22درصددر شبكه های اجتماعی،

• 21درصد در جست و جو،
• 20درصد در خواندن مطالب،

• 19درصد در ايميل و ارتباطات،
• 13درصد در سايت های رسانه ای

• و 5درصد در خريد آنلاين بسر می برند. 
حال می پرسيم آيا دنيای ما عوض نشده؟ آيا می توان مانند گذشته 
زندگی و حتی فكر كرد؟ يا بايد خودمان را با دنيای جديد تغيير و 

وفق بدهيم ؟
  بطور خلاصه می توان به بعضی معايب  ديگر نيز اشاره كرد:

معايب:
1- وجود اطلاعات غلط و گمراه كننده.

2- دسترسی راحت به سايت ها و مطالب اغوا كننده كه می تواند 
برای گروه هايی خطرناک باشد.

3- اعتياد آوری استفاده از اينترنت كه سبب می شود بعضی ها 
ساعت های متمادی در سايت های متنوع و جذاب گردش كنند.

4- عوارض جسمانی ناشی از اعتياد به اينترنت و عدم تحرک در 
كودكان و جوانان، هيجانات زياد و استرس ناشی از آن، بيحوصلگی و 

اشكالات اجتماعی ناشی از ضعف تعامل با افراد در جامعه...
5- طعمه قرار گرفتن افراد در مقابل تبليغات وسيع تمام رسانه های 

ديجيتال و اينترنتی
6- تسهيل راهای تقلب و ايده ها و افكار ديگران را بنام خود عرضه 

كردن و يا كلاه برداريهای اينترنتی و عرضه محصولات تقلبی.
7- سرعت بالای دنيای ديجيتال بطور كلی سبب گرديده است تا 

تمركز و انديشه ژرف در افراد دچار نقصان شود.
8- امكان بسرقت رفتن اطلاعات شخصی و عوارض سوء ناشی از آن.

9- امكان خسارت های سنگين اقتصادی در اثر از كار افتادن اينترنت 
در اثر قطع برق و يا ويروس ها. 

10- لطمه شديدی كه به ادبيات وارد می شود بديل آنكه از كد ها 
و علايم بجای جمله های زيبا و موزون و قافيه دار استفاده می شود. 

حتی در محاوره های اينترنتی.
11- كاهش ارزش دوستی بدليل دسترسی راحت و زياد از حد

12- اعتياد به "لايک" ها و ترشح دوپامين
13- خلا زنديگی های امروزه 

14- فرو رفتن در دنيای مجازی و فاصله گرفتن با دنيای واقعی
15- از دست دادن ارتباط با طبيعت
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تداعیگذرازتونلزمانباعبورازبازارکهنهقم

سمانه سادات فقيه سبزواری

شويد، ريحان، نعنا، پونه ... سبزی خوردن، آشی، 
از  بهار  فصل  آغاز  با  همزمان  صدا  اين  كوكويی... 
برای  بلندگوی وانت هايی كه مقدار فراوانی سبزی 
گوش  به  كوچه های شهر  در  كرده اند  آماده  فروش 

می رسد.
 تازگی سبزی و خيس بودن آن برای هر ذهن كنجكاوی 
علامت سئوالی را به وجود می آورد كه اين سبزی ها از كجا به 
دست سبزی فروشان گردشی سپرده می شود و برای فروش 
در كوچه های شهر خانواده ها را برای خوردن سبزی تازه جلب 

می كند. 
پرس و جوها در اين زمينه تو را به ميدان كهنه هدايت 
می كند، ميدان كهنه همانگونه كه از نامش پيداست در 
قديمی ترين محله شهر قم قرار دارد، خيابان آذر كه امروزه نام 
شهيد طالقانی بر روی آن گذاشته شده ولی همچنان ميان 

مردم قم به همان نام قديمی معروف است.
 ميان هياهوهای اين محله قديمی و شلوغی رفت و آمد 
رهگذرانی كه به دنبال هدفی راه خود را پيش گرفته اند درب 
بزرگی از جنس فلز كه مشخص است سال ها پيش رنگ 
سبز برتن آن خودنمايی می كرده است، با رنگ رويی پريده و 

چهره ای پر از زنگار ديده می شود.
 با گذر از اين درب فلزی نمايی از يک گاراژ بزرگ پيش 
رويت قرار دارد، اينجا ورودی ميدان سبزی فروشان است 
كه غرفه هايی ناهمگون و با سقف شيروانی در كنار هم قد 

علم كرده اند.
 در روزهای عادی اينجا پر است از ماشين هايی كه برای 
تخليه و بارگيری سبزی از جلو نظام به صف ايستاده اند و برای 

خالی كردن بار انتظار می كشند.
سبزی  كهنه  ميدان  می رسد  كه  پنجشنبه  روزهای   
فروشان، خالی از هرگونه رفت و آمد و سرو صدايی است گويا 

در اينجا نيز همانند برخی ادارات پنجشنبه ها تعطيل است. 
امير غفاری از فروشندگان قديمی ميدان كه 35 سال 
كرده  فروشان سپری  كهنه سبزی  ميدان  در  را  عمرش 

است از صدور سبزی از اين محل به شهرستان های اطراف 
قم خبر می دهد و می گويد: اينجا به نوعی بارانداز سبزی به 
شمار می رود و كشاورزان هر صبح بار سبزی می آورند و برای 
ارسال به شهرستان های ملاير، كرج، زنجان و برخی ديگر 

شهرستان های كشور بارگيری می شود.
 بنا به گفته قديمی های ميدان، رونق ميدان سبزی فروشان 
از آبان ماه تا ارديبهشت هر سال است و كسانی كه در اين 
ميدان فعاليت دارند،حق العمل كمی دريافت می كنند و برای 

كسی كه بار آورده می فروشند. 
فروش واسطه ای در اين ميدان سودی ندارد و به گفته يكی 
از همين ميدانی ها، به ازای هر 10 ريال فروش سبزی يک 
ريال كار مزد نصيبشان می شود كه اين رونق ريالی هم فقط 
تا آبان ماه پا برجاست و بقيه روزهای سال همه در اين ميدان 

بيكار هستند كه اين خود يک آسيب جدی است.
 يكی ديگر از قديمی های ميدان می گويد: اين محوطه 
سال ها پيش مدرسه غياثيه سلجوقيان بوده كه براثر گذشت 
زمان از بين رفته است و مغازه هايی كه در اينجا ساخته شده 
قدمتی 80 ساله دارند.  برای رسيدن به راسته بازار بايد از 
گذرگاهی قديمی عبور كنی كه بوی سبزی تازه و نم زده 
مشامت را نوازش می دهد، كافی است كه سرت را بچرخانی، 
مغازه ای بزرگ با سقف ضربی و گنبدی شكل كه چندين نفر 

در آن مشغول كار هستند توجهت را جلب می كند.
 مقابل درب اصلی اين مغازه كه به سمت بازار باز می شود 
شمار فراوانی از مردم در صف خريد سبزی ايستاده اند، سبزی 

كوكو، آشی و خورشتی سفارش می دهند.
 يكی از فروشندگان كه جوان تر از بقيه است، مالكيت اين 
مغازه را موروثی عنوان می كند و می گويد: اين مغازه ميراثی 
است كه از اجداد پدری برای ما به جا مانده است. عموها و 
پدرم در اين مغازه با فروش سبزی به كسب روزی حلال 
می پردازند.  گذرگاه باريک و قديمی كه بيشتر شبيه دالان 
زمان است ميدان سبزی فروشان را به بازار متصل می كند 
و در ميان آن درب چوبی بزرگی قرار دارد كه موريانه دل 
آن را خندق كرده است و حفره بزرگی در ميان آن به وجود 
آمده است، شايد پشت اين درب، خانه دختری بوده كه 

خواستگاران پاشنه آن را در آورده بودند و امروز درد موريانه ها 
را به جان می خرد كه فراموش كند قصه غصه عاشقی كه 
پايان زيبای آن فقط با باز شدن اين درب ممكن بود و هيچ 

گاه اين اتفاق نيفتاد. 
بازار قديمی و كهنه قم با پيرمردهايی كه موی سياه 
سرشان با گذشت روزگار به سپيدی گراييده است روزهای 
خوشی را به ياد دارند، روزهايی كه اين بازار بيش از زمان 

كنونی رونق داشت. 
عطسه  كمی  و  می دهد  نوازش  را  مشامت  ادويه  بوی 
می كنی و رنگارنگی ادويه هايی كه در كيسه های نخی سفيد 
رنگ داخل مغازه چيده شده رنگ آميزی زيبايی را به هم 

زده است.
 با وجود اينكه هوا گرم است در اين بازار احساس گرما 
نمی كنی و آن هم به دليل نوع ساخت بازار است كه معماران 
ايرانی در نهايت هنرمندی اثری بديع از خود برجای گذاشتند. 
در ادامه مسير به سرای ميوه فروشان می رسی كه كمتر 
طراوت سرای سبزی فروشان را دارد؛ زمانی كه از خواربار 
فروشی و مغازه هايی كه رنگ دنيای امروزی به خود گرفته و 
پفک و چيپس می فروشند بپرسی كه در ابتدا به چه كاری 
مشغول بودند به تو خواهند گفت ميوه فروشی شغلی بوده 
كه سال ها در آن فعاليت داشته و اكنون به دلايل مشكلات 
اقتصادی و ضرر فراوان در خريد و فروش بازار ميوه به كار 
ديگری مشغول شدند كه شايد بتوانند روزی بيشتری كسب 
كنند.  در ميان مغازه هايی كه برخی ميوه فروش هستند 
و برخی به شغل ديگری اهتمام دارند سقاخانه كوچكی 
كه در ديوار يک مسجد جاگرفته است توجهت را به خود 
جلب می كند. ساخت سقاخانه در كنار مسجد از رسومات 

بازاری هاست كه در قم بسيار نمايان است.
 مسجد كوچكی كه در راسته ميوه فروشان قرار گرفته نام و 
نشان خاصی ندارد و محلی است برای عبادت مغازه دارانی كه 
اطراف اين مسجد كوچک به كسب روزی حلال می پردازند.

 حامد اسماعيلی يكی از كسانی است كه در مغازه سبزی 
فروشی همراه با پدر و عموهايش مشغول كار است. وی 
درباره ساخت سقاخانه در كنار مسجد می گويد: سقاخانه و 
مغازه جنب آن از موقوفات مسجد است و اين مسجد محلی 
برای عبادت و استراحت رانندگانی كه از شهرهای تبريز، 
همدان،اراک و اردبيل برای بارگيری يا تخليه بار به اين ميدان 

می آيند است.
 سرای ميوه فروشان پشت سرت و دنيايی جديدی پيش 
رويت قرار گرفته است، اينجا سرای نجارهاست و همه مشغول 
كار هستند. چوب های خشک چه زيبا در دست استاد نجار 
شكل می گيرد، برخی از اين چوب ها منبر و برخی از آنها 

قفسی برای حبس نفس يک پرنده می شوند.
 چوب هر درختی نسبت به كيفيتی كه دارد برای ساخت 
چيزی استفاده می شود، بنا به گفته يكی از پيرمردهای نجار 
برای ساختن يک منبر بايد از چوب گردو استفاده كرد، چرا 
كه چوب گردو محكم و با كيفيت است ولی از چوب درخت 

چنار برای ساخت چوبه دار استفاده می كنند.
 پيرمرد ابروهايش را در هم كشيده و در حالی چكش را بر 
ميخ روی تابوتی می زند و با نوايی دردناک كه با سوز همراه 

است شعر معروفی را زمزمه می كند.
 گفت با طعنه منبری به چنار /سرفرازی چه می كنی بی بار

 نه مگر ننگ هر درختی تو/ كز شما ساختند چوبه دار 
پس بر آشفت آن درخت دلير/رو به منبر چنين نمود اخطار 

گفت گر منبر تو منبر بود/كار مردم نمی كشيد به دار
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گفت و گو: سعيد سيف

سيد عباس عراقچی و تعدادی از همکاران اش در وزارت 
رياست جمهوری ميهمان  نهاد  خارجه روز سه شنبه در 
معاونت حقوقی رياست جمهوری بودند در جلسه ای كه در 
طرف ديگر ميز ميهمانانی از جنس دانشگاه حضور داشتند، 
توافق جامع هسته ای وين به بحث گذاشته شد. در نهايت 
مذاكره كنندگان و حقوق دانان به يک جمع بندی مشترک 
می رسند. الهام امين زاده معاون حقوقی رئيس جمهور در 
روايت خود از اين جلسه می گويد» روز سه شنبه ما جلسه 
ای را با حدود 20 نفر از حقوق دانان، حقوق اساسی، عمومی 
حقوق بين الملل با دكتر عراقچی مذاكره كننده ارشد كشور 
و تعدادی از همکاران وزارت خارجه ای ايشان جلسه ای 
را برای بررسی ابعاد حقوقی توافق جامع هسته ای برگزار 
كرديم. در اين جلسه اين مسئله كه اين معاهده در مجلس 
بررسی شود يا به عنوان يک توافق سياسی مد نظر قرار گيرد 
مطرح شد در نهايت در اين جلسه عنوان شد طرفين اين 
توافق را سياسی می دانند و اين كه توافق جامع هسته ای 
تنها يک توافق سياسی است ، و نيازی به تصويب مجلس 
نيست مورد تاييد همه قرار گرفت« مشروح گفت و گوی الهام 
امين زاده معاون حقوقی رياست جمهوری با ندای ايرانيان در 

ذيل آمده است:

 بحث تخلفات دولت مالی دولت گذشته وعبور اين دولت 
از قوانين موجب شد بحث های در مورد پيگيری های حقوقی 
دولت در خصوص تخلفات مالی و فسادهای گذشته بعد از 
اتفاقاتی كه برای معاون اول رئيس جمهور پيش آمد دوباره 
مطرح شود. معاونت حقوقی رياست جمهوری چه اقداماتی را 
تا كنون برای باز پس گيری اموال دولتی و پيگيری تخلفات 

گذشته انجام داده است؟
دولت يازدهم از ابتدای فعاليت خود مبنای كار را بر اساس 
رعايت قانون قرار داد. از سوی ديگر دولت يازدهم در طول دو سال 
گذشته تلاش كرد تا وظيفه قانونی خود را خصوص صيانت و حفظ 
و حراست از بيت المال را دنبال كند بنابراين پيگيری وضعيت اموال 
دولتی كه در اثر تخلفات گذشته از دسترس دولت خارج شده بود 
در طول دو سال گذشته در دستور كار دولت قرار گرفت. دولت در 
راستای تلاش برای حفظ بيت المال با قوه قضاييه همكاری كرده 
است حوزه رياست جمهوری در صورت درخواست قوه قضاييه 

اسناد و مدارک مورد نياز قوه قضاييه را در اختيار اين نهاد قرار داده 
است. در برخی موارد تخلفات دولت گذشته قوه قضاييه به عنوان 
مدعی العموم تشكيل پرونده داده است. اما هيچ گاه دولت يازدهم 
و معاونت حقوقی به طور مستقيم وارد دعاوی حقوقی با دولتمردان 

گذشته نشده است.

 در خصوص بازپس گيری اموال دولتی مثلا در مناطق 
آزاد يا بحث های كه در خصوص آقای جهانگيری در هفته 
های گذشته مطرح شد. با برخورد معاونت حقوقی روبرو 

نشده است؟
ما در تمام مواردی كه دولتمردان و دستگاه های دولتی نياز به 
مشاوره داشتند به آنها نظر حقوقی خود را گفته ايم تا بتوانند در 
استيفای حق مردم بهتر عمل كنند. در خصوص نشر اكاذيب، افترا و 
تشويش اذهان عمومی به دولتمردان از سوی برخی جريان ها و رسانه 
ها ورود كرده ايم و نظر مشورتی و اقدامات قانونی را هم انجام داده ايم. 
به طور مثال در خصوص مسائلی كه برخی رسانه ها با عنوان وجود 
افراد دو تابعيتی در دولت مطرح كردند معاونت حقوقی واكنش نشان 
داد و همگان به خوبی می دانند كه ما در دولت يازدهم افراد دارای دو 

تابعيت نداريم براساس استعلام انجام شده، موضوع دو تابعيتی بودن 
مسوولان دولتی صحت ندارد و ما اعتراض خود را به قوه قضاييه اعلام 
كرديم. حتی سندی مبنی بر اين كه مسوولان دارای كارت سبز 
هستند، وجود ندارد. طرح اينگونه مسائل در فضای سياسی، رسانه ای 
و حتی مجلس شورای اسلامی موجب تشويش اذهان عمومی می 
شود و قطعا برخورد قانونی را می طلبد . در زمينه تخلفات مالی دولت 
گذشته هم اسناد متعددی توسط معاونت حقوقی جمع آوری و در 

اختيار قوه قضاييه قرار داده ايم.

 آخرين وضعيت تدوين لايحه حقوق شهروندی در 
دولت يازدهم به چه صورت است؟

در خصوص تنظيم حقوق شهروندی نيز اين سند به ما سپرده 
شده است . ما در طول دو سال گذشته و در دولت يازدهم حقوق 
شهروندی را از حقوق بشر تفكيک كرديم. حقوق بشر بين المللی 
است و شايد در داخل ما تصويب نكنيم. به هر حال می دانيم حقوق 
شهروندی نياز به قانون دارد و تعيين تكليف نياز دارد. برای تكليف 
و حق بايد شهروند و دولت تكاليف و حقوق خود را بدانند. در سند 
حقوق شهروندی دو ويرايش تقديم آقای روحانی كرديم و ويرايش 

سوم با اعمال نظر ايشان در حال تهيه است.
 روز سه شنبه دكتر سيد عباس عراقچی معاون حقوقی 
وزير خارجه در خصوص بررسی متن برجام با تعدادی از 
اساتيد حقوق بين المل در نهاد رياست جمهوری جلسه 

داشت. در اين جلسه چه گذشت؟
روز سه شنبه ما جلسه ای را با حدود 20 نفر از حقوق دانان، 
حقوق اساسی، عمومی حقوق بين الملل با دكتر عراقچی مذاكره 
كننده ارشد كشور و تعدادی از همكاران وزارت خارجه ای ايشان 
جلسه ای را برای بررسی ابعاد حقوقی توافق جامع هسته ای برگزار 
كرديم. در اين جلسه اين مسئله كه اين معاهده در مجلس بررسی 
شود يا به عنوان يک توافق سياسی مد نظر قرار گيرد مطرح شد در 
نهايت در جلسه ديروز عنوان شد طرفين اين توافق را سياسی می 
دانند و اين كه توافق جامع هسته ای تنها يک توافق سياسی است ، 
و نيازی به تصويب مجلس نيست مورد تاييد همه قرار گرفت. اينكه 
گفته می شود برای لازم الاجرا شدن برجام نياز به مصوبه مجلس 
است، نيز اين قابل بررسی است. كه به عقيده حقوق دانان اينگونه 
نيست. اين توافق بايد در 90 روز اجرايی شود؛ بايد در نظر داشت كه 

در متن نيز سخنی از تصويب داخلی نيامده است.

 چرا معتقديد نيازی به تصويب مجلس در خصوص اين 
معاهده وجود ندارد؟

سند برجام بر خلاف معاهدات بين المللی، امين معاهده نيز ندارد. 
اگر صحبت اين بود كه اگر برجام بايد توسط قانونگذاران تصويب 
شود، چرا پارلمانهای 1+5 دنبال تصويب اين متن نيستند. امروز نيز 
نمايندگان مجلس اين سند را دريافت كرده و گزارش نيز به مردم 
داده شده. اگر طرف مقابل ما اعتقاد دارد اين توافق سياسی است، 
ما چه اصراری داريم آن را معاهده اعلام كنيم؟ البته ما معتقديم 
همانطوری كه رهبری گفتند توافق هسته ای می تواند در مجرای 
قانونی اش مورد بررسی قرار گيرد. ديروز برخی از رسانه ها به اين 
مسئله هجمه ای داشتند. در معاونت حقوقی در حوزه قطعنامه و 
برجام تا كنون 2 جلسه با حضور 40 حقوقدان بين المللی برگزار 
كرديم تا مذاكره كنندگان ما با دغدغه های حقوقدانان روبرو شونددر 
قانون الزام دولت به حفظ دستاوردهای هسته ای آمده دولت موظف 
به ارائه نتيجه توافقنامه به مجلس است. ما گفتيم اين بررسی است 
ولی متاسفانه جرايد حمله كردند اين بر خلاف قانون اساسی دولت 
نمی خواهد اين مجلس برود. اين توافقنامه صرفا يک معاهده سياسی 
است. قانون در كشور ما قداست فراوانی دارد و ما نبايد از ظرفيت 

مجلس استفاده كنيد.

گفت وگو: زهرا رضايی

حدود ربع قرن از دوران حيات امام خمينی)س( و رهبری 
به عنوان مدل حكومتی  ايشان می گذرد. "جمهوری اسلامی" 
بحث  ايشان همواره محل  انديشه سياسی  و  فقاهت  از  برآمده 
نحله های سياسی و فكری گوناگون در ساختار سياسی جمهوری 

اسلامی بوده است.
در جهت تبيين انديشه سياسی امام)س( در اين الگوی 
حکومتی، گفت و گويی را با احمد حکيمی پور دبيركل 
حزب اراده ملت، نماينده سابق مجلس شورای اسلامی و 
عضو شورای شهر تهران داشته ايم كه اين گفتگو به شرح 

زير است.

  با پيروزی انقلاب اسلامی، گزينه "جمهوری اسلامی" 
به عنوان نظام جايگزين در ايران از سوی امام خمينی)س( 
معرفی شد. اين مهم در حالی بود كه گزينه های ديگری 
مثل حکومت اسلامی و ... از سوی مبارزان در آستانه انقلاب 
مطرح بود، دلايل و فلسفه سياسی امام كه برآمده از فقه 

سياسی ايشان بود؛ چرا جمهوری اسلامی را معرفی كرد؟
قرار  بررسی  اگر مورد  را  امام خمينی)س(  انديشه سياسی 
دهيم درمی يابيم كه اساسا دنبال اين است كه احكام اسلامی را 
كه احكامی اجتماعی هستند، اجرا كند و برای اجرای اين احكام 
احتياج به ساختار حكومت داريم. بدون تشكيل حكومت اساسا 
برخی از احكام اجتماعی اسلام اصلا قابل اجرا نيستند. اين امر 
را حضرت امام)س( در مبحث ولايت فقيه خود كاملا شرح داده 
اند. از نظر ايشان حكومت اسلامی، حكومت قانون است پس 
بايد قانون داشته باشد. در بين نظام های موجود جهان كه در 
واقع محصول تجارب بشری هستند؛ نظام جمهوری نزديكترين 
شكل حكومت به ديدگاه انديشه سياسی امام)س( است؛ چرا 
كه ساختار جمهوريت بر اساس رای مردم بوده و گردش قدرت 
با رای و خواست مردم است. امام)س( جمهوريت را كاملا باور 
با اكثريت  داشتند و معتقد بودند چون جامعه ما يک جامعه 
به عنوان راهنمای عمل  را  مسلمان است و مردم دين اسلام 
خود پذيرفته اند، طبيعتا قوانينی كه در اين نظام شكل می گيرد 
بايستی اسلامی باشد. لذا به طور طبيعی شكل نظام جمهوری 
می شود، ولی محتوا و مناسبات درونی سيستم و قوانين آن بر 
گرفته از دين اسلام است. اين كاملا برخاسته از سيره عملی و 

انديشه سياسی حضرت امام)س( بود.

و  نظام  "جمهوريت"  بحث  در  امام)س(  حضرت    
تثبيت مساله جمهوريت و همينطور ملاک قرار گرفتن 
رای ملت در انتخاب همه اركان چگونه عمل كردند؟ در 
نظام  جمهوريت  به  را  خود  تعهد  چگونه  امام)س(  واقع 

نشان دادند؟
پيروزی  از  بعد  دوران  در  موضوع خصوصا  اين  به  امام)س( 
انقلاب اسلامی هميشه تاكيد داشتند. امام وقتی كه انقلاب پيروز 
شد مدتی به قم رفتند و همه امور را به مردم سپردند و از مردم 
خواستند تا با انتخاب از ميان خود امورات را پيگيری كنند و خود 
هيچگونه دخالتی در مسايل نداشتند  و قويا باور داشتند كه خود 
مردم هستند كه انقلاب كردند و همين مردم هستند كه انقلاب 
را حفظ خواهند كرد. به همين خاطر برای نقش مردم فوق العاده 
اهميت قائل بودند. ايشان بسيار بر وحدت تاكيد داشتند. از ديدگاه 
ايشان تشخيص مردم بهترين تشيخص بود و مصلحت جامعه را هم 
در تشخيص مردم می دانستند نه عده ای خاص. لذا اين كه برخی 
بخواهند خود را از مردم بالاتر تصور كنند و برای مردم خط و مشی 
مشخص كنند، به شدت مورد عتاب ايشان قرار می گرفت. يادم 
هست در يک موردی ايشان خبردار شده بودند كه در انتخاباتی 

جامعه مدرسين حوزه علميه قم برای كل كشور ليست داده بودند 
كه امام موضع خيلی تندی گرفتند. 

در انديشه های امام)س( و در سيره عملی ايشان اعتقاد و باور 
داشتن به مردم و تشخيص آنان بسيار مهم بود. ايشان هميشه خود 
را در سطح مردم پايين می آوردند و هيچ موقع از موضع رهبری 
با مردم برخورد نمی كردند. ايشان واقعا اين مهم را در عمل هم 
نشان می دادند و اين كه تشخيص مردم را درست می دانستند 
به گونه ای عمل می كردند كه تشخيص مردم عملی شود. چرا 
كه امام)س( عميقا اعتقاد داشتند به "يدالله مع الجماعۀ" و تاكيد 
بر رای اكثر مردم. به همين دليل بود كه ايشان هميشه رای و 
تشخيص مردم را در رأس امور و اين انقلاب را برای خدمت به مردم 
می دانستند و معتقد بودند مردم خود انقلاب كرده اند و انقلاب 

تنها مديون مردم است.
حضرت امام)س( همواره تاكيد داشتند كه مشروعيت نظام 
و سيستم همواره بايد متكی بر رای مردم باشد و به هر دليل و 
مناسبتی به همين رای مردم مراجعه می شود. از رفراندوم قانون 
از قضا بيشترين  انتخابات های مختلفی كه  تا  اساسی بگيريد 
انتخابات های ما هم در سال های نخست انقلاب اسلامی برگزار 

می شود.

 آيا از نظر امام)س( اسلامی بودن قيدی بر جمهوريت 
اسلاميت،  كنار  در  ؟  آن  بر  يا صفتی  محسوب می شود 
حضرت امام )س( تا چه ميزان برای حق رای ملت حجت 

قائل بودند؟
برداشت من اين است كه حضرت امام)س( عميقا باور داشتند 
كه يكی از ملاک های عملی مشروعيت، مقبوليت مردمی است 
و همواره مشروعيت دينی را مكمل مقبوليت مردمی در نظام 
جمهوری اسلامی دانسته و اين 2 را دو روی يک سكه می دانستند. 
امام كاملا به اين مساله باور داشتند كه  تشخيص و رای مردم در 
نظامی كه ساختار اسلامی دارد، عين مصلحت نظام است و اين 
امری نبود كه فرعی يا عارضی باشد. اگر بخواهم در اين مورد مثالی 
بزنم، مثال آب است. شما اگر بخواهيد اكسيژن و هيدروژن آب را 
از هم جدا كنيد، با اين جدا سازی ماهيت آب را از بين برده ايد و 
اساسا ديگر آبی نخواهيم داشت.  اسلاميت و جمهوريت در نظام 
جمهوری اسلامی هم غير قابل تفكيک است و بدون يكی از اين دو 
ماهيتش از بين خواهد رفت. هر دو ركن اسلاميت و جمهوريت از 

نظر امام)س( دارای جايگاه والايی هستند.

  با گذشت حدود چهار دهه از نظام جمهوری اسلامی، 
بحث  همينطور  و  جمهوريت  بحث  در  را  نظام  كارنامه 
اسلاميت آن چگونه ارزيابی می كنيد؟ اعتبار و اصالتی كه 
امام)س( برای رأی مردم قائل بودند تا چه حد محقق شده 
است؟ برای ارتقای اين اصل با توجه به شرايط حال حاضر 

چه می شود كرد؟
در پاسخ به اين سوال و بررسی و تبيين وضعيت حال حاضر 
كشور ما بايد واقع بين بود. اگر نسبت به گذشته بخواهيم بسنجيم 
ما جلو آمديم و اصلا نمی شود گفت دستاورد نداشته ايم. همين 
كه شكل نظام عوض شده و اساس نظام بر پايه انتخاب مردم 
قرارگرفته است و مردم در شكل گيری اين ساختار نقش اساسی 
دارند دستاورد بسيار بزرگی است. در ضمن بايد توجه داشته باشيم 
كه انقلاب ما يک انقلاب با ماهيت فرهنگی بود نه اقتصادی. اصلا 
جوهره و اصل انقلاب ما هويت های استقلال طلبی بوده است. اين 
احساس هويت كه ما می توانيم روی پای خود بايستيم و ما امروز 

خودمان را باور داريم؛ از دستاوردهای انقلاب است.
كشور ما امروز خوشبختانه يک كشور مستقل است. ما بايد 
وضعيت را از ابعاد مختلف بسنجيم. ابعاد اقتصادی، فرهنگی، 
اجتماعی، امنيت و آزادی و... جامعه را تک به تک بايد مورد 
ارزيابی قرار دهيم و بنده به عنوان كسی كه هويت خود را با 
انقلاب يافته ام و توفيق همراهی در همه عرصه های انقلاب را 
داشته ام احساس می كنم كه حق مردم ما در جامعه بسيار بيش 
از اينهاست. يكی از بزرگترين مشكلات ما مشكل مديريت ها در 
كشور است كه پاسخگويی ندارند. يكی از مسايل مهمی كه ما 
بايد در بازگشت به انقلاب و آرمان های آن انجام دهيم، بحث 
پاسخگويی قدرت، عدالت و شايسته سالاری است. بايستی با 
باندهای قدرتی كه شكل گرفته است برخورد قاطع صورت بگيرد. 
متاسفانه امروزه در كشور ما اين توقع بيجا به وجود آمده است 
كه كسی كه به قدرت می رسد احساس می كند مالک است. 
اصلا مسئوليت با مالكيت اشتباه گرفته شده است. منابع كشور 
محدود است و از طرف ديگر هم منابع كشور مال هيچ شخص يا 
گروهی نيست و تنها متعلق به مردم است.مردم صاحبان اصلی 
كشور هستند و راه جلوگيری از اين امر اين است كه نهادهای 
واسط و نهادهايی كه مشاركت مردمی را جلب می كنند؛ مانند 
احزاب بايستی تقويت شوند و شكل بگيرند. اصولا چرا بايد اينقدر 

با احزاب برخورد شود.
نهادهای  مجاری  از  بايستی  اساسا  مردمی  مشاركت  بحث 

سياسی كه عالی ترين آن ها احزاب هستند تحقق پيدا كند. 
تا زمانی كه باندهای قدرت ذی نفوذ در كشور ما نقش و قدرت 
دارند و پاسخگو هم نيستند، احساس ياس و نااميدی در بين 
مردم وجود خواهد داشت. مردم ما به واسطه هزينه هايی كه 
برای انقلاب اسلامی كرده اند، پای انقلاب ايستاده اند. اما اينگونه 
نيست كه از وضعيت موجود راضی باشند. اين همه اخبار مختلف 
از آمارهای فساد اقتصادی و تخلف های رانتی در كشور می آيد، 
قطعا احساس اطمينان مردم را سلب خواهد كرد. اينها را چه 

كسی بايد پاسخگو باشد؟
 ما نبايستی در اصول انقلابمان تعارف داشته باشيم. از همه 
مهمتر نبايد نيروهای انقلاب را به جان هم انداخت و عده ای خود 
را متولی انقلاب جلوه دهند و بخواهند كه ديگران را از قطار انقلاب 
پايين بيندازند. نظر امام)س( و انقلاب اين بود كه دايره انقلاب 
و انقلابيون بسيار وسيع است. اما متاسفانه امروز عده ای دارند 
بسياری از افراد انقلابی را از دايره انقلاب بيرون می اندازند. اگر 
همينطور اين جريان پيش برود  و افراد و احزاب را از دايره انقلاب 
خارج كنيم چه می ماند؟ وقتی مقام معظم رهبری تاكيد می كنند 
كه دو جناح فكری كشور، دو بال نظام هستند و نظام با وجود هر دو 
بال می تواند پرواز كند؛ من نمی دانم چه اصراری است كه عده ای 
اينقدر دنبال اين امر هستند كه جريان اصلاح طلبی را حذف كنند. 
اين نگاههای حذفی و نگاه های كاملا جناحی باعث می شود كه با 
منتقدان برخوردهای بسيار تند صورت بگيرد و اينها مسايلی است 
كه زيبنده نظام ما نيست. ما در مقايسه با وضع مطلوب عقبيم و در 
مقايسه با وضع گذشته جلو هستيم، اما راضی نيستيم. كار زمين 
مانده بسيار داريم و واقعا با همه مدل های فساد بايستی مبارزه 
بدون ملاحظه صورت بگيرد تا كارها به سامان شود. لذا من فكر 
می كنم بعد جمهوريت متاسفانه مظلوم واقع شده است و نهادهای 
انتخابی بايستی تقويت شوند كه اين مهم تنها از طريق احزاب و 

نهادهای سياسی امكان پذير است.

  پيشنهاد شما به عنوان يک فعال سياسی و حزبی 
برای رفع مشکلات موجود كشور چيست؟

پيشنهاد مشخص من برای نزديكی بيشتر به آرمان های امام و 
انقلاب اين است كه بايستی سه قانون مهم احزاب، قانون انتخابات 
و قانون جرم سياسی،  كه در واقع يک پكيج هستند، تكليفشان 
معلوم شود، آن هم هرسه با هم. اصلاح اين سه قانون در كنار 
هم الزامی و ضروری است تا كسانی كه دغدغه های غيرشخصی 
دارند و می خواهند دلسوزانه در مسايل ملی و مملكتی خدمت 
كرده و به شكوفايی كشور كمک كنند، بدانند بايد و نبايدهايشان 
كجاست. نبايستی افراد دلسوز هزينه های بيهوده بدهند. وقتی اين 
سه قانون مبهم است مشكلات برای افراد شايسته و دلسوز بسيار 
بيشتر است. در كشور ما در حال حاضر بايستی مسايلی كه باعث 
تعميق جمهوريت نظام می شود را احيا و رعايت كنيم. به عنوان 
مثال در انتخابات مجلس پيش رو مردم و كنشگران سياسی انتظار 
دارند كه متوليان امر اميدواری بيشتری در مورد انتخابات و اثر آن 
و ديده شدن رای مردم بدهند. اين حرف جاودانه امام)س( كه 
"ميزان رای ملت است" و همچنين سخنان مقام معظم رهبری در 
انتخابات سال 92 كه فرمودند: "رای مردم حق الناس است و حتی 
كسانی كه اعتقاد به نظام جمهوری اسلامی ندارند بيايند و رای 

بدهند" را مسئولان بايد جدی بگيرند.
تا زمانی كه هستند كسانی كه خود را بالاتر از قانون می 
دانند و پاسخگويی ندارند، مشكلات ما هم ادامه خواهد داشت. 
امروز ديگر نسل جديد اين قرائت و ديالوگ ها را نمی پذيرد. 
بايستی اعتماد سازی كنيم و اعتماد سازی با صندوق رای ايجاد 
خواهد شد و لاغير. با سخنرانی و توصيه محقق نمی شود. بايد 
مردم مطمئن شوند كه رايشان اثر می گذارد و اين اثر يک اثر 

واقعی است.

اخبار
برای بار چندم می خواهيد بخت خود را در انتخابات بيازماييد؟

نامه سرگشاده زيباكلام به قاليباف
صادق زيباكلام در نامه ای سرگشاده خطابه به محمد باقر قاليباف شهردار 

تهران به چاپ پوستر عليه سفر فابيوس به تهران اعتراض كرد.
متن اين نامه در ادامه می آيد:

بسمه تعالی
جناب آقای دكتر محمد باقر قاليباف

شهردارمعظم پايتخت دامت توفيقاته
با سلام و تحيات،همزمان با سفر وزيرخارجه فرانسه به كشورمان، شهرداری تهران اقدام 
به چاپ پوستراعتراضی به اين سفر نمود.پوستر نشان می داد كه قرمزی "فرش قرمز"ی كه 
زير پای آقای لوران فابيوس گسترده شده آغشته به خون قربانيان واردات خون های آلوده 
از آنكشور می باشد.البته اعتراض ديگرآنست كه چرا فرانسه درجريان مذاكرات هسته ايی 

مواضع سخت گيرانه ايی عليه ايران اتخاذ می نمايد.
جناب آقای قاليباف،نمی دانم موضع گيری های شهرداری درقبال سياست خارجی 
چقدردرحوزه وظايف شهرداری قرارميگيرد و آيا شهرداری های كشورهای ديگرهم 
همچون بلديه تهران خود را موظف می دانند تا درخصوص سياست خارجی كشورهای 

شان هم موضع گيری نمايند.
آنچه مطمئن ترهستم آنست كه بعيد بنظرم ميرسد جنابعالی و سايرمعترضين به 
داستان خون های آلوده خيلی علم و اطلاعی از كم وكيف آن داستان داشته باشيد.برخلاف 
پوسترشما،و برخلاف هو و جنجال هايی كه رسانه های اصولگرايان براه انداختند، خون 
های آلوده نه تعمدا به ايران ارسال شده بود و نه ايران تنها كشوری بودكه فرانسه به آن 
فراورده های خونی صادر كرده بود. به يک دوجين كشورديگرهم آن خون ها صادر شده 
بود از جمله به آلمان،آرژانتين،عربستان و...ضمن آنكه صدها نفر در خود فرانسه هم بواسطه 
مصرف آن محصولات جان باختند.درمحاكمه ايی هم كه همان وقت صورت گرفت شخص 
آقای فابيوس كه درآن مقطع نخست وزيرمی بودند تبرئه شده اما وزير بهداشت فرانسه و 

شمار ديگری از مقامات آنكشور محكوميت يافتند.
درخصوص نقش فرانسه هم درمذاكرات هسته ايی،اگر چه برای ما دشوارمی بود اما 
فراموش نكنيم كه فرانسه هم همانند هركشور ديگری علی القاعده می بايستی مصالح 
و منافع ملی خودش را در نظرمی گرفت نه اينكه چگونه موضع گيری كند كه بمذاق 
ما ايرانيان خوش آيد.جناب آقای دكترقاليباف،اين البته نه اولين باراست كه جنابعالی 

شهرداری را وارد سياست خارجی می كنيد و نه آخرين بار خواهد بود.
نصب بيلبوردهای توهين آميز به رئيس جمهور آمريكا از اقدامات ديگر جنابعالی بوده.

نمی دانم آيا 13 ميليون مردم تهران كی به جنابعالی وكالت دادند كه اختيارداريد تا بودجه 
شهرشان را خرج تبليغات سياسی معطوف به انتخابات برای خودتان نماييد؟ آيا درست 

است كه برای جلب رضايت جريان تندرواز بودجه شهرداری هزينه نماييد؟
بنظرمی رسد جنابعالی مصمم هستيد تا برای چندمين باربخت و اقبال خودتان را برای 
احراز كرسی رياست جمهوری بيازماييد. همه اين بيلبورد بازی ها بعلاوه تلاش و تقلاهای 
ديگرتان ازجمله انتقاد تند از تيم مذاكره كننده هسته ايی در بحبوحه مذاكرات،موضع 
گيری های بی وقفه عليه اصلاح طلبان،توهين به "فتنه گران" حمله وانتقادهای مداوم از 
دولت آقای روحانی جملگی درجهت برآوردن آن آرزوی ديرينه تان می باشند.اما همانطور 
كه در جريان كارناوال تفكيک جنسيتی كه در شهرداری به راه انداخته بوديد عارض 
شدم، صد از اين مجلس آرايی ها را هم كه بنماييد،اصولگرايان در تجزيه و تحليل نهايی 
شما را نامزد اصلی خودشان نخواهند كرد.سه باراين تجربه تلخ را آزموده ايد اما همچنان 

اميدوارهستيد.
نمی دانم خادمين و مشاورين سياسی تان چه مشورت هايی به خاكپای ساحت 
معظم اقدس جم جاه معدلت آثارتان معروض می دارند.اما از اين دعاگو بشنويد كه 
حكم "ازاين طرف رانده و ازآن طرف مانده" را پيدا كرده ايد.اشكال كاراينجاست كه 
اصولگرايان می بينندچگونه برای جلب رضايت آنان حاضر می شويد تا اصلاح طلبان را 
لگد مال نماييد.چه تضمنی هست كه فردا برای جلب رضايت يک گروه ديگر به آنان 

پشت نكنيد؟
ممكن هم هست كه بفرماييد بنده خبث طينت دارم و زمانی كه اقدام به برافراشتن 
بيرق و بيلبوردآمريكا واروپا ستيزی می نماييد تنها فكری كه ازمخيله مبارک عبور 
نمی كند انتخابات رياست جمهوری و جلب رضايت اصولگرايان است. كه بنده از شما 
واقعا پوزش می طلبم. درعين حال ناچارم عرض نمايم كه صد البته اين جزء حقوق 
خدادادی حضرتعالی است كه همه خيابانها وكوچه پس كوچه های پايتخت را غرق 
بيلبورد های ضد آمريكايی بنماييد.منتهی آيا مطمئن هستيد كه اهالی پايتخت رضايت 
دارند كه عوارض نوسازی و ساير وجوهاتی كه به بلديه می پردازند بجای نظافت شهرشان 
و گسترش فضای سبز آن صرف مبارزه با آمريكا بشود؟ چرا برای يكبارهم كه شده 

نظرموكلينتان را جويا نمی شويد؟
ايام بکام باد - صادق زيباكلام
نهم مردادماه يکهزاروسيصدونودوچهار

عضو كميسيون امنيت ملی وسياست خارجی مجلس:

انگلستان خط قرمز ايران نيست
 يک عضو كميسيون امنيت ملی وسياست خارجی مجلس گفت: در دكترين 
استراتژی سياست خارجی ما تنها آمريکا و رژيم صهيونيستی به عنوان خط قرمز 

ما تعيين شده اند.
عباسعلی منصوری آرانی با اشاره به حواشی پيش  آمده در خصوص سفر وزير امور 
خارجه فرانسه به كشورمان، يادآور شد: بی شک ما موظفيم با تمام دولت ها و كشورهايی كه 

بيرون از خط قرمز ما قرار دارند، تعامل كنيم.
وی افزود: ما در قرن و جهانی زندگی می كنيم كه اين روابط بين المللی در پيشرفت 
و توسعه كشورها موثر است و هر كشور و دولتی كه به دور خود ديوار بكشد، فرصت ها را 

از دست می دهد.
اين نماينده مجلس شورای اسلامی با اشاره به اصول توافق هسته ای ميان ايران و 
كشورهای 1+5 تصريح كرد: هم اكنون فرصت بسيار خوبی در اختيار داريم تا چه در ابعاد 

اقتصادی و سياسی، و چه در مسائل اجتماعی و فرهنگی كار كنيم.
وی افزود: جمهوری اسلامی به عنوان يک قدرت منطقه ای و بين المللی نيازمند افزايش 
روابط خود با جهان است و نمی شود قدرتی منطقه ای باشيم اما هر كشوری را به بهانه ای در 

محدوده خط قرمز خود قرار دهيم.
منصوری آرانی خاطرنشان كرد: به هر حال امكان دارد با هر كشوری مشكلاتی داشته 
باشيم كه امری طبيعی است، اما اگر بخواهيم به صرف اين مسائل تصميم بگيريم، تعداد 
زيادی از كشورها از روابط ما حذف می شوند. به عنوان نمونه عراق در 8 سال جنگ تحميلی 
مستقيماً عليه ما جنگيده، پاكستان و افغانستان در مقاطعی به طالبان ياری رسانده اند، 
روسيه و چين به قطعنامه های شورای امنيت رای داده اند؛ بنابراين اينگونه نمی شود در 

خصوص سياست خارجی تصميم گرفت.
وی افزود: اكنون فرصت بسيار خوبی است كه با استفاده از فرصتی كه در پی توافق به 

دست آمده، رفت وآمد و تعاملات خود را با جهان گسترش بخشيم.
عضو كميسيون امنيت ملی و سياست خارجی مجلس تصريح كرد: در اقتصاد مقاومتی 
جايگاه ويژه ای برای صنعت گردشگری در نظر گرفته شده كه ارزآوری بسيار خوبی برای 

كشور دارد و اين رفت وآمدها می تواند كه به انتقال پيام انقلاب نيز ياری برساند.
رئيس هيات دوستی پارلمانی ايران و انگلستان با اشاره به گمانه زنی ها درخصوص 
بازگشايی سفارت انگلستان در تهران گفت: ما قريب به 40 هزار ايرانی ساكن انگلستان 
داريم كه با مردم آن كشور در تعامل و رفت وآمدند و در بسياری از موضوعات اقتصادی 

می توانيم با يكديگر همكاری كنيم.
به گزارش ايلنا، منصوری آرانی خاطرنشان كرد: ما نمی توانيم و نبايد كشورهای همچون 
انگلستان را كه در مناسبات سياسی و اقتصادی بين المللی بسيار تاثيرگذارند به راحتی از 

زنجيره روابطمان خارج كنيم.
عضو كميسيون امنيت ملی و سياست خارجی مجلس در پايان يادآور شد: ايران و 
انگلستان می توانند در حوزه های علمی، فناوری، صادرات و حتی مسائل فرهنگی و 
اجتماعی با هم تعامل كنند. البته بايد دقت كنيم منافع ملی آنها منجر به خدشه  برداشتن 

منافع ملی ما نشود.
منصوری آرانی در پايان خاطرنشان كرد: در دكترين سياسی ما كه توسط رهبری تعيين 
و تفسير می شود، انگلستان به عنوان خط قرمز مشخص نشده  و ما بايد از اين فرصت 

استفاده كنيم.

توضيحات پيرموذن
 در مورد شبنامه منتشرشده در مجلس

يک نماينده مجلس گفت: در شبنامه منتشر شده در مجلس،  برجام ترجمه ای 
سليقه ای توسط وزارت امور خارجه خوانده شده بود.

كمال الدين پيرموذن تصريح كرد: برخی افراد به دليل اينكه توفيقات دولت و مردم 
را می بيند، از اين موفقيت ها عصبانی هستند، لذا حرف هايی می زنند كه نشان دهنده 
همين عصبانيت و ناراحتی است؛ نمونه اين حرف ها ادعای حذف اصلاح طلبان است 
كه گوينده آن عمر سياسی  اش به پايان رسيده است و حتی جبهه پايداری اين فرد 
را قبول ندارد، در صحبت هايی كه با سخنگوی اين جبهه داشتم، او هم به اين مورد 

اشاره داشت.
اين نماينده مجلس نهم همچنين درباره پخش شبنامه  در مجلس درباره ترجمه متن 
برجام خاطرنشان كرد: در شبنامه ای كه سه شنبه و چهارشنبه در مجلس پخش شده، به 
عنوان ترجمه سليقه ای متن برجام، از متن ارائه شده توسط وزارت امور خارجه ياد شده 
است و ظاهرا برخی با انتشار اين شبنامه ها قصد دارند در ميان اين نمايندگان در اين باره 

ذهنيت منفی ايجاد كنند.
در  شبنامه  پخش  و  توهين آميز  اظهارات  با  عده ای  كرد:  خاطرنشان  پيرموذن 
مجلس، گويی قصد انتقام از دولت و نمايندگان برآمده از اراده ملت و تلخ  كردن 

كام ملت را دارند.

معاون حقوقی رئيس جمهور :

توافق نامه جامع هسته ای نیاز به تصویب مجلس ندارد

گفت و گو با دبيركل حزب اراده ملت :

عده ای خود را متولی انقلاب جلوه می دهند 

پزشکيان نماينده مجلس:

آرای مردم با حذف رقبا به دست نمی آيد
صالحی با اشاره به درخواست نمايندگان برای تصويب برنامه جامع اقدام مشترک: 

برجام موافقتنامه بين المللی نيست

نماينده مردم تبريز، آذرشهر و اسکو گفت: راه درست 
آن است كه با ارائه برنامه ها و التزام عملی به آنها، بتوانيم 

آرای مردم را به دست آوريم.
مسعود پزشكيان با انتقاد از اظهارنظرهای تندروانه تصريح كرد: 
در يک فضای مساعد هركس بايد روش و شيوه خود را اعلام 
كند و اين مردم هستند كه درباره اينكه به چه كسی رای دهند، 

تصميم می گيرند و كار درست دفاع كردن از منطق خود است و 
اگر بخواهيم با اظهارنظرهای تندروانه و افراطی نظير حذف اين 
جريان و آن جريان رقبا را از صحنه خارج كنيم، قطعا خودمان ضرر 
می كنيم و راه درست آن است كه با ارائه برنامه ها و التزام عملی به 
آنها، بتوانيم آرای مردم را به دست آوريم. وی با تاكيد بر مشكلات و 
نياز امروز كشور ادامه داد: توجه به محرومان و ريشه كن كردن فقر 
از مهمترين مواردی است كه بايد به آن التزام عملی داشت و فارغ از 
شعارزدگی  به آن پرداخت؛ اما متاسفانه برخی با اظهارنظرهای اين 

چنينی به دنبال حذف رقبا هستند.
نماينده مردم تبريز، آذرشهر و اسكو همچنين به اظهارات اخير 
يكی از نمايندگان مجلس درباره لزوم رد صلاحيت اصلاح طلبان 
اشاره كرد و تصريح كرد: به نظر می رسد گروهی با طرح اين 
موضوعات در پی آن هستند كه رقبايشان به مجلس ورود پيدا 
نكنند. اگر اين افراد مدعی هستند كه قرار است در جامعه عدل ، 
انصاف و صداقت حاكم باشد، بايد در اين راستا گام های عملی 
بردارند و مطمئنا هر فردی در اين رهگذر اقدام كند، رای مردم را 

نيز با خود به همراه خواهد داشت.

درخواست  به  اشاره  اتمی،با  انرژی  سازمان  رئيس 
نمايندگان برای تصويب برجام در مجلس، گفت: اين متن 
هنوز موافقت نامه، كنوانسيون يا معاهده بين المللی تلقی 
نمی شود، از اين رو است كه اين متن را برنامه جامع اقدام 

مشترک نام گذاری كرده اند.
علی اكبر صالحی با اشاره به ارائه متن دوم ترجمه برجام به 
مجلس و انتقاد برخی از نمايندگان مجلس نسبت به ترجمه 
نخست اين متن، گفت: در اين رابطه متن برجام به چند بخش 
تقسيم و هر يک از دستگاه های متولی وظيفه ترجمه آن را برعهده 
گرفتند، به طوری مثال سازمان انرژی اتمی بخش های فنی و 

وزارت بخش های حقوقی مربوطه به برجام را ترجمه كردند.
وی با اعلام اينكه متولی مسائل مربوط به برجام و حتی ترجمه 
آن وزارت امور خارجه است، افزود: كارشناسان سازمان انرژی اتمی 
در چند وقت اخير تلاش بسياری كردند كه در بخش فنی ترجمه 
فارسی عين متن برجام باشد، حال اگر وزارت خارجه اعلام كرده 
كه متن انگليسی برجام مبنا و اصل است، بايد به اين موضوع توجه 
كرده و آن را مد نظر قرار داد. رئيس سازمان انرژی اتمی كه با خانه 

ملت گفت وگو می كرد، در واكنش به درخواست نمايندگان مجلس 
مبنی بر تصويب متن برجام در پارلمان به عنوان يک موافقتنامه 
بين المللی، گفت: اين متن هنوز موافقتنامه، كنوانسيون يا معاهده 
بين المللی تلقی نمی شود، از اين رو است كه اين متن را برنامه 
جامع اقدام مشترک نامگذاری كرده اند، حال در هر صورت وزارت 
خارجه متولی اين حوزه بوده و بايد در اين رابطه تصميم گيری كند.
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خداى متعال، نماز و روزه غيبت كننده از مرد 
يا زن مسلمان را تا چهل شبانه  روز نمى  پذيرد، 

مگر اين كه غيبت شونده از او در گذرد.

شنبه - دهم مردادماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3780 روزنامه

حزب الله برای جنگ بعدی با رژیم اسرائیل آماده می شود
گفته می شود: هرچند رژيم اسرائيل طی چند سال اخير بيشتر تمركز تهاجمی خود را صرف سرزمين 
های فلسطينی، به ويژه غزه و كشتار و سركوب مردم اين سرزمين ها كرده، اما دغدغه و مايه نگرانی اصلی اين 
رژيم، همچنان از جانب لبنان و حزب الله است. در همين راستا، يک روزنامه اسرائيلی به نقل از مقامات اين 
رژيم، از آمادگی حزب الله برای جنگ بعدی با صهيونيست ها خبر داده است. روزنامه »يديعوت آحارانوت« 
در گزارشی به وضعيت فعلی آمادگی ميدانی حزب الله لبنان پرداخته و می نويسد در حالی كه به عقيده 
مقامات اطلاعاتی رژيم اسرائيل، اين سازمان به دليل حضور در جنگ سوريه يكی از دشوارترين مراحل خود را 
پشت سر می گذارد، اما سيد حسن نصرالله در حال افزايش آمادگی های حزب الله برای نبرد بعدی با اسرائيل 
است. اين روزنامه اشاره می كند كه در جبهه داخلی، موفقيت های حزب الله به طور گسترده ای مورد توجه 
مطبوعات و رسانه های بين المللی قرار گرفته است. يكی از روزنامه نگارانی كه به تازگی از مناطق عملياتی 
حزب الله بازديد كرده، می گويد: »تمامی مناطق مرزی، از شرق تا جنوب در كنترل و محافظت حزب الله 
است. هيچ نيروی ارتش لبنان و هيچ نيروی ارتش سوريه آنجا حضور ندارد. حزب الله تنها نيرويی است كه از 

لبنان در مقابل تهاجم داعش دفاع می كند«.

چه کسانی به عنوان شاهد در دادگاه مرتضوی حاضر می شوند؟
گفته می شود: بررسی پرونده »سعيد مرتضوی« امروز دهم مرداد بازهم از سر گرفته می شود، اينبار 
اما آنچه برگزاری اين دادگاه را متفاوت تر از قبل می كند، حضور شاهدان و شكاتی است كه می توانند با 
حضورشان منجر به پيشرفت بررسی قضايی پرونده مرتضوی شوند. دادگاه فردا به دو اتهام سعيد مرتضوی 
شامل شكايت يكی از اوليای دم پرونده كهريزک و شكايت سازمان تامين اجتماعی از او نسبت به وجود برخی 
پرونده های باز مالی در اين سازمان می پردازد. در رابطه با پرونده شكايت سازمان تامين اجتماعی حضور وزير 
كار، تعاون و رفاه اجتماعی و مديرعامل سازمان تأمين اجتماعی به عنوان مطلع و شاكی قطعی شده است. 
اما در رابطه با پرونده كهريزک حضور اسماعيل احمدی مقدم، احمد رضا رادان هنوز قطعی نيست و حضور 

آنها احتمالی است.

ایران به کدام درخواست فابیوس پاسخ مثبت نداد؟
گفته می شود: روزنامه سعودی الحيات چاپ لندن، مدعی شد ايران به دعوت لوران فابيوس وزير امور 
خارجه فرانسه برای همكاری درباره انتخاب رئيس جمهور جديد لبنان پاسخ مثبت نداد.روزنامه الحيات 
نوشت: تهران به دعوت لوران فابيوس برای درخواست از متحدان لبنانی اش درباره تسهيل انتخاب رئيس 
جمهور جديد در اين كشور پاسخ مثبت نداد.منابع مطلع ايرانی به الحيات گفتند: فابيوس در ديدار با محمد 
جواد ظريف همتای ايرانی اش بحران رياست جمهوری در لبنان را مطرح كرد و از او خواست تلاش لازم را 
برای پايان دادن به اين بحران انجام دهد. ظريف به فابيوس اطلاع داد تماس با طرف های لبنانی نزديک به 
تهران و راضی كردن آنان به حل بحران رياست جمهوری برعهده وزارت امور خارجه ايران نيست. ظريف به 
فابيوس پيشنهاد كرد اين مسئله را در ديدار با حسن روحانی رئيس جمهور ايران مطرح كند.اين روزنامه افزود: 
با اينكه فابيوس در ديدار با روحانی هم مسئله انتخاب رئيس جمهور جديد لبنان را مطرح كرد، روحانی به اين 
مسئله اشاره نكرد و فقط به طور كلی درباره پيامدهای توافقنامه هسته ای سخن گفت.منابع مطلع فرانسوی 
همراه فابيوس هم تاكيد كردند وزير امور خارجه فرانسه به اين نتيجه رسيد تا زمانی كه توافقنامه هسته ای در 
مرحله اجرا قرار دارد، تهران برای استفاده از همه برگه های منطقه اش از جمله مسئله لبنان عجله ای ندارد.

احتمال اعزام مجدد زائران به سوریه
گفته می شود: رئيس سازمان حج و زيارت، از احتمال آغاز مجدد اعزام زائران به سوريه خبر داد و گفت: 
در صورت مناسب بودن شرايط دمشق و بررسی اوضاع در مورد آغاز اعزام ها تصميم گيری می شود. سعيد 
اوحدی در گفت وگو با مهر درمورد اعزام زائران ايرانی به سوريه افزود: در پايان مرداد ماه برای بررسی جامع 
وضعيت سوريه به اين كشور سفر خواهيم كرد. وی با اشاره به اينكه آغاز مجدد اعزام زائران به سوريه منوط به 
شرايط دمشق است، گفت: چنانچه شرايط اعزام زائران ايرانی فراهم بود، در اين صورت تصميم گيری می كنيم 
كه اعزام ها از چه زمانی آغاز شود. رئيس سازمان حج و زيارت تاكيد كرد: در صورت مثبت بودن وضعيت اين 
كشور، شرايط موجود را با مصوبه شورای امنيت كشورمان مبنی بر توقف اعزام ها كه همزمان با جنگ داخلی 
سوريه ايجاد شده بود، بررسی می كنيم و سپس تصميم نهايی درمورد آغاز مجدد اعزام ها اتخاد می شود. به 
گفته اوحدی، شروع اعزامها منوط به فراهم شدن امنيت زائران ايرانی در اين كشور است و تا زمانيكه از اين 

موضوع اطمينان حاصل نكنيم تصميمی نخواهيم گرفت.

جمعیت ایران در 35 سال آینده؟
گفته می شود: سازمان ملل متحد پيش بينی كرد جمعيت ايران تا 35 سال آينده )سال 2050 
ميلادی - 1429 خورشيدی( به 95 ميليون نفر افزايش می يابد. جمعيت ايران هم اكنون نزديک به 80 
ميليون نفر است.به گزارش عصرايران به نقل از خبرگزاری ها، بر اساس گزارش سازمان ملل، ايران در 35 سال 
آينده، در رتبه بندی پرجمعيت ترين كشورهای جهان از رده 17 فعلی به رده 21 تنزل می يابد.سازمان ملل 
متحد همچنين اعلام كرد تا سال 2022 هند با عبور از چين به پرجمعيت ترين كشور جهان تبديل خواهد 
شد.سازمان ملل متحد روز چهارشنبه اعلام كرد هند در كمتر از 7 سال آينده به بزرگترين كشور جهان از 
نظر تعداد جمعيت تبديل می شود و پس از هند، چين در جايگاه دوم قرار خواهد گرفت.جمعيت چين و 
هند بيش از يک ميليارد نفر است و پيش بينی می شود تا سال 2022 جای خود را در رتبه بندی پرجمعيت 

ترين كشورهای جهان تعويض كنند.

شکایت جدید از احمدی نژاد
گفته می شود: يک عضو كميسيون ويژه حمايت از توليد ملی مجلس از شكايت اين كميسيون از 
رئيس جمهور سابق خبر داد."نادر قاضی پور" عضو كميسيون ويژه حمايت از توليد ملی مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان؛ از شكايت كميسيون متبوع خود از "محمود احمدی نژاد" 
رئيس جمهور سابق خبر داد و گفت: كميسيون ويژه حمايت از توليد ملی به دليل برگزار نكردن جلسات 
شورای گفتگو در دولت گذشته شكايتی را از احمدی نژاد رئيس جمهور سابق كشورمان تنظيم كرده است.

وی تصريح كرد: براساس نظر اين كميسيون قرار است، بنده به عنوان نماينده مجلس اين شكايت را 
پيگيری كنم، همچنين بنا است كه گزارش پيگيری اين شكايت به طور مرتب به اعضای اين كميسيون 

ويژه مجلس ارائه شود.

طالبان رسماً مرگ »ملاعمر« را تأیید کرد
گفته می شود: طالبان در بيانيه ای كه در پايگاه خبری شهامت منتشر كرده ضمن تاييد خبر مرگ 
ملاعمر، »ملا اخترمحمد منصور« را به عنوان جانشين وی و رهبر آينده طالبان معرفی كرد. به گزارش 
فارس، رسانه های طالبان بالاخره سكوت خود را شكسته و خبر مرگ ملاعمر رهبر خود را رسماً اعلام كردند. 
رسانه های پشتوزبان مرتبط با طالبان چون »ژمن«، »نن«، »طالب نيوز«، »خبرپانه« و »تورا بورا« به صورت 
رسمی خبر مرگ ملامحمد عمر را تاييد كردند. تاييد خبر مرگ ملاعمر بر اساس بيانيه شورای رهبری طالبان 
صورت گرفته است. البته سايت های رسمی تر اين گروه چون »شهامت« و »امارت« تا ساعت 11 پنجشنبه 
شب درباره مرگ رهبر طالبان به سكوت خود ادامه دادند. اما طالبان در بيانيه ای كه در پايگاه خبری شهامت 
منتشر كرده ضمن تاييد خبر مرگ ملاعمر، ملا اخترمحمد منصور را به عنوان جانشين وی و رهبر آينده 

طالبان معرفی كرد.

پس از حبیب، شادمهر هم برمی گردد؟
گفته می شود: شادمهر عقيلی بعد از مهاجرت به آمريكا، در حال رايزنی با يكی از شخصيت های كشور 
برای بازگشت به ايران است.به گزارش نامه نيوز، در جريان ديدار اهالی هنر با يكی از شخصيت های نظام، 
يكی از دوستان شادمهر عقيلی، خواستار پيدا كردن راهی برای بازگشت اين خواننده و آهنگ ساز معروف 
به كشور شده است.شادمهر عقيلی بعد از مهاجرت از كشور نتوانست روزهای موفقی در آمريكا داشته باشد 
به خاطر همين در تلاش است با استفاده از جايگاه اين چهره برجسته نظام، راهی برای بازگشت به كشور 
و كار در ايران پيدا كند.آنگونه كه از شواهد پيداست، شادمهر عقيلی به شدت از ترک ايران پيشمان است. 
شايان ذكر است كه حبيب ديگر خواننده ايرانی كه سال ها در خارج از كشور زندگی می كرده است، مدتی 

به ايران بازگشته است.

فعالیت حزبی جبهه یکتا غیرقانونی  است
گفته می شود: سخنگوی وزارت كشور گفت:  جبهه يكتا تاكنون درخواست تاسيس حزب يا جبهه از 
وزارت كشور را نداشته بنابراين هرگونه فعاليت حزبی آنان بدون داشتن مجوز از كميسيون ماده 10 احزاب، 
غيرقانونی است.حسينعلی اميری سخنگوی وزارت كشور در گفت و گو با خبرگزاری تسنيم، در پاسخ به سوالی 
درباره آخرين وضعيت جبهه يكتا و اينكه آيا اين تشكل سياسی درخواست تاسيس حزب از وزارت كشور را 
داشته يا خير؟ گفت:  "يكتا" هيچ درخواستی برای تاسيس حزب يا جبهه از كميسيون ماده 10 احزاب نداشته 
است.وی افزود: هرگونه فعاليت حزبی يكتا بدون داشتن مجوز از كميسيون ماده 10 احزاب، غيرقانونی است.

مخالفت عربستان با گشایش مطب برای زائران ایرانی
گفته می شود: محمدی معاون سازمان حج و زيارت با اشاره به متفاوت بودن فضای مدينه با مكه اظهار 
كرد: فضای كلی مدينه به دليل مقررات خاصی كه دارد برای ما سخت تر و محدودتر بوده و نسبت به مكه 
شرايط دشوارتری داريم قاعدتا مقامات مسئول در مدينه بايد اجازه گشايش مطب ها را به كادر پزشكی ما 
بدهند، اما در سال گذشته نسبت به اين موضوع مقاومت كردند و اجازه گشايش مكان هايی برای كادر پزشكی 
را ندادند. اين موضوعات ممكن است شرايط را برای كادر پزشكی سخت كند اما بايد آمادگی خدمت رسانی 

در هر مكانی را داشته باشيم.

   
نامحرمانه

استاندار قم با تاكيد بر استفاده بهينه از ذهن پويای 
نخبگان گفت: بايد ارتباط هر چه بيشتر نخبگان و 

صنعت برای رشد كارها بيشتر شود.
سيد مهدی صادقی در ديدار با رئيس بنياد نخبگان استان 
قم طی سخنانی ابراز داشت: خوشبختانه در كشور و به ويژه 
قم نيروهای خوبی داريم كه اگر درست در مسير پرورش قرار 
گيرند و احترام و اعتبار آنها حفظ شده و در پروسه حساب 

شده به كار گيری شوند برای كشور می توانند موثر باشند.
وی با اشاره به موضوع نزديک كردن حوزه نخبگان و 
صنعت اذعان داشت: موضوع مهمی كه شما نيز در صحبت 
های خود به آن اشاره كرديد همين امر است كه بايد حوزه 

نخبگان و صنعت و محيط عمل به يكديگر نزديک شود.
به گزارش خبرگزاری شبستان ، استاندار قم تصريح كرد: 
اين موضوع عين يک كار عقلی است كه می توانيم با كمترين 
هزينه سطح علمی خود را بارور كرده و به توليد صنعتی علم 

برسانيم.
صادقی با تاكيد بر برنامه ريزی و همگرايی گفت: بايد در 
اين زمينه تلاش كنيم و در گام نخست بايد ذهن مديران را 
به شكلی متوجه كنيم كه همين كاری كه انجام می دهيد 

را می توانيد با كمترين هزينه و با بهترين كارها انجام دهيد.
وی گفت: در اين زمينه بايد ايجاد اخوت و وفاق در ميان 
دو گروه فكری و تجربی ايجاد شود تا بتواند در كنار يكديگر 
فعاليت داشته باشند و به گونه ای نباشد كه با حضور گروهی، 

گروه ديگر تحقير شود.
استاندار قم افزود: كاری كه انجام می دهيد بايد سطح 
بندی شود و يک برنامه دقيق داشته باشيد تا بتوانيم بار علمی 

را جمع آوری كرده و يک منبع عظيم علمی در استان ايجاد 
كنيم..

صادقی بيان داشت: در اين كشور در اين طول كارهايی 
كه انجام شده به واسطه مسائل علمی بوده و اين تحول ايجاد 
شده و در همه زمينه ها می توانيم از حوزه نخبگان استفاده 

كنيم و ما حرفی برای گفتن داشته باشيم.
وی گفت: در اين زمينه وظيفه خود می دانم كه هر 

كمكی كه از دست من بر بيايد برای نزديک كردن اين دو 
زمينه كوتاهی نكنم و به مسيری قدم برداريم كه تحقق آن 

خواسته انجام شود.
در ابتدای اين ديدار نيز محمد محمدرضايی رئيس بنياد 
نخبگان استان قم گزارشی از وضعيت و روند كاری حوزه 
نخبگان در استان قم ارائه كرد. كار نيز رضايی گزارش كاری 

ارائه داد.

تلنگر

نکته

آب را گل نکنيم؟
اگر آبی ماندست؛ واگر در ته جوی

قطره آبی هست 
و اگر بر گل سرخ؛ شبنمی، مانده بجا

و اگر زنجره ای
از غم بی آبی روی يک خاربين بميرد

و اگر ما و شما همه در حسرت يک قطره آب
بنشينيم و همه غصه خوريم

چه مصيبت بار است؛ پس عزيز دل من؛ اگر آبی ماندست
آب را دوست بداريم و مواظب باشيم

اگر كمی فكر كنيم كه آب چه نعمتی است خدادادی به ارزش آن بيشتر 
پی می بريم تمام موجودات زنده نيازمبرمی به آب دارند و قطعا بدون آب 
زندگی برايشان مقدور نيست از گياهان گرفته تا جانوران و انسان، زندگيش 
مديون آب است درخت سبز آب ميخورد و در مقابل خورشيد برای همه غذا 
سازی می كند و در اثرعمل فتوسنتز در مقابل نورخورشيد اكسيژن توليد 
می كند كه ما و شما می توانيم نفسی بكشيم و زنده بمانيم. از كوچكترين 
موجودات زنده ميكروسكوپی تا بزرگترين جانوران هر يک به نوعی نيازمند 
آب می باشند واگر روزی اين درختان سبز اعتصاب كنند كه فتوسنتز نكنند 
و اكسيژن توليد ننمايند همه خواهيم مرد. پس اين گياه تنومند و همان خزه 
و حتی كوچكترين درخت كه امروز در نمای مدبرانه كه همه شاخ برگ ريشه 
و ساقه دارد و اندازه اين گياه يک ميليمتر است به آب نياز دارد و فتوسنتز می 
كند پرنده ای را می شناسيم وديده ام كه كيلو متر ها پرواز می كند و با سينه 
خود آب را برای جوجه هايش می برد، پس همه و همه به آب نياز داريم و 
بالاترين نعمت خداوند است كه بايد به آن احترام بگذاريم در مصرف آن حاتم 
بخشی نكنيم و قتی كه در كنار خيابان می بينيم كه شخصی اتومبيل خود 
را با دست و دلباز ی ميشويد و يا شخصی كه باغچه ای را آبياری می كند و 
فراموش می كند كه آبّ را ببندد بخدا غصه ميخورم چرا بايد در مصرف اين 
جواهر روان بی انصافی كنيم بياييد همه با هم مصرف آب را بصورت بهينه 

انجام دهيم اگر استحمام می كنيم از اول تا آخرش آب را باز نگه نداريم.
حكايت اين است كه در قديم با يک پارچ آب تمام حوائج روزانه خود 
را مردم انجام ميدادند برای حفظ آب متخصصين كشاورزی در انتخاب 
كشت دقت كنند و هر گياهی را مناسب همان اكوسيستم پرورش دهيد 
در كشاورزی امروزی آبياری قطره ای يكی از كارهای است كه از اتلاف آب 
جلوگيری می كند شهر ها از نظر كم آبی. حفر چاه های عميق كه بی حساب 
و كتاب انجام شده است بارندگی در اين سالها ی اخير از حد نرمال كمتر و 
پايين تر بوده است چشمه ساران يكی پس ازديگری ميخشكند و متاسفانه 
قنات ها با جوبهاودرختان در حال وداع كردن می باشند. كاری نكنيم كه آن 
پرنده يا گياه نتواند برای جوجه هايش آب ببرد بوتيمارپرنده ای است كه در 
لب جوی آب می نشيند به اميد صيد ماهی چون نمی تواند صيد كند در 
چشمانش اشک را ميتوان ديد من نميدانم كه اگر آب نباشد اين پرنده و خود 

ما چه خواهيم كرد.
خلاصه آنكه از اين موهبت الهی حفاظت كنيم و در مصرفش دست و دل 

بازی نكنيم با شايد آيندگان نيز بتوانند از اين مايه حيات بهره ببرند.

استمداد جمعی از فرهنگيان قم از »صادقی«

آقای استاندار!
لطفا رسيدگی كنيد

پيرو مطالب منتشرشده در رابطه با آموزش وپرورش قم با عناوين: برای 
تجزيه ناحيه 4 نظرسنجی كنيد، درخواست فرهنگيان از همتی، دبيرستان 
معلم را دريابيد، انحلال تنها دبيرستان منطقه محروم بنياد و جوابيه اداره كل 
آموزش وپرورش در خصوص تجزيه ناحيه 4 خاطرنشان می شود: با توجه به 
تعيين مقام عالی دولت در استان قم انتظار جامعه بزرگ فرهنگيان به ويژه 
فرهنگيان شاغل در ناحيه 4 توجه مجدد به درخواست های مشروعی است 
كه در زمان حجت الاسلام والمسلمين صالحی منش و سرپرستی دكتر همتی 
صورت پذيرفت ولی با توجه به شرايط ايجادشده در استان حق مطلب آن گونه 
كه شايسته و بايسته بود ادا نگرديد. درخواست حداقلی فرهنگيان استقرار يک 
سامانه پيام كوتاه يا سايت نظرسنجی تحت نظارت استانداری قم در خصوص 
انجام اين گونه اقدامات مهم بود تا بتوانند حداقل نقطه نظرات و پيشنهادات 
خود را با مسئولان عالی استان در ميان بگذارند كه متأسفانه يكی از اين دو 
درخواست عملی نشد. در همين زمان جوابيه ای از اداره كل آموزش وپرورش 
استان ارسال شد كه به صورت شفاف پاسخگوی مطالب مندرج نبود در 
جوابيه صريحاً اواخر خردادماه تصويب اين طرح با رعايت جوانب مختلف بيان 

می گردد، زمانی كه شاهد استعفای استاندار وقت بوديم.
در جوابيه آموزش وپرورش به مسئله شهر پرديسان اشاره نشده است، 
مسائل آموزش وپرورش يک شهر ربطی به ناحيه 4 ندارد كه بايد آن ها پاسخ 
گوی مشكل ايجادشده در اين منطقه باشند برای اين شهر و زيرساخت كلی 

آن بايد فكر اساسی طبق مقررات و مصوبات وزارت كشور صورت گيرد.
در بخشی از اين جوابيه عنوان شده است كارشناسی های بسيار در اين 
زمينه صورت گرفته است درحالی كه مديركل آموزش وپرورش استان و 
معاونين ارشد ايشان از تيرماه سال 93 به دنبال تجزيه ناحيه 4 بودند ولی 
نارضايتی فرهنگيان و انتشار اين موضوع در ويژه نامه استان قم روزنامه آرمان 
مانع از اين تصميم عجولانه شد، اين نشان می دهد كارشناسی در ميان نبوده 

است.
 در بخش ديگری از اين جوابيه بيان شده است: رهاورد اين تصميم رشد 
و تعالی آموزش وپرورش را در پی دارد، سؤال اينجاست كه چرا تاكنون در 
سيمای محلی استان )نور( و حتی در نشريه رواق نور خودشان مطالب انعكاس 

پيدا نمی كند. فقط در پشت درهای بسته اثرات مثبت بيان می شود.
از طرف ديگر جابجايی ساختمان اداری ناحيه 4 از خيابان صفائيه به 
دبيرستان معلم در ميدان پيچک سالاريه، دبيرستانی كه هنوز تكميل و تجهيز 
و نوسازی آن پس از گذشت سه سال با صرف هزينه ميلياردی به طور كامل 
انجام نگرفته و مجدداً كلاس های آن بار ديگر در حال تخريب و بازسازی 
می باشد تا فضای اداری ناحيه 4 در آنجا استقرار يابد، نيز شفاف سازی نگرديد. 
واضح است كه انجام اين اقدامات رايگان صورت نمی پذيرد چه كسی جواب 
گوی اين هزينه هاست. خاطرنشان می گردد، حفظ شأن و كرامت فرهنگيان 
بزرگ ترين مسئله می باشد مگر می توان جمعی از فرهنگيان ناحيه 4 را به 
ناحيه 1 انتقال داد و قوانين و مقررات نقل وانتقال نيروی انسانی را ناديده 
انگاشت. اگر به اين آسانی است چرا در بدو استخدام و خدمت در مناطق 
محروم و عدم جابجايی از فرهنگی تعهد محضری اخذ می شود و برای 
جابجايی داخل استان از آن طرف رودخانه ناحيه 2 به اين طرف رودخانه نواحی 
1 و 4 بايد ناحيه و اداره كل مجوز لازم را بدهد در غير اين صورت انجام اين 
كار ممكن نيست. متأسفانه در جوابيه به اين نكته مهم و شكايت احتمالی 
فرهنگيان در ديوان عدالت اداری و بازرسی كل كشور اصلاً اشاره ای نگرديده 

است مگر می شود قانون را ناديده انگاشت و فراتر از آن عمل كرد.
از سوی ديگر در طول سال تحصيلی از اين اقدامات خبری نيست. مدت 
دو سال است كه شاهد هستيم در فصل تابستان و آغاز تعطيلی مدارس اين 
پروژه در پشت درهای بسته كليد می خورد و متأسفانه اين كار باعث ناراحتی، 

تنش، اضطراب و سردرگمی فرهنگيان و كاركنان اداری ناحيه 4 شده است.
از مقام عالی استان انتظار می رود عده ای دلسوز و مردم دار و به دوراز حب 
و بغض و گرايش های حزبی و گروهی و منافع شخصی را برای اين اقدام 
مهم در نظر بگيرد و در اسرع وقت تحقيقات ميدانی صورت گرفته و نتيجه 

بازرسی های نامحسوس به ايشان اعلام گردد.
در محافل عمومی مطرح گرديده كه جوابيه آموزش و پرورش، اذهان 
عمومی و جامعه فرهنگيان را قانع كرده است، درصورتی كه چنين نيست 
و نپرداختن به اين موضوع به علت مشخص نبودن استاندار قم بوده است. 
حال كه تكليف مشخص شده و آقای صادقی سكان استانداری قم را به دست 
گرفته،  بايد اطلاع رسانی مناسب انجام پذيرد، نبايد با كلی گويی و طفره رفتن، 
صورت مسئله پاک شود. بايد به طور دقيق ريز مسائل به اطلاع جامع فرهنگيان 
استان قم رسانده شود، در اين صورت است كه می توان قضاوت كرد كه اين 

طرح مفيد بوده است يا مضر؟
اميد است مقام عالی استان خواسته های حداقلی فرهنگيان را جامه عمل 

بپوشاند و دعا خير جمعی كثيری از فرهنگيان را بدرقه راه خويش نمايد.
* جمعی از فرهنگيان قم

صورت  در  داد  وعد  قم  شهردار 
تامين 200 ميليارد تومان اعتبار منوريل 
را تا پايان سال 95 براي استفاده در 

اختيار مردم قرار خواهم داد.
سيد مرتضي سقائيان در ادامه از افزايش 
تعداد اتوبوس هاي شهري در آينده نزديک 
و گفت:  داد  اتوبوس خبر  تا 40 دستگاه 
فعال سازي 5 خط بي آر تي و فعال كردن 
بوستان هاي محلي از ديگر برنامه هايي است 

كه به زودي اجرايي مي شود.

وی درباره افتتاح 8 پروژه در سال 94 
تأكيد كرد: براي حفظ محيط زيست قم نيز 
برنامه هايي در نظر گرفته شده كه به زودي 

در استان قابل مشاهده خواهد بود.
براي  برنامه ريزي  درباره  نژاد  سقائيان 
ميليارد  اعتبار 330  تأمين  و  قم  متروي 
توماني از محل فروش اوراق مشاركت براي 
اين پروژه گفت: در حال حاضر اين پروژه 
به ميزان 2/4 كيلومتر پيشرفت داشته و با 
تأمين اعتبار صورت گرفته با خريد تجهيزات 

تا 6 كيلومتر پيشرفت خواهد داشت و به 
مرور مورد بهره برداري و در اختيار مردم قم 

قرار مي گيرد.
وي به منوريل نيز اشاره كرد و اين پروژه 
را نيازمند 200 ميليارد تومان اعتبار دانست 
كه در صورت تأمين آن مي توان منوريل را تا 
پايان سال 95 براي استفاده در اختيار مردم 

قرار داد.
بخش قابل توجه بدهی های 

شهرداری ديركرد است

بدهي هاي  به  اشاره  با  قم  شهردار 
شهرداري قم عنوان كرد: در حال حاضر 
نزديک به 308 ميليارد از بدهي شهرداري 
به بانک ملي مربوط به جريمه ديركرد است 
در حالي كه اصل بدهي 400 ميليارد است.

شهردار قم به جريمه ديركرد شهرداري 
گفت:  و  كرد  اشاره  تجارت  بانک  به  قم 
شهرداري به اين بانک 264 ميليارد بدهي 
دارد كه از اين مبلغ نيز تنها 140 ميليارد 

اصل بدهي و بقيه جريمه ديركرد است.

سقائيان نژاد: منوريل تا پايان سال 95 به بهره برداری می رسد

وعده جديد برای افتتاح منوريل

استاندار قم:

مدیران از ذهن پویای نخبگان استفاده کنند

طرح  اجرای  از  قم  طبيعی  منابع   مديركل 
جنگل داری چند منظوره در استان خبر داد و گفت: در 
اين طرح حفظ، توسعه، اكوتوريسم و بهره برداری های 
چند منظوره از جنگل های مناطق كويری استان قم 

در دستور كار قرار می گيرد. 
سيد محمد تقی سجادی از اجرای طرح جنگل داری 
چند منظوره در استان خبرداد و اظهارداشت: با توجه به 
شرايط جوی استان قم برای توسعه مناطق جنگلی در استان 
قم بهره برداری از جنگل ها و روش بهره برداری صحيح از اين 
منابع يكی از عوامل تعيين كننده ثبات و پايداری جنگل 

است.
مديركل منابع طبيعی و آبخيزداری استان قم افزود: 
اگر ما شرايطی را فراهم كنيم كه در جنگل های احداث 

شده و طبيعی بهره برداری اقتصادی مجاز اتفاق بيفتد و 
سرمايه گذاران بخش خصوصی در ان عرصه ها حضور پيدا 
كنند ضمن بهره برداری  های اقتصادی می توان اميدوار بود 
شرايط جنگلی فنی، پايدار و تاثيرگذار در توسعه استان 

يابد.
وی با اشاره به اينكه براساس برنامه ريزی های صورت 
احداث می شود،  قم  استان  در  پروژه های جنگلی  گرفته 
تصريح كرد: در برنامه ريزی های صورت گرفته سرمايه گذاران 
بخش خصوصی نيز دعوت می شوند و طبق نقشه راهی كه 
تعيين شده ضمن ايجاد شرايط برای استفاده شهروندان، 
سرمايه گذاران می توانند بهره برداری های اقتصادی های جنبی 

را هم داشته باشند.
طرح  اجرای  به  اشاره  با  تسنيم، سجادی  گزارش  به 

جنگل های چند منظوره در استان قم عنوان كرد: مناطق 
جنگلی استان قم متناسب با شرايط اكولوژيكی چند منظوره 
بودن را در خود دارد ،جنگل های كويری در سطح كشور 
سرمايه گذارانی را جذب كرده اند كه سرمايه گذاری در اين 
مناطق در استان قم نيز می تواند شرايط اكوتوريسم را برای 

استان فراهم كند.
بر  قم  استان  آبخيزداری  و  طبيعی  منابع  مديركل 
لزوم استفاده از ظرفيت بخش خصوصی در توسعه طرح 
جنگلداری چندمنظوره خاطرنشان كرد: در بخش جنگل های 
چند منظوره علاوه بر اكو توريسم بحث بهره برداری های چند 
منظوره نيز دنبال می شود چرا كه تنها رويكرد ما در جنگل 
بلكه رويكردهای  های كويری بحث اكو توريسم نيست 

اقتصادی در كنار توسعه جنگل ها مد نظر است.

مديركل منابع  طبيعی استان قم :

طرح جنگل داری چندمنظوره در قم عملياتی می شود  
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مديركل بهزيستی استان قم گفت: برای جلوگيری از طلاق های توافقی قاضی 
زوجين را به مشاوره ارجاع می دهد كه تاكنون از 20 درصد طلاق های توافقی 

جلوگيری و منجر به سازش شده است.
رضا سليقه در گفت و گو با فارس ، از واگذاری 300 واحد مسكونی در طول يک سال 
گذشته به مددجويان بهزيستی خبر داد و بيان كرد: مددجويانی كه در طول سه سال گذشته 
نسبت به ثبت نام مسكن اقدام كرده و مبالغی را به حساب واريز كرده اند با كمک هايی كه از 

سوی بهزيستی دريافت كردند صاحب يک واحد مسكونی شدند.
وی با تاكيد براينكه اولويت واگذاری مسكن به خانواده های معلولان است تصريح كرد: 25 
خانواده كه دارای بيش از دو معلول هستند با كمک خيرين و نيكوكاران صاحب خانه می شوند.

مديركل بهزيستی استان قم همچنين در ارتباط با مناسب سازی مسكن معلولان گفت: 
بر اساس صحبت های صورت گرفته با اداره كل مسكن و شهرسازی، مقرر شده كه ساختمان 

واحدهای مسكونی متناسب با شرايط جسمی معلولان احداث شود.
وی در بخش ديگری از سخنان خود با اشاره به شمار كسانی كه از بهزيستی مستمری 
دريافت می كنند گفت: يک هزار و 992 خانواده در قم زير پوشش سازمان بهزيستی هستند 
و مستمری دريافت می كنند كه از اين شمار 688 زن سرپرست خانوار بيمه تأمين اجتماعی  

شده و 400 نفر نيز در نوبت هستند.
مديركل بهزيستی قم در ادامه با تاكيد بر اينكه 70 درصد از موارد آسيب های اجتماعی 

در استان قم مربوط به غير بوميان است بيان كرد: با توجه به اين مسائل لازم است بودجه 
فرا استانی به قم تخصيص يابد.

شناسايی 300 كودک خيابانی در قم 
وی از شناسايی 300 مورد كودک خيابانی در سال گذشته خبر داد و عنوان كرد: بخشی 
از اين نوع آسيب ها به خانواده بر می گردد و زمانی كه خانواده متلاشی شده به طبع كودكان 

نيز دچار آسيب شده و معضلات اجتماعی بروز می كند.
سليقه ادامه داد:  شماره تماس 123، خط فعال دريافت آسيب های اجتماعی است و 
در صورت نياز تيم ما در بحران مداخله كرده و به رفع آن مشكل می پردازند كه 70 درصد 

آسيب ديدگان اجتماعی مربوط به خارج از قم می شود.
وی اضافه كرد: بهزيستی با همكاری دادگستری در تلاش است مقابل طلاق های توافقی 
بايستد كه در همين راستا زوجين از سوی قاضی به مشاوران بهزيستی ارجاع داده شده تا با 

مشاوره از طلاق آنان جلوگيری شود.
مديركل بهزيستی استان قم با اشاره به نبود شناخت كافی زوجين از يكديگر در هنگام 
ازدواج بيان كرد: 90 درصد طلاق های توافقی در پنج سال اول زندگی صورت می گيرد كه 

نشان از نبود شناخت كافی قبل از ازدواج دارد.
وی ادامه داد: با مشاوره های كاربردی صورت گرفته تا كنون 20 درصد از طلاق های توافقی 

به مشاوره ختم شده و تاكنون 20 درصد از طلاق های توافقی به سازش ختم شده است.

مدير روابط عمومی اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: هيات مديره 
فعلی خانه مطبوعات قم تا زمان برگزاری انتخابات مجمع و تعيين هيات مديره 

جديد به كار خود ادامه می دهد.
به گزارش روابط عمومی اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، حسين محمودی روز 
پنجشنبه در گفت وگويی اظهار كرد: پيرو پيگيری های حسين انتظامی معاون مطبوعاتی وزير 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و با توجه به دستورالعمل جديد خانه مطبوعات، هيات مديره فعلی 
موظف است تا زمان برگزاری انتخابات مجمع و تعيين هيات مديره جديد، نسبت به اجرای 
امور مربوط و دستورالعمل های ابلاغی اقدامات لازم را انجام دهند.وی اين اقدام را برای اتمام 
دوره ماموريت هيات مديره فعلی خانه مطبوعات قم و همچنين تغيير اساسنامه كه ابلاغی 

از سوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بوده است، عنوان كرد و افزود: مجمع اعضای خانه 
مطبوعات قم در سال گذشته در دو مرحله برگزار شد و اساسنامه به تصويب رسيد كه مقرر 

شد مراحل ثبت قانونی اين اساسنامه در اداره ثبت صورت بگيرد.
محمودی خاطرنشان كرد: مقرر شد هيات مديره فعلی مراحل ثبت اساسنامه را پيگيری 
كند تا پس از ثبت، درخواست برگزاری انتخابات و ثبت نام نامزدهای هيات مديره جديد خانه 

مطبوعات استان قم داده شود.
مدير روابط عمومی اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم بيان كرد: پس از برگزاری 
انتخابات و تعيين هيات مديره جديد، ثبت نام اعضای جديد و پالايش اعضای فعلی بر اساس 

ضوابط اساسنامه جديد انجام خواهد شد. 

قم  شهر  اسلامي  شوراي  عضو 
مترو  پروژه  كه  دليل  اين  به  گفت: 
انجام نشده خساراتي ايجاد شده و 
همين امر احداث خط راه آهن در قم 

را اجتناب ناپذير كرده است.
به  اشاره  با  پور  عابديني  محسن 
آهن  راه  احياي مجدد خطوط  مسئله 
درون شهري قم اظهارداشت: در مدت 
مسئوليت من در شهرداري قم مقرر شده 
بود خطوط ريل راه آهن در قم جمع 

آوري شود.
عضو شوراي اسلامي شهر قم با اشاره 
به اينكه در آن دوره هم قطار باري و هم 
مسافري از خطوط راه آهن درون شهري 
صورت  اخيرا  افزود:  مي كردند،  عبور 

مسئله تغيير كرده و قطار باري به بيرون از شهر منتقل و 
قطار مسافري در قم فعال شده است.

وي با اشاره به اينكه در زمان مسئوليت من مقرر شده بود 
ابتدا مترو قم را توسعه دهيم، خاطرنشان كرد: در مرحله اول 
مصوب شده بود مترو قم 12 كيلومتر باشد كه ما آن را به 
14 كيلومتر افزايش داديم و تصميم بر اين شد كه مترو به 

خطوط گالوانومتري متصل شود.
با راه اندازي مترو نياز به خيابان ايستگاه 

منتفي مي شود
عابديني پور با بيان اينكه در اين طرح مترو به اين ايستگاه 

منتقل مي شد و مسافران از اين طريق به همه نقاط شهر 
دسترسي پيدا مي كردند، تصريح كرد: امروز اينگونه در نظر 
گرفته شده است كه راه آهن نيز به نوعي استفاده اي مانند 
مترو داشته باشد و مسافراني كه از تهران به قم مي آيند در 

خيابان ايستگاه پياده شوند.
در  اينكه  به  اشاره  با  قم  اسلامي شهر  عضو شوراي 
منتفي  ايستگاه  به خيابان  نياز  مترو  اندازي  راه  صورت 
مي شود، بيان كرد: با توجه به اينكه اجراي اين پروژه به 
تعويق افتاده و ممكن است چندسال ديگر نيز به تعويق 
بيفتد، راه اندازي ايستگاه راه آهن در محل قبلي مي تواند 

نيازها را تأمين كند.
وي با بيان اينكه اجراي پروژه مترو 
5 ساله بود و بايد تا امروز راه اندازي 
مي شد، گفت: اگر مترو آماده شده بود 
داشتند  دسترسي  آن  به  مسافران  و 
حل  مسافران  نقل  و  حمل  مشكل 
مي شد و مسافران به همه نقاط شهر 

دسترسي داشتند.
عابديني پور با اشاره به اينكه 330 
ميليارد تومان اوراق مشاركت به احداث 
پروژه مترو قم تزريق شده است بيان كرد: 
تاكنون تنها 3 كيلومتر از مترو قم حفاري 
شده است كه تا 14 كيلومتر شدن آن 

زمان زيادي نياز است.
به گزارش پايگاه خبري تحليلي قم 
فردا، عضو شوراي اسلامي شهر قم با بيان 
اينكه در اين طرح تنها ريل گذاري يک خطه به دو خطه 
تبديل مي شود، گفت: به اين دليل كه پروژه مترو انجام نشده 
خساراتي ايجاد شده كه احداث خط راه آهن را براي ما 

اجتناب ناپذير كرده است.
وي با اشاره به اينكه بايد مجموعه شهرداري و راه و 
مسكن تصميمي جمعي بگيرند و آن را به اطلاع عموم 
برسانند، عنوان كرد: دولت اعتبارات را به موقع تخصيص نداد 
و فعلاً 330 ميليارد تومان به پروژه مترو تزريق شده است كه 

اميدواريم در تسريع كار مؤثر باشد.

مديركل بهزيستی استان قم خبر داد

كاهش 20 درصدی طلاق های توافقی

تا برگزاری انتخابات :

هيات مديره خانه مطبوعات قم به كار خود می دهد

آمار جالبی كه شهردار اسبق قم اعلام كرد

330 ميليارد اعتبار برای حفر 3 كيلومتر مترو!

عباس فرساد


